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(1993-1994) (1993-1994) (1993-1994) (1993-1994) 

Inhoud
Nr. 7 Maandag 12 december 1994

Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 179

Ontwerpen van decreet
Indiening en verwijzing,

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing,

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing,

Moties
Indiening. blz. 180

Verslagen
Indiening, blz. 180

- 607 (1994-1995) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 186

blz. 179 Artikelsgewijze bespreking, blz. 186

blz. 179
Regel ing  van  de werkzaamheden,
blz. 186

Bijlage
blz. 180 Vraag om uitleg van de heer H. Suyker-

buyk tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden over bouwvergunnin-
gen afgeleverd voor kleinhandelszaken in
industriegebieden, blz. 188
Vraag om uitleg van de heer J. De Meyer
tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse
minister van Openbare Werken, Ruimte-
lijke Ordening en Binnenlandse Aangele-
genheden in verband met de tergend tra-
ge vorderingen van de ombouw van de
N 49 tot autosnelweg, blz. 191
Vraag om uitleg van de heer H. Van
Dienderen tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, en de heer J. Sau-
wens, Vlaamse minister van Verkeer,
Buitenlandse Handel en Staatshervor-
ming, over de problemen inzake mobili-
teit, verkeersveiligheid en geluidshinder
van de Welriekende Dreef en de oostelij-
ke ring rond Brussel. blz. 193
Vraag om uitleg van mevrouw V. Dua
tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse
minister van Openbare Werken, Ruimte-
lijke Ordening en Binnenlandse Aangele-
genheden, betreffende de afwerking van
de Ring om Gent, blz. 198
Vraag om uitleg van de heer J. Ansoms
tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse
minister van Openbare Werken, Ruimte-
lijke Ordening en Binnenlandse Aangele-
genheden. over het beleid inzake de aan-
leg van rotondes, blz. 200
Vraag om uitleg van mevrouw M. De
Meyer tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, o v e r  h e t  rotonde-
kruispunt N 16-Hoogkamerstraat en be-
wegwijzering naar ITS-industriezones,
blz. 202

Tekst aangenomen door de commissies
Indiening, blz. 182

Verzoekschriften
Indiening en verwijzing, blz. 182

Beraadslaging van de Vlaamse regering
Indiening en verwijzing, blz. 182

Besluiten van de Vlaamse regering
Indiening en verwijzing, blz. 182

Ministerieel besluit
Indiening en verwijzing, blz. 183

Opmerking van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 183

Beslissing van de Geschillenraad
Indiening en verwijzing, blz. 183

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 184

Kennisgevingen van het Arbitragehof
Indiening, blz. 184

Schriftelijke vragen (Regl. art. 76)
Indiening, blz. 184

Motie van orde
Voorstel tot aanvulling van de agenda,
blz. 184

Ontwerp van decreet houdende vaststel-
ling van het wapen en de vlag van de
provincies en gemeenten
- 603 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking, blz. 184
Artikelsgewijze bespreking. blz. 184

Ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 22 januari 1975 houdende
regeling van de erkenning en subsidiëring
van het landelijk georganiseerd jeugd-
werk
- 604 (1993.1994)  - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 185
Artikelsgewijze bespreking, blz. 185

Omslag 2

Ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 28 april 1993 houdende
regeling, voor het Vlaamse Gewest, van
het administratief toezicht op de gemeen-
ten

Vraag om ui t leg van mevrouw T.
Merckx-Van Goey tot mevrouw L. De-
tiège, Vlaamse minister van Tewerkstel-
ling en Sociale Aangelegenheden. over
het opstarten van vormingscursussen Bui-
tenschoolse Kinderopvang, blz. 204

Nr. 8 Maandag 12 december 1994
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 207

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 19 (1994-1995) - Nrs. 1 tot 3
- 20 (1994-1995) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijlagen 1
tot XXV) tot 9
- 16 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en watervoorziening, inge-
diend door de heer N. De Batselier, mi-
nister vice-president van de Vlaamse re-
gering. Vlaamse minister  van Leefmilieu
en Huisvesting
- 616 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen, Beleidsbrief voor 1995, in-
gediend door de heer  L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 624 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsnota Huisvesting, ingediend door
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering.
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 627 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Inrichting van het landelijk
gebied, ingediend door de heer N. De
Batselier. minister vice-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Leefmilieu en Huisvesting
- 628 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Investeren in de toekomst,
Het economisch beleid in Vlaanderen,
Beleidsprioriteiten voor 1995, ingediend
door de heer L. Van den Brande. minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,



regering, 	 Gemeenschap 
en Huisvesting 	 1995 

gen) 

Ontwen) 	 benalin- 

voor het begrotingsjaar 1994 
	 en Huisvesting 

— 19(1994-1995) - Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) - Nr. 1 

gen) 

gen) 

Nrs. 

Brande-, 

KMO, 

gering, 
en Huisvesting 

benalin- 

regering, 	 Gemeenschap 
en Huisvesting 	 1995 

gen) 

Ontwen) 	 benalin- 

voor het begrotingsjaar 1994 
	 en Huisvesting 

— 19(1994-1995) - Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) - Nr. 1 

gen) 

gen) 

Nrs. 

Brande-, 

KMO, 

gering, 
en Huisvesting 

benalin- 

regering, 	 Gemeenschap 
en Huisvesting 	 1995 

gen) 

Ontwen) 	 benalin- 

voor het begrotingsjaar 1994 
	 en Huisvesting 

— 19(1994-1995) - Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) - Nr. 1 

gen) 

gen) 

Nrs. 

Brande-, 

KMO, 

gering, 
en Huisvesting 

benalin- 

regering, 	 Gemeenschap 
en Huisvesting 	 1995 

gen) 

Ontwen) 	 benalin- 

voor het begrotingsjaar 1994 
	 en Huisvesting 

— 19(1994-1995) - Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) - Nr. 1 

gen) 

gen) 

Nrs. 

Brande-, 

KMO, 

gering, 
en Huisvesting 

benalin- 

Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen
- 629 (1994-1995) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1995
- 605 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 14
Algemene bespreking, blz. 207

Motie van orde
Voorstel tot spoedbehandeling en voor-
stel met betrekking tot de agenda,
blz. 208

Spreker : minister-president L. Van
den Brande

Regeling van  de  werkzaamheden,
blz. 208

Sprekers : de heren A. Denys, J.
Geysels, W. De Vlieghere, E. Van
Rompuy, L. Hancké, minister-presi-
dent L. Van den Brande

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap.
““~hf99;-i%Jy~;y.y:ot 3

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1995

i - 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
sen)
- 14 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
isen)
- 15 (1993-1994) - Nrs.
tot XXV) tot 9

1 (+ Bijlagen 1

- 16 (1993-1994) - Nrs.
stratieve  begroting)

1 tot 4 (Admini-

- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en watervoorziening, inge-
diend door de heer N. De Batselier. mi-
nister vice-president van de Vlaamse re-
aerine. Vlaamse minister van Leefmilieu
en HUisvesting
- 616 (1994-1995) - Nr. 1 Berichten van verhindering, blz. 271

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen, Beleidsbrief voor 1995, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 624 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsnota Huisvesting, ingediend door

de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 627 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Inrichting van het landelijk
gebied, ingediend door de heer N. De
Batselier, minister vice-president van de
Vlaamse reaerine. Vlaamse minister van
Leefmilieu en H&vesting
- 628 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Investeren in de toekomst,
Het economisch beleid in Vlaanderen,
Beleidsprioriteiten voor 199.5, ingediend
door de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie. KMO.
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen
- 629 (1994-1995) - Nr. 1

Ontwero  van decreet houdende beoalin-
gen tot begeleidin
- 605 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 14s

van de begroting’1995

Algemene bespreking (Voortzetting),
Algemene toelichting, blz. 212

Spreker : de heer M. Didden, ver-
slaggever

Financien  en begroting, blz. 217
Sprekers : de heren A. Denys, L.
Hancké, E. Van Rompuy, J. Tim-
mermans. F. Dewinter. C. Lisabeth.
J. GeyseÍs,  H. Schiltz, ‘W. De Vlieg:
here, P. Van Grembergen, G. Anne-
mans, P. Dewael, W. Verreycken en
minister W. Demeester-De Meyer

Brussel, blz. 249
Sprekers : de heren M. Seghers, V.
Anciaux, E. Van Rompuy, mevrouw
S. Creyf, de heren J. Van Hauthem,
F. Dielens  , A. De Boeck en minister
H. Weckx

Regel ing  van  de werkzaamheden,
blz. 269

Nr. 9 Dinsdag 13 december 1994
Morgenvergadering

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 19 1994-1995) - Nrs. 1 tot 3
- 20 1994-1995) - Nr. 1r

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1995

- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (1993-1994) - Nis. 1 tot 4
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
y9&n5ieenschap voor het begrotingsjaar

- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
ge4
- 15 (1993-1994) - Nrs.
tot XXV) tot 9

1 (+ Bijlagen 1

- 16 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en watervoorziening, inge-
diend door de heer N. De Batselier. mi-
nister vice-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Leefmilieu
en HÜisvesting
- 616 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen, Beleidsbrief voor 1995, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 624 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsnota Huisvesting, ingediend door
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 627 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Inrichting van het landelijk
gebied, ingediend door de heer N. De
Batselier, minister vice-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Leefmilieu en Huisvesting
- 628 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Investeren in de toekomst.
Het economisch beleid in Vlaanderen;
Beleidsorioriteiten voor 1995. ingediend
door de’ heer L. Van den Brande: minis-
ter-oresident van de Vlaamse reeerine.
Vlaamse minister van Economie, kMÖ,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen
- 629 (1994-1995) - Nr. 1

Ontwen, van decreet houdende beualin-
gen tot begeleiding van de begroting’ 1995
- 605 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 14
Algemene bespreking (Voortzeting)

Binnenlandse Aangelegenheden en
Ambtenarenzaken, blz 271

Sprekers : de heren L. Pierco, M.
Van der Poorten, A. Denys, E. Van
Rompuy, J. Van Hauthem, G. Ver-
massen, J. Tavernier, E. Van Vae-
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Inrichting 

Huisvesting 	
gen) 

Regeling 
blz. 301 Ontwerp  begalin-

begeleiding 
[) 

wetenschapsbeleid 

Inrichting 

Huisvesting 	
gen) 

Regeling 
blz. 301 Ontwerp  begalin-

begeleiding 
[) 

wetenschapsbeleid 

Inrichting 

Huisvesting 	
gen) 

Regeling 
blz. 301 Ontwerp  begalin-

begeleiding 
[) 

wetenschapsbeleid 

Inrichting 

Huisvesting 	
gen) 

Regeling 
blz. 301 Ontwerp  begalin-

begeleiding 
[) 

wetenschapsbeleid 

renbergh, mevrouw A. De Maght-
Aelbrecht, de heren R. Vanlerber-
ghe, J. Valkeniers, minister T. Kelch-
termans  en minister L. Van den Bos-
sche .

Regeling van  de  werkzaamheden,
blz. 296

Bijlage
Vraag om uitleg van de heer H. Olaerts
aan de heer H. Weckx, Vlaamse minister
van Cultuur en Brusselse Aangelegenhe-
den, over maatregelen om de leescultuur
te bevorderen, blz. 298

Nr. 10 Dinsdag 13 december 1994
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 301

p;EP van  de  werkzaamheden,

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 19

t
1994-1995

- 20 1994-1995 1
- Nrs. 1 tot 3
- Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994)  - Nr. 1 (Toelichtin-
gen) .
- 14 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4

17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1995
- 12 (1993-1994)  -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijlagen 1
tot XXV) tot 9
- 16 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en watervoorziening, inge-
diend door de heer N. De Batselier, mi-
nister vice-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Leefmilieu
en Huisvesting
- 616 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen, Beleidsbrief voor 1995, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-

mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 624 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsnota Huisvesting, ingediend door
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 627 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Imichting van het landelijk
gebied, ingediend door de heer N. De
Batselier, minister vice-president van de
Vlaamse reeerine. Vlaamse minister van
Leefmilieu “en HGsvesting
- 628 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Investeren in de toekomst,
Het economisch beleid in Vlaanderen,
Beleidsprioriteiten voor 1995, ingediend
door de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen
- 629 (1994-1995) - Nr. 1

Ontweru  van decreet houdende benahn-
gen tot Gegeleidin
- 605 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 14s

van de begroting’1995

Algemene bespreking (Voortzetting)

Huisvesting, Ruimtelijke ordening en
Landinrichting, blz. 301

Sprekers : de heren J. Devolder, P.
Breyne, F. Van den Eynde, J. Tim-
mermans, L. Steenwegen, J. Cau-
dron,  V. Vautmans, J. Van Eetvelt,
J. De Mol, J. De Seranno, M. Van
der Poorten, minister N. De Batse-
lier, minister T. Kelchtermans, minis-
ter-president L. Van den Brande en
minister J. Sauwens

Media, blz. 327
Sprekers : de heren D. Van Meche-
len, W. Seeuws, P. Dewael,  S. De
Clerck, mevrouw M. Dillen, de heren
D. Van der Maelen,  H. Van Diende-
ren, H. Olaerts en minister H. Weckx

Regeling van  de  werkzaamheden,
blz. 344

Nr. 11 Woensdag 14 december 1994
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 345

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 19 (1994-1995) - Nrs. 1 tot 3
- 20 (1994-1995) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
ge4
- 15 (1993-1994) Nrs.- 1 (+ Bijlagen 1
tot XXV) tot 9
- 16 (1993-1994) Nrs.- 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1993-1994) Nr.- 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en watervoorziening, inge-
diend door de heer N. De Batselier, mi-
nister vice-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Leefmilieu
en Huisvesting
- 616 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeléid  in
Vlaanderen, Beleidsbrief voor 1995, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 624 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsnota Huisvesting, ingediend door
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 627 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Inrichting van het landelijk
gebied, ingediend door de heer N. De
Batselier, minister vice-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Leefmilieu en Huisvesting
- 628 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Investeren in de toekomst,
Het economisch beleid in Vlaanderen,
Beleidsprioriteiten voor 1995, ingediend
door de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen
- 629 (1994-1995) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1995
- 605 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 14
Algemene bespreking (Voortzetting)

Buitenlandse en Europese Aangelegen-
heden, blz. 345

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
L. Van Nieuwenhuysen, L. Steenwe-
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13-A (1993-1994) 

(1993-1994) 

(1994-1995) 

gelegenheid, 

(1994-1995) 

(1993-1994) 

1995 

Regeling 
I 	blz. 420 

Wuisvesting 
(1994-1995) 

    

(1993-1994) 

13-A (1993-1994) 

(1993-1994) 

(1994-1995) 

gelegenheid, 

(1994-1995) 

(1993-1994) 

1995 

Regeling 
I 	blz. 420 

Wuisvesting 
(1994-1995) 

    

(1993-1994) 

13-A (1993-1994) 

(1993-1994) 

(1994-1995) 

gelegenheid, 

(1994-1995) 

(1993-1994) 

1995 

Regeling 
I 	blz. 420 

Wuisvesting 
(1994-1995) 

    

(1993-1994) 

13-A (1993-1994) 

(1993-1994) 

(1994-1995) 

gelegenheid, 

(1994-1995) 

(1993-1994) 

1995 

Regeling 
I 	blz. 420 

Wuisvesting 
(1994-1995) 

    

(1993-1994) 

gen, D. Van der Maelen, P. Van
Grembergen, L. Dierickx, J. Gey-
sels, G. Versnick, J. Ulburghs, K.
Van Overmeire, E. Van Rompuy, F.
Van den Eynde, H. Candries, minis-
ter J. Sauwens en minister-president
L. Van den Brande

Regel ing  van  de werkzaamheden,
blz. 369

Nr. 12 Woensdag 14 december 1994
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 371

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 19 (1994-1995) - Nrs. 1 tot 3
- 20 (1994-1995) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (1993.1994)  - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
lYY5
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994)  - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (1993-1994)  - Nrs. 1 (+ Bijlagen 1
tot XXV) tot 9
- 16 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)

17 (1993-1994)  - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en watervoorziening, inge-
diend door de heer N. De Batselier, mi-
nister vice-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Leefmilieu
en Huisvesting
- 616 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen, Beleidsbrief voor 1995, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 624 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsnota Huisvesting, ingediend door
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,

Vlaamse minister van Leefmilieu en - 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
Huisvesting kenhof)
- 627 (1994-1995) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1995

Beleidsbrief Inrichting van het landelijk
gebied, ingediend door de heer N. De
Batselier, minister vice-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Leefmilieu en Huisvesting
- 628 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Investeren in de toekomst,
Het economisch beleid in Vlaanderen,
Beleidsprioriteiten voor 1995, ingediend
door de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen
- 629 (1994-1995)  - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1995
- 605 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 14
Algemene bespreking (Voortzetting)

Economie! Energie, Landbouw en Werk-
gelegenheld,  blz. 371

Sprekers : de heren F. Vergote. A.
Denys, L. Barbé, E. Van Rompuy,
P.  Deprez, F.  Wymeersch, J .
Sleeckx, A. De Boeck,  H. Olaerts,
mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke,
de heren L. Hancké, E. Schuermans,
J. Ulburghs, F. Dielens,  F. Vermei-
ren, minister L. Detiège en minister-
president L. Van den Brande

Openbare Werken en Vervoer, blz. 395
Sprekers : de heren V. Vautmans, J.
Ansoms,  W. Verreycken, J. De Mol,
H. Van Dienderen, R. Van Hooland,
mevrouw V. Dua, de heer J. De Ser-
rano, minister T. Kelchtermans en
minister J. Sauwens

;;f;yog van de werkzaamheden,

Nr. 13 Donderdag 15 december 1994
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 421

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 19 (1994-1995) - Nrs. 1 tot 3
- 20 (1994-1995) - Nr. 1
Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4

- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13.A (1993.1994)  - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijlagen 1
tot XXV) tot 9
- 16 (1993.1994)  - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1993-1994)  - Nr. 1 (Verslag Rc-
kenhof)

Beleidsbrief Leefmilieu. natuurbehoud.
landinrichting en watervoorziening, inge-
diend door de heer N. Dc Batselier, mi-
nister vice-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Leefmilieu
en Huisvesting
- 616 (1994-lYY5)  - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1995. in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering. Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 624 (1994.1995)  - Nr. 1

Beleidsnota Huisvesting, ingediend door
de heer N. Dc Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 627 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Inrichting van het landelijk
gebied, ingediend door de heer N. De
Batselier. minister vicepresident van de
Vlaamse regering. Vlaamse minister van
Leefmilieu en Hiisvcsting
- 628 (1994.1995)  - Nr. 1

Beleidsbrief Investeren in de toekomst,
Het economisch beleid in Vlaanderen,
Beleidsprioriteiten voor 1995, ingediend
door de heer L. Van den Brande. minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen
- 629 (1994-1995)  - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1995
- 605 (1993.1994)  - Nrs. 1 tot 14
Algemene bespreking (Voortzetting)

Leefmilieu en Natuurbehoud, blz. 421
Sprekers : de heren M. Verwilghen,
A. Denys, H. Brouns,  mevrouw V.
Dua, de heren F. Wymeersch, E.
Van Rompuy, X. Buisseret, J. Tim-
mermans, L. Barbé, J. Van Looy, J.
Geysels, M. Maertens, M. Capoen,
G. Annemans, P. Van Grembergen,
minister N. De Batselier
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Regeling 
blz. 500 

oegeleicung 
(1993-1994) 

voor het begrotingsjaar 1994 
— 19 (1994-1995) — Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) — Nr. 1 

bespreking 

Gemeenschap 
1995 

Regeling 
blz. 500 

oegeleicung 
(1993-1994) 

voor het begrotingsjaar 1994 
— 19 (1994-1995) — Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) — Nr. 1 

bespreking 

Gemeenschap 
1995 

Regeling 
blz. 500 

oegeleicung 
(1993-1994) 

voor het begrotingsjaar 1994 
— 19 (1994-1995) — Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) — Nr. 1 

bespreking 

Gemeenschap 
1995 

Regeling 
blz. 500 

oegeleicung 
(1993-1994) 

voor het begrotingsjaar 1994 
— 19 (1994-1995) — Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) — Nr. 1 

bespreking 

Gemeenschap 
1995 

Regel ing  van  de werkzaamheden,
blz. 445

Nr. 14 Donderdag 15 december 1994
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 447

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de. Vlaamse Gemeenschap

;yi$99{fpJ;~;yy:ot 3

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
sen)
- 14 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4

17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
y9;yenschap voor het begrotingsjaar

- 12 (1993-1994)-Nr. 1 (AdviesSERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijlagen 1
tot XXV) tot 9
- 16 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en watervoorziening, inge-
diend door de heer N. De Batselier, mi-
nister vice-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Leefmilieu
en Huisvesting
- 616 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen, Beleidsbrief voor 1995, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 624 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsnota Huisvesting, ingediend door
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 627 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Inrichting van het landelijk
gebied, ingediend door de heer N. De
Batselier, minister vice-president van de

Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Leefmilieu en Huisvesting
- 628 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Investeren in de toekomst,
Het economisch beleid in Vlaanderen,
Beleidsprioriteiten voor 1995, ingediend
door de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen
- 629 (1994-1995) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1995
- 605 (1993-19947  - Nrs. 1 tot 14
Algemene bespreking (Voortzetting)

Cultuur, blz. 447
Sprekers : de heren D. Ramoudt, M.
Van Peel, P. Van Grembergen, F.
De Man, W. Seeuws, L. Dierickx, H.
Lauwers, D. Van Mechelen, F. Cau-
wenberghs, J. Geysels, F. Van den
Eynde, J. Caudron, M. Maertens, P.
Dewael, minister H. Weckx

Welzijn en Gezondheid, blz. 472
Sprekers : de heer J. Valkeniers, me-
vrouw T. Merckx-Van Goey, de he-
ren F. Van den Eynde, mevrouw L.
Maximus, de heren M. Maertens, G.
Bossuyt, E. Van Vaerenbergh, B.
Vandendriessche, mevrouw A. Gijs-
brechts-Horckmans, minister L. De-
tiège en minister W. Demeester-De
Meyer

Regeling van  de  werkzaamheden,
blz. 497

Nr. 15 Vrijdag 16 december 1994
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 499

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 499

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 499
Intrekking, blz. 499

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 499

Moties
Indiening, blz. 499
Intrekking, blz. 500

Verslag
Indiening, blz. 500

Kennisgeving van de Vlaamse regering
Indiening en verwijzing, blz. 500

Schriftelijke vragen (Regl. art. 76)
Indiening, blz. 500

Eg’5$ van  de  werkzaamheden,

‘Spreker : de heer J. Tavernier

Ontwerp van decreet betreffende het on-
derwijs VI
- 600 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 7
Algemene bespreking, blz. 500

Sprekers : de heer P. Hostekint, ver-
slaggever, de heren J. Eeman, L.
Martens, mevrouw A. Leysen, de he-
ren G. Annemans, J. Tavernier, C.
Moors, L. Appeltans, minister L.
Van den Bossche

Motie van orde
Voorstel tot verdaging, blz. 512

Sprekers : de heer A. Denys, me-
vrouw J. Leduc, de heren E. Van
Rompuy en P. Van Grembergen

Ontwerp van decreet betreffende het on-
derwijs VI
- 600 (1993-1994)  - Nrs. 1 tot 7
Algemene bespréking  (Voortzetting),
blz. 514

Sprekers : de heren R. Swinnen, C.
Moors, mevrouw J. Leduc, de heren
R. Deswaene, J. Eeman, L. Appel-
tans, G. Annemans, J. Tavernier, L.
Martens en minister L. Van den Bos-
sche

Artikelsgewijze bespreking, blz. 528
Sprekers : de heren R. Deswaene, J.
Tavernier, J. Eeman, mevrouw J. Le-
dut, de heren R. Swinnen, A. Denys,
G. Annemans  en minister L. Van den
Bossche

Regel ing  van  de werkzaamheden,
blz. 563

Nr. 16 Vrijdag 16 december 1994
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 565

Samenstelling van commissies en werk-
groepen, blz. 566

Actuele vragen (Regl. art. 77)
Actuele vraag van de heer J. Vandeurzen
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de hergroepering van
de resterende Limburgse reconversiemid-
delen, blz. 566
Actuele vraag van de heer P. Van Grem-
bergen tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
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dé 
Juli 1Y/J op r 
(1994-1995) — 

Openbare 

p111 1Y/J op r 
(1993-1994) — 

negeielaing 	 Algemene 
(1993-1994) 	 blz. 624 

voor het begrotingsjaar 1994 
— 19 (1994-1995) — Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) — Nr. 1 

puy, 

1 , 

jUll 1Y/J Op I 

(1994-1995) — 

Juu 19/J op r 
(1993-1994) — 

landinrichting 

minister-presi- 

dé 
Juli 1Y/J op r 
(1994-1995) — 

Openbare 

p111 1Y/J op r 
(1993-1994) — 

negeielaing 	 Algemene 
(1993-1994) 	 blz. 624 

voor het begrotingsjaar 1994 
— 19 (1994-1995) — Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) — Nr. 1 

puy, 

1 , 

jUll 1Y/J Op I 

(1994-1995) — 

Juu 19/J op r 
(1993-1994) — 

landinrichting 

minister-presi- 

dé 
Juli 1Y/J op r 
(1994-1995) — 

Openbare 

p111 1Y/J op r 
(1993-1994) — 

negeielaing 	 Algemene 
(1993-1994) 	 blz. 624 

voor het begrotingsjaar 1994 
— 19 (1994-1995) — Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) — Nr. 1 

puy, 

1 , 

jUll 1Y/J Op I 

(1994-1995) — 

Juu 19/J op r 
(1993-1994) — 

landinrichting 

minister-presi- 

dé 
Juli 1Y/J op r 
(1994-1995) — 

Openbare 

p111 1Y/J op r 
(1993-1994) — 

negeielaing 	 Algemene 
(1993-1994) 	 blz. 624 

voor het begrotingsjaar 1994 
— 19 (1994-1995) — Nrs. 1 tot 
— 20 (1994-1995) — Nr. 1 

puy, 

1 , 

jUll 1Y/J Op I 

(1994-1995) — 

Juu 19/J op r 
(1993-1994) — 

landinrichting 

minister-presi- 

ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de verzoe-
ning in de deelstaat Vlaanderen en in de
federale staat België, blz. 567
Actuele vraag van de heer M. Maertens
tot de heer N. De Batselier, minister vi-
ce-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de verwerking van pot-
vis in veevoeder, blz. 568
Actuele vraag van de heer J. Van Hau-
them tot dg heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Onenbare Werken.
Ruimtelijke Ordening ‘en Binnenlandse
Aangelegenheden, over de mogelijke
voordracht van de heer Happart als bur-
gemeester van Voeren, blz. 569
Actuele vraag van mevrouw M. De
Meyer tot de heer T. Kelchtermans.
Vlaamse minister van Openbare Werken;
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over het gebruik van
de middelen van het Fonds voor Scheeps-
bouw voor de Wase reconversie, blz. 569
Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap.
~yg$zyg=~~~~.Eot 3

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijlagen 1
tot XXV) tot 9
- 16 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
Iandimichting  en watervoorziening, inge-
diend door de heer N. De Batselier, mi-
nister vice-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Leefmilieu
en Huisvesting
- 616 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen, Beleidsbrief voor 1995, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 624 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsnota Huisvesting, ingediend door
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 627 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Inrichting van het landelijk
gebied, ingediend door de heer N. De
Batselier, minister vice-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Leefmilieu en Huisvesting
- 628 (1994-1995) - Nr. 1

Beleidsbrief Investeren in de toekomst,
Het economisch beleid in Vlaanderen.
Beleidsprioriteiten voor 1995, ingediend
door de heer L. Van den Brande. minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen
- 629 (1994-1995) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1995
- 605 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 15
Algemene bespreking (Voortzetting)

Onderwijs, Vorming en Wetenschapsbe-
leid, blz. 570

Sprekers : mevrouw J. Leduc, de he-
ren R. Swinnen, de heer G. Anne-
mans, L. Appeltans, P. Van Grem-
bergen, L. Martens, E. Van Rom-
puyy J. Van Hauthem, H. Schiltz, J.
Tavernier, mevrouw A. Leysen, mi-
nister-president L. Van den Brande
en minister L. Van den Bossche

Voorstel van decreet van de heren R.
Landuyt en M. Capoen houdende be-
krachtiging van het besluit van de Vlaam-
se regering van 16 november 1994 betref-
fende de definitieve aanwijzing van de
beschermde duingebieden en van de voor
het duingebied belangrijke landbouwge-
bieden, en houdende wijziging van de wet
van 12 juli 1973 o het natuurgebied
- 632 (1994-1995y-  Nrs. 1 tot 5

Voorstel van decreet van de heer D. Ra-
moudt C.S. houdende wijziging van de wet
van 12 juli 1973 o het natuurbehoud
- 543 (1993-1994p-  Nrs. 1 en 2

Voorstel van decreet van mevrouw M.
Tyberghien-Vandenbussche C.S. houden-
de wijziging van de wet van 12 juli 1973
op het natuurbehoud
- 636 (1994-1995) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 600

Sprekers : de heer H. Brouns, ver-
slaggever, de heer R. Landuyt, ver-
slaggever, de heer D. Ramoudt, me-
vrouw M. Tyberghien-vandenbus-
sche, mevrouw V. Dua, de heren J.
Devolder, M. Capoen, L. Bril, M.
Verwilghen, R. Van Rompaey, J. De
Serrano, H. Coveliers

Motie van orde
Voorstel tot verwijzing naar de commis-
sies, blz. 622

Sprekers : de heren A. Denys, R.
Landuyt, J. De Serrano, mevrouw V.
Dua, de heer M. Verwilghen

Voorstel van decreet van de heren R.
Landuyt en M. Capoen houdende be-
krachtiging van het besluit van de Vlaam-
se regering van 16 november 1994 betref-
fende de definitieve aanwijzing van de
beschermde duingebieden en van de voor
het duingebied belangrijke landbouwge-
bieden, en houdende wijziging van de wet
van 12 juli 1973 o het natuurgebied
- 632 (1994-1995r-  Nrs. 1 tot 5

Voorstel van decreet van de heer D. Ra-
moudt C.S. houdende wijziging van de wet
van 12 juli 1973 o het natuurbehoud
- 543 (1993-1994r-  Nrs. 1 en 2

Voorstel van decreet van mevrouw M.
Tyberghien-Vandenbussche C.S. houden-
de wijziging van de wet van 12 juli 1973
op het natuurbehoud
- 636 (1994-1995) - Nrs. 1 en 2
fiLT;;ne bespreking (Voortzetting),

Sprekers : de heren D. Ramoudt, J.
Devolder, R. Van Rompaey en mi-
nister N.. De Batselier

Artikelsgewijze bespreking, blz. 627

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Verdrag betreffende de toe-
treding van het Koninkrijk Noorwegen,
de Republiek Oostenrijk, de Republiek
Finland, en het Koninkrijk Zweden tot
de Europese Unie en van de Akte betref-
fende de toetredingsvoorwaarden en de
aanpassing der Verdragen met de erbij
horende Biilaeen 1. 11. 111. IV. V. VI.
VII, VIII, ix: x ,  XL’XII: xrír, XIV:
XV. XVI. XVII. XVIII en X1X. de Pro-
tocollen 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9 en 10 en
de Gemeenschappelijke Verklaringen 1,
2, 3, 4, 5, 6, 7, 8 en 9
- 644 (1994-1995) - Nr. 1
Algemene bespreking, blz. 629

Sprekers : mevrouw R. Van Cleuven-
bergen, verslaggever, de heren P.
Van Gremberaen. L. Dierickx. H.
Suykerbuyk, minister-president L.
Van den Brande

Artikelsgewijze bespreking, blz. 633

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de volgende internationale ak-
ten : Akkoord houdende oprichting van
de Wereldhandelsorganisatie, Slotakte,
Bijlagen lA, lB, lC, 2, 3 en 4, Besluiten
en Verklaringen, en Memorandum van
Akkoord inzake de verbintenissen betref-
fende financiële diensten, ondertekend te
Marrakech op 15 april 1994
- 646 (1994-1995) - Nr. 1
Algemene bespreking, blz. 633

Sprekers : mevrouw R. Van Cleuven-
bergen, verslaggever, de heren G.
Geens, W. De Vlieghere, D. Van der
Maelen, K. Van Overmeire, P. Van
Grembergen, mevrouw V. Dua, de
heren W. Van Wambeke,.  L. Steen-
wegen, G. Versnick, mmtster-presi-
dent L. Van den Brande
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Artikelsgewijze bespreking, blz. 653

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 19 (1994-1995)  - Nrs. 1 tot 3
- 20 x1994-1995) - Nr. 1 (Aangepaste
administratieve begroting)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 653

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbenrotina van de Vlaamse Gemeen-
schap v&r he’i begrotingsjaar 1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-‘A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4
kenhof) 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-

Artikelsgewijze bespreking, blz. 654

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het bearotinasiaar
1995 
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijlagen 1
tot XXV) tot 9
- 16 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof) 
Artikelsgewijze bespreking, blz. 655

Spreker : de heer W. De Vlieghere

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1995
- 605 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 15
Artikelsgewijze bespreking, blz. 688

Werkingsbegroting van de Raad
Beraadslaging en stemming, blz. 700

Spreker : de heer C. Moors, verslag-
gever

Motie van orde
Voorstel tot verdaging van een agenda-
punt, blz. 700

Spreker : de heer M. Olivier

Verklaring van de voorzitter, blz. 700

Ontwerp van decreet betreffende het on-
derwijs VI
- 600 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 7
Aangehouden stemmingen, blz. 702

Snrekers  : de heren G. Versnick. J.
Devolder, F. Vergote

Hoofdelijke stemming, blz. 716

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 19 (1994-1995)  - Nrs. 1 tot 3
- 20 (1994-1995)  - Nr. 1 (Aangepaste
administratieve begroting)
Hoofdelijke stemming, blz. 717

Voorstel van motie van overeenstemming
Hoofdelijke stemming, blz. 719

Ontwem van decreet houdende de mid-
delenbe’groting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen) .
- 14 (1993.1994)  - Nrs. 1 tot 4
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Versla g Re-
kenhof)
Hoofdelijke stemming, blz. 720

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1995
- 12 (1993-1994) -Nr. 1 (Advies SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijlagen 1
tot XXVl tot 9
- 16 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Aangehouden stemmingen, blz. 721
Hoofdelijke stemming, blz. 726

Voorstel van motie van overeenstemming
Hoofdelijke stemming, blz. 72X

Ontwerp,  van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1995
- 605 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 15
Aangehouden stemmingen, blz. 729
Hoofdelijke stemming, blz. 730

Ontwerp van decreet houdende vaststcl-
ling van het wapen en de vlag van de
provincies en gemeenten
- 603 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 731

Spreker : de heer F. Dewinter

Ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 22 januari 1975 houdende
regeling van de erkenning en subsidiëring
van het landelijk georganiseerd jeugd-
werk
- 604 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 733

Ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 28 april 1993 houdende
regeling, voor het Vlaamse Gewest, van
het administratief toezicht op de gemeen-
ten
- 607 (1994-1995) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 734

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Verdrag betreffende de toe-
treding van het Koninkrijk Noorwegen,
de Republiek Oostenriik, de Republiek
Finland, en het Koninkrijk Zweden tot
de Europese Unie en van de Akte betref-
fende de toetredinasvoorwaarden en de
aanpassing der Verdragen met de erbij
horende Bijlagen 1, 11, BI, IV, V, VI,
VII, VIII. IX, x ,  x1, x11, x111,  XIV,

XV, XVI, XVII, XVIII en X1X, de Pro-
tocollen 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9 en 10 en
de Gemeenschappelijke Verklaringen 1,
2. 3. 4, 5, 6, 7. 8 en 9
- 644 (1994-1995)  - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 735

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de volgende internationale ak-
ten : Akkoord houdende oprichting van
de Wereldhandelsorganisatie, Slotakte,
Bijlagen lA, lB, IC, 2, 3 en 4, Besluiten
en Verklaringen, en Memorandum van
Akkoord inzake de verbintenissen betrcf-
fende financiële diensten, ondertekend te
Marrakech op 15 april 1994
- 646 (1994-1995) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 736

Spreker : mevrouw M. De Meyer

Voorstel van decreet van de heren R.
Landuyt en M. Capoen houdende be-
krachtiging van het besluit van de Vlaam-
se regering van 16 november 1994 betref-
fende de definitieve aanwijzing van de
beschermde duingebieden en van de voor
het duingebied belangrijke landbouwge-
bieden, en houdende wijziging van de wet
van 12 juli 1973 o
- 632 (1994-1995P

het natuurgebied
- Nrs. 1 tot 5

Voorstel van decreet van de heer D. Ra-
moudt C.S. houdende wijziging van de wet
van 12 iuli 1973 OD het natuurbehoud
- 543 (1993-1994)  - Nrs. 1 en 2

Voorstel van decreet van mevrouw M.
Tyberghien-Vandcnbussche C.S. houden-
de wijziging van de wet van 12 juli 1973
op het natuurbehoud
- 636 (1994-1995)  - Nrs. 1 en 2
Aangehouden stemmingen, blz. 738
Hoofdelijke stemming,  blz. 739

Spreker : de heer M. Maertens

Met redenen omklede motie van me-
vrouw S. Crcyf tot besluit  van de op 29
november 1994 door mevrouw S. Crevf
in commissie gehouden interpellatie tot
de heer L. Van den Brande, ministcr-nre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schansbeleid. Energie  en Externe Be-
trekkingen, over he‘t archiefwezen
- 638 (1994-1995)  - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 741

Met redenen omklede motie van de he-
ren E. Van Vaerenbergh, P. Van Grem-
bergen  en H. Olaerts C.S. tot besluit van
de Öp 29 november 1994 door de heer E.
Van Vaerenbergh gehouden internellatie
tot de heer L. Vanden Brande, minister-
president van de Vlaamse regering.
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen. over de kansen ter afwer-
king van dve verdere staatshervorming na
de Sint-Michielsakkoorden en de initia-
tieven van de Vlaamse regering in dit ver-
band
- 639 (1994-1995) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 742
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(1994-1995) (1994-1995) (1994-1995) (1994-1995) 

Met redenen omklede motie van de he-
ren E. Van Vaerenbergh, P. Van Grem-
bergen en H. Olaerts tot besluit van de
op 29 november 1994 door de heer E.
Van Vaerenbergh gehouden interpellatie
tot de heer L. Van den Brande, minister-
nresident van de Vlaamse regering.
Vlaamse minister van Economie, kMÖ;
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, en de heer H. Weckx,
Vlaamse minister van Cultuur en Brussel-
se Aangelegenheden, over de noodzaak
van een samenhangend Vlaams beleid
voor Brussel en Vlaams-Brabant
- 640 (1994-1995) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 743

Spreker : de heer F. Dielens

Met redenen omklede motie van de heer
H. Van Dienderen tot besluit van de op
30 november 1994 door de heer H. Van
Dienderen gehouden actuele interpellatie

tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse
minister van Openbare Werken, Ruimte-
lijke Ordening en Binnenlandse Aangele-
genheden, en  de  heer  J .  Sauwens ,
Vlaamse minister van Verkeer, Buiten-
landse Handel en Staatshervorming, over
het vrachtwagenvignet en de NMBS
- 643 (1994-1995) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 745

Motie van de heer H. Coveliers C.S. be-
treffende de uitoefening van het recht
van onderzoek over het ontstaan, de om-
vang en de resultaten van de contacten
tussen de Vlaamse regering en de Bege- 
mann Groep
- 648 (1994.1995)  - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 746

Sprekers : de heren H. Coveliers, J.
Ulburghs, mevrouw M. De Meyer

Eindejaarswensen, blz. 750

Sprekers : de heer P. Van Grember-
gen en minister-president L. Van den
Brande

Regeling van  de  werkzaamheden,
blz. 750

Bijlagen
Bijlage 1 : Ontwerp van decreet houden-
de de middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1995 (Tabel), blz. 753
Bijlage 11 : Ontwerp van decreet houden-
de de algemene uitgavenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1995 (Tabel), blz. 781
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Balde- 

Bijla- 

Balde- 

Bijla- 

12e vergadering

VOORZITTER : de heer E. Baide-
wijns

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
14.07 uur.

De voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

G. Cardoen, L. Goutry, H. Lau-
wers : gezondheidsredenen ;

A. Boesmans : buitenslands ;

G. Annemans, E. Beysen, W. Goos-
sens, F. Vandenbroucke : ambtsver-
plichtingen.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende tweede aanpassing van de ai-
gemene uitgavenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1994
- 19 (19941995) - Nrs. 1 tot 3
- 20 (19941995) - Nr. 1 (Aange-
paste administratieve begroting)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1995

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 12
14 december 1994

- 12 (1993-1994) - Nr. 1 (Advies
SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toe-
lichtingen)
- 14 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de algemene uitgavenbegro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1995
- 12 (1993-1994) - Nr. 1 (Advies
SERV)
- 13-A (1993-1994) - Nr. 1 (Toe-
lichtingen)
- 15 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijia-
gen 1 tot XXV) tot 9
- 16 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4 (Ad-
ministratieve begroting)
- 17 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

BELEIDSBRIEF Leefmilieu, na-
tuurbehoud, landinrichting en wa-
tervoorziening, ingediend door de
heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 616 (1994-1995) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Het wetenschaps-
beleid in Vlaanderen, Beleidsbrief
voor 1995, ingediend door de heer
L. Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 624 (1994-1995) - Nr. 1

BELEIDSNOTA Huisvesting, inge-
diend door de heer N. De Batselier,

Ingekomen stukken
Begrotingen

Woensdag 14 december 1994
Middagvergadering

minister vice-president v a n  d e
Vlaamse regering, Vlaamse minister
van Leefmilieu en Huisvesting
- 627 (1994-1995) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Inrichting van het
landelijk gebied, ingediend door de
heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 628 (1994-1995) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Investeren in de
toekomst, Het economisch beleid in
Vlaanderen, Beleidsprioriteiten
voor 1995, ingediend door de heer
L. Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 629 (1994-1995) - Nr. 1

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende bepalingen tot begeleiding
van de begroting 1995
- 605 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 14

Algemene bespreking (Voortzet-
ting)

De voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van het begrotingsde-
bat.

ECONOMIE, ENERGIE, LAND-
BOUW EN WERKGELEGEN-
HEID

De voorzitter : Wij behandelen nu
materies waarvoor ministers Van
den Brande en Detiège bevoegd
zijn, met name Economie, Energie,
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Voorzitter

Landbouw en Werkgelegenheid en
de door de minister-president inge-
diende beleidsbrief Investeren in de
toekomst, Het economisch beleid in
Vlaanderen, Beleidsprioriteiten
voor 1995.

De heer Vergote heeft het woord.

De heer F. Vergote (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, ik kan deze
gelegenheid niet laten voorbijgaan
om het even te hebben over het
MAP, dat van een milieudossier
evolueert naar een landbouwdossier.
Het MAP heeft inderdaad een enor-
me impact op de toekomst van de
landbouw en de tewerkstelling in de
landbouw- en aanverwante sectoren.

De discussie rond het MAP wordt
stilaan potsierlijk. Elke week wordt
een beslissing in de Vlaamse rege-
ring aangekondigd, maar die blijft
uit omwille van de onenigheid tussen
CVP en SP. Intussen houdt men zo-
wel de betrokken sector als het
Vlaams parlement aan het lijntje.
Het aantal keren dat de minister van
Leefmilieu met ontslag heeft ge-
dreigd omdat er geen beslissing viel,
is niet meer te tellen. Er is nog altijd
geen beslissing, maar de minister zit
nog altijd op zijn plaats. Een en an-
der is dus bijzonder relatief.

De gemoederen werden onlangs op-
nieuw opgehitst naar aanleiding van
een zogenaamd uitgelekte studie van
de Vlaamse Milieumaatschappij.
Deze studie verklaarde dat de land-
bouwsector tweemaal zoveel vervuilt
als de industrie en de huishoudens
samen. We kunnen het op zijn minst
merkwaardig noemen dat dergelijke
studie wordt uitgebracht enkele da-
gen vooraleer er een beslissing over
het MAP moet worden genomen.
Blijkbaar vindt de minister van Leef-
milieu alle middelen goed om zijn
coalitiepartner in de regering onder
druk te zetten.

De VLD stelt zich vragen bij de hou-
ding van de administraties in dit dos-
sier. Enerzijds is er de studie van de
administratie voor Land- en Tuin-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 12
14 december 1994

bouw die een verlies van ruim 20.000
banen vooropstelt en anderzijds is er
de studie van de Vlaamse Milieu-
maatschappij die nog strengere
maatregelen tegen de landbouw
vraagt. Beide studies spreken elkaar
dus tegen.

Mijnheer de minister-president, uit
uw reactie op het congres van de
Boerenbond in Hasselt bleek dat
ook u zich vragen stelt omtrent de
rol van de Vlaamse Milieumaat-
schappij of VMM. U had het name-
lijk over provocatieve incidenten.
Het is trouwens niet de eerste keer
dat de CVP-fractie zwaar naar het
MAP uithaalt. Mijnheer de minister-
president, op dat congres, verklaar-
de u ook dat u zich kon terugvinden
in de congresbesluiten en in de toe-
spraak van ondervoorzitter Devisch,
waarin hij stelde dat het MAP-voor-
stel resoluut moet worden afgewe-
zen omdat het, blijkens de ALT-stu-
die, ongeveer 20.000 banen zou kos-
ten. Graag hadden wij dan ook van
u vernomen achter welke studie u
staat : die van de ALT of die van de
VMM ?

Mijnheer de minister-president, uw
houding op het Boerenbondcongres
in Hasselt doet ons veronderstellen
dat het actuele MAP niet de goed-
keuring wegdraagt van uw voltallige
regering.

Naarmate de tijdsdruk groter wordt,
lopen de reacties van de betrokken
ministers meer uiteen. De Boeren-
bond, die gisteren de ronde van de
kabinetten heeft gedaan, is er allicht
niet veel wijzer op geworden.

CVP-fractieleider Eric Van Rompuy
verklaart dat hij voorstander is van
een grotere spreiding in de tijd van
het MAP.

Wat minister De Batselier betreft
kunnen er geen fundamentele wijzi-
gingen meer worden aangebracht.

Nochtans heeft uw kabinetschef ver-
klaard dat er nog bijsturingen zullen
zijn.

Wij kregen daarom graag een defini-

Begrotingen

tief antwoord op de vragen of het
MAP nog zal worden gewijzigd inza-
ke het tijdsschema,  de bemestings-
normen en de gebiedsgerichte nor-
mering. Zo ja, wat zal er dan precies
worden gewijzigd ? Ook inzake het
overleg met de landbouworganisa-
ties heerst de grootste onduidelijk-
heid. Minister De Batselier verklaar-
de dat het overleg en de gesprekken
met de landbouworganisaties voor
hem afgelopen zijn terwijl het over-
leg volgens u nog kan worden voort-
gezet. Ook hier kregen wij graag eni-
ge duidelijkheid.

De heer A. Denys : Hoe kan de mi-
nister-president duidelijkheid ver-
schaffen wanneer hij zelfs niet luis-
tert ? Er werden drie concrete vra-
gen gesteld, maar de minister-presi-
dent zit te telefoneren.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Denys, ik heb duide-
lijk gehoord wat de heer Vergote
heeft gezegd. (Opmerkingen bij de
heer A. Denys) Uw luidruchtigheid
belet ons een rustig debat te voeren.

De heer Vergote vraagt zich af wie
de voor- en tegenstanders zijn van
het MAP zoals het nu wordt voorge-
steld. Wie het dossier heeft gevolgd,
weet welke beslissingen er in sep-
tember 1993 en in juli 1994 werden
genomen en weet ook dat er in de
Vlaamse regering een consensus be-
staat over een aantal punten, dat er
over drie essentiële punten voort
overleg wordt gepleegd en dat de no-
tie van het gezinsbedrijf een richting-
gevende notie is. Alle partners van
de Vlaamse regering erkennen im-
mers het belang van het gezinsbe-
drijf en van de familiale onderne-
ming.

Ik herhaal dat het MAP waartoe de
Vlaamse regering uiteindelijk zal be-
slissen, de milieudoelstellingen zal
invullen terwijl tegelijkertijd reke-
ning zal worden gehouden met de
sociaal-economische consequenties
en ook met de leefbaarheid en met
een ecologisch, maar ook econo-
misch verantwoord toekomstper-
spectief voor onze boeren en tuin-
ders.
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wanneer zal het Vlaamse parlement wanneer zal het Vlaamse parlement 

Van den Brande

Mijnheer Vergote, ik begrijp natuur-
lijk dat LI, als lid van de oppositie,
dag en nacht piekert over een moge-
lijke oplossing. Ik heb mij afgezet
tegen mediageweld en straatgeweld,
die beide zijn af te keuren. Onze
opdracht, die uiteraard verschilt met
die van de oppositie, is dat er een
regeling wordt bereikt die evenwich-
tig is en die de twee doelstellingen
op een eerlijke manier waarmaakt.

De heer A. Denqs : Mijnheer de mi-
nister-president,- u heeft blijkbaar
minder zin verklaringen af te leggen
in deze Raad dan op het congres van
de Boerenbond, waar u er boven-
dien andere ideeën op na hield.
Daar viel u zelfs de ALT-studie en
de VMM-studie aan.

zoals vorige dinsdag willen worden
vermeden, het hoog tijd is dat de
Vlaamse regering ter zake tran-
cheert en een beslissing neemt. Hoe
langer men dit dossier laat verrotten,
hoe meer kans er bestaat dat de toe-
standen die zich vorige dinsdag voor-
deden, zich zullen herhalen.

Mijnheer de minister-president, ik
hoop dat u uw verantwoordelijkheid
ter zake eindelijk zal nemen.

De voorzitter : De heer Vergote
heeft het woord.

Vermeiren die steun van de VLD
verleent aan het ABS ten aanzien
van de Vlaamse publieke opinie ?
Durft IJ deze houding publiekelijk te
veroordelen ?

De heer F. Vergote : Mijnheer Van
Rompuy, de heer Vermeiren heeft
het woord aldaar niet gevoerd.

Vervolgens betreuren wij de gebeur-
tenissen van maandag ten zeerste.
Wij zijn het duidelijk niet eens met
een dergelijk optreden en wensen
ons ervan te distantiëren.

De heer F. Vergote : Mijnheer de
voorzitter, collega’s, uit het ant-
woord van de minister-president
blijkt duidelijk dat de Vlaamse rege-
ring het niet eens is omtrent deze
belangrijke materie.

De voorzitter : Mijnheer Vergote,
de heer Denys wenst u nog te onder-
breken, maar ik verzoek u nadien
uw betoog te besluiten.

De heer Denys heeft het woord.

Bovendien is er volgens u slechts één
probleem, met name dat van de om-
schrijving van het gezinsbedrijf. De
heer Van Rompuy zei dat er voor-
stellen werden gedaan inzake timing
en dat er discussies werden gevoerd

Mijnheer de minister-president, u
antwoordde ook niet in op mijn
vraag of ter zake al dan niet overleg
zal worden gepleegd en evenmin op
mijn vraag aangaande de dualiteit
van de twee studies.

De beer A. Denys : Mijnheer Van
Rompuy, u valt de heer Vermeiren
aan, terwijl hij in zijn hoedanigheid
van burgemeester en hoofd van de
politie, heeft gepoogd met de men-
sen te praten en de gemoederen te

aangaande de bemestingsnormen. Mijnheer de minister-president, sussen

Welnu, mijnheer de minister-presi-
dent, ik merk dat uw kabinetschef
hierover in de pers allerlei verklarin-
gen aflegt, terwijl u in deze Raad
weigert de zaken duidelijk toe te
lichten.
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bij deze aangelegenheid worden be-
trokken ? Tot op heden werden alle
besprekingen gehouden in de schoot
van de Vlaamse regering en in het
kader van de advies- en overleg-
structuren.

Net zoals de heer Vergote betreuren
wij wat er is gebeurd en wij nemen
er afstand van, maar dat mag ons
niet verhinderen, naar aanleiding
van dit begrotingsdebat, antwoorden
te zoeken op de gestelde vragen.

De voorzitter : Collega’s, ik verzoek
u de heer Vergote niet te lang te
onderbreken, want hierdoor verkort
u eveneens de spreektijd van de vol-
gende spreker.

De heer Barbé heeft het woord.

De heer L. Barbé : Mijnheer de mi-
nister-president, al gedurende een
jaar verstrekt u ons hetzelfde ant-
woord, namelijk dat bepaalde doel-
stellingen moeten worden bereikt op
sociaal vlak en op gebied van het
milieu, maar voor het overige geeft
u ons geen nieuwe elementen. De
oppositie stelde dan ook pertinente
vragen.

De voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Vergote, op het podium in Zaven-
tem stond één van uw collega’s,
quaestor van de Vlaamse Raad,
naast de heer Adriaens van het Boe-
rensyndikaat terwijl deze laatste de
boeren toesprak.

Voorts, mijnheer de minister-presi- Welnu, mijnheer Vergote, durft u
dent, wijs ik u erop dat indien rellen zich thans te distantiëren van de heer
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Onze fractie wenst op een serene en
constructieve wijze mee te werken
aan het debat. Het is voor ons essen-
tieel, naar analogie van het HOBU-
decreet, diverse hoorzittingen te or-
ganiseren met alle betrokken partij-
en.

Begrotingen

De voorzitter : Mijnheer Vergote,
gelieve thans te besluiten, anders
kan de volgende spreker van de
VLD niet meer aan bod komen.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Vergote, durft u vanop  deze tribune
publiekelijk afstand nemen van het
ABS ? Durft u als VLD-er verklaren
dat u niet akkoord gaat met deze
organisatie ?

De heer F. Vergote : Mijnheer Van
Rompuy, ik meen reeds duidelijk te
hebben geantwoord op uw vraag.

Mijnheer de minister-president, ik
verwacht van u nog een bijkomend
antwoord op een vraag, maar ik
weet dat zulks momenteel niet een-
voudig is voor u.
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De voorzitter : De heer Deprez
heeft het woord.

De heer P. Deprez (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, collega’s, mijn
uiteenzetting is beperkt tot het on-
derdeel economie van de hier voor-
liggende begroting ; collega Schuer-
mans zal het aspect tewerkstelling
behandelen.

Algemeen kan worden gezegd dat de
begroting Economie voor 1995 de lo-
gische en consequente voortzetting
is van het beleid van de voorbije drie
jaar. Inzake het economische beleid
zijn er dan ook relatief weinig échte
nieuwigheden te melden ; toch zul-
len nu weer enkele innoverende be-
leidsaspecten worden ingevuld.

De meeste beleidsopties van de Be-
leidsbrief Economie 1995 worden
verantwoord met een verwijzing
naar de bevindingen van de McKin-
seystudie, die het basisdocument
vormde voor het eerste Vlaams Eco-
nomisch Forum van voorbije zomer.
Deze studie beoogde een kritische
doorlichting van zowel het economi-
sche als het wetenschapsbeleid van
Vlaanderen. Meer bepaald werd na-
gegaan over welke competitieve
voordelen onze regio beschikt, ten-
einde de effectiviteit van het econo-
mische overheidsoptreden te kunnen
toetsen en desgevallend te optimali-
seren.

De analyse die McKinsey maakt van
het Vlaamse economische weefsel is
op zijn minst onrustwekkend. Deze
analyse komt trouwens ook in grote
mate tot uiting in de publikatie Op
zoek naar groei - Het strategisch
plan voor Vlaanderen van het
Vlaams Economisch Verbond.

McKinsey onderscheidt drie secto-
ren in onze economie, namelijk de
groeisectoren zoals nieuwe materia-
len, biotechnologie, farmaceutica,
milieuverzorg ; de volgroeide of ma-
ture sectoren - automobiel, che-
mie, machinebouw, textiel, bouw -
en de krimpende sectoren. In Vlaan-
deren nemen de groeisectoren voor-
lopig
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slechts 17 percent van de werkgele-
genheid en 15 percent van de toege-
voegde waarde voor hun rekening.
Met andere woorden, de Vlaamse
economie wordt gekenmerkt door
een bijzonder grote maturiteit. Dit
is des te meer verontrustend daar de
Vlaamse economie meer matuur
blijkt te zijn dan het op zich al hoge
Europese gemiddelde.

De Vlaamse regering heeft hieruit
terecht geconcludeerd dat er reso-
luut moest worden gekozen voor
toekomstgerichte sectoren. Hier
wordt immers veel meer toegevoeg-
de waarde geproduceerd, terwijl ook
de tewerkstelling er een veel grotere
toegevoegde waarde heeft.

Wil dit zeggen dat de rijpere secto-
ren nu moeten worden afgeschre-
ven ? Volgens ons helemaal niet. Dit
zou niet realistisch zijn. Zij moeten
wel worden aangespoord tot techno-
logische investeringen teneinde te
komen tot produktiviteitsverbeterin-
gen en tot ontwikkeling van nieuwe
produkten en diensten voor de ex-
port. Alleen op die manier zal in
deze sectoren de werkgelegenheid
op peil kunnen worden gehouden.
Volgens ons is het niet goed als sup-
plementaire arbeidsplaatsen als
voorwaarde zou worden gesteld voor
expansiesteun. Dit lijkt ons niet al-
tijd verantwoord. Het vrijwaren van
de werkgelegenheid of het zo goed
mogelijk in stand houden ervan is
voor ons ook een belangrijk plus-
punt.

McKinsey heeft ook een effectivi-
teitsanalyse gemaakt van de inzet
van de Vlaamse overheidsmiddelen
in ruime zin, zoals expansiesteun,
toegepast wetenschappelijk onder-
zoek en economisch overheidsinitia-
tief. Ook op dit vlak zijn de bevin-
dingen eerder onrustwekkend te
noemen.

Uit deze studie blijkt dat de steun-
toelagen zelden het doorslaggevende
element zijn bij investeringsbeslissin-
gen. Deze vaststelling zal in hoge
mate valabel  zijn voor investeringen
in bestaande ondernemingen, maar

Begrotingen

ze dient volgens ons toch wel in dub-
bel opzicht te worden gerelativeerd.

Er is namelijk ook een soort stille
subsidiëringswedloop aan de gang
met de aan Vlaanderen grenzende
regio’s, die ten gevolge van Europe-
se doelstellingen veel hogere steun-
percentages en een grotere diversi-
teit aan steunmaatregelen kunnen
aanbieden. Hierdoor trekken ze
vooral nieuwe vestigingen aan. Onze
bedrijven delokaliseren nog niet zo-
zeer op hun geheel, maar realiseren
wel expansie-investeringen in die
aangrenzende, bevoordeligde re-
gio’s. Dit moet ons toch wel een
beetje zorgen baren.

Deze scheeftrekking van de mede-
dingingsvoorwaarden speelt niet al-
leen binnen België, ten opzichte van
Henegouwen, maar heeft ook een
grensoverschrijdend karakter. We
moeten hierbij slechts denken aan
Noord-Frankrijk.

Ter zake meent onze fractie dan ook
dat de minister-president ten spoe-
digste deze problematiek moet aan-
kaarten bij de Europese instantie,
ten einde deze onbedoelde nevenef-
fecten van het Europese structuur-
beleid af te zwakken.

Als dan verder wordt onderzocht
hoe ondernemingen presteren met
of zonder expansiesteun, dan blijkt
dat de gesubsidieerde bedrijven de
werkgelegenheid wel wisten te hand-
haven, maar dat ondernemingen die
het zonder expansiesteun deden,
meer toegevoegde waarde voort-
brachten en daarenboven ook nog
eens produktiever waren. Op ter-
mijn zijn gesubsidieerde bedrijven
dus merkelijk kwetsbaarder. Deze
vaststelling is des te erger als we in
aanmerking nemen dat het leeuwe-
aandeel van de expansiesteun nog
steeds naar ondernemingen in de rij-
pe sectoren gaat.

Voor zover het KMO’s betreft, blijkt
het Vlaamse steunbeleid zelfs hele-
maal de mist in te gaan. De gemid-
delde expansiesteun voor deze on-
dernemingen is veelal te klein en
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GOM's. GOM's. 

Deprez

heeft daardoor een eerder geringe
impact, ook al omdat hij zowel re-
gionaal als sectoraal veel te weinig
doelgericht is. Wij mogen nochtans
niet vergeten dat de KMO’s uitein-
delijk de sterkte betekenen van ons
economisch weefsel. Wij zijn dan
ook van mening dat de economische
expansiesteun voor deze sector opti-
maal moet kunnen worden aange-
wend.

Ook het door de overheid gesubsi-
dieerd toegepast wetenschappelijk
onderzoek blijkt, in economisch op-
zicht, benedenmaats te functione-
ren. Ik spreek hier nog altijd over
de studie van McKinsey. Uit die stu-
die blijkt dat de steun geconcen-
treerd wordt bij slechts enkele grote
bedrijven, terwijl de onderzoeksin-
stellingen van de overheid te weinig
voeling zouden hebben met de
marktbehoeften. Een meer indus-
triële oriëntering van de Vlaamse
technologiefondsen is dan ook meer
dan aangewezen.

Binnen dit bedrijfsvreemde Vlaamse
wetenschapsbeleid w o r d e n  d e
KMO’s dan nog eens extra stiefmoe-
derlijk behandeld. Dit alles leidt er-
toe dat kleinere of opstartende on-
dernemingen, vooral in de high-
tech-sector, het bijzonder moeilijk
hebben.

McKinsey concludeert uit deze ana-
lyse dat de opties die de Vlaamse
regering reeds enkele jaren heeft ge-
nomen, de juiste waren. Wij steunen
dan ook ten volle het beleid waar-
door meer middelen worden overge-
heveld van de directe, nagenoeg au-
tomatische steunverlening, naar de
economisch nuttige infrastructuur en
het wetenschapsbeleid.

Wij zijn gelukkig dat nu voor het
eerst in Vlaanderen meer geld wordt
besteed aan het wetenschapsbeleid
dan aan de rechtstreekse expansie-
steun. Het is duidelijk dat dit beleid
onverkort dient te worden voortge-
zet.

Behalve over deze fundamentele
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omschakelingsoperatie met betrek-
king tot de basiscomponenten van
het Vlaams economische weefsel
heb ik ook opmerkingen over het
vernieuwd regionaal beleid en het
clusterbeleid.

Het vernieuwd regionaal beleid,
waarvoor een krediet van 260 mil-
joen frank wordt uitgetrokken,
beoordelen wij zeer positief. Hope-
lijk zullen de platforms die in dit ver-
band actief zijn, niet enkel plannen
maken en grote verklaringen afleg-
gen, maar zullen zij van de Vlaamse
overheid ook de nodige financiën ter
beschikking krijgen om hun voorne-
mens uit te voeren.

Voorts dringen wij erop aan dat de
regionale platforms gecoördineerd
werken en in overleg met de be-
staande instellingen, z o a l s  d e
GOM%.  Het gevaar is niet denkbeel-
dig dat zich soms vruchteloze con-
frontaties tussenbeide zullen voor-
doen.

Ik kom nu tot mijn opmerkingen
over het clusterbeleid, dat de CVP-
fractie fundamenteel goed vindt.
Ook hier geldt de stelling dat het
eerst de bedrijven zijn die het moe-
ten doen. De overheid moet alleen
sensibiliseren en op tijd en stond de
gepaste middelen ter beschikking
stellen.

Wel vragen wij een verduidelijking
van wat een clusterbeleid nu eigen-
lijk is.

Ik rond mijn uiteenzetting af met en-
kele beschouwingen over het veelbe-
sproken MAP. De leefbaarheid van
onze land- en tuinbouwsector in
Vlaanderen mag niet worden aange-
tast. De op te leggen normen moe-
ten dus aan economische criteria
worden getoetst zodat de getroffen
sector in de toekomst sociaal-econo-
misch leefbaar blijft. In ieder geval
zal de CVP-fractie het MAP vanuit
dat oogpunt beoordelen. Mijnheer
de minister-president, wij hebben
woorden van waardering voor het
beleid, maar blijven waakzaam.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

Begrotingen

De heer A. Denys : Mijnheer De-
prez, het door u als laatste vertolkte
standpunt draagt onze goedkeuring
weg. Net zoals u zijn wij ervan over-
tuigd dat in het MAP rekening moet
worden gehouden met de werkgele-
genheid. Terecht, een studie heeft
aangetoond dat de uitvoering van
het MAP in zijn huidige vorm de
vernietiging van 20.000 werkplaat-
sen betekent. Meent u dan dat een
MAP met iets lagere bemestingsnor-
men of een andere omschrijving van
het begrip familiebedrijf geen on-
gunstige invloed op de werkgelegen-
heid zal hebben ? Wat stelt u con-
creet als oplossing voor ?

De VLD is ervan overtuigd dat een
produktievermindering ook een job-
verlies met zich brengt. Bijgevolg
stellen wij voor alles op alles op
mestverwerking te zetten. Is de CVP
het daar ook mee eens ? Dat is onzes
inziens immers de enige mogelijk-
heid om milieudoeleinden te berei-
ken gecombineerd met werkgelegen-
heid.

De voorzitter : De heer Deprez
heeft het woord.

De heer P. Deprez : Mijnheer De-
nys, wij zullen het MAP pas beoor-
delen zodra de teksten voorhanden
zijn.

Wij zullen overigens nog grondig
moeten onderzoeken in welke mate
de voorstellen economisch sociaal
draagbaar blijven voor de familiale
bedrijven en de directe en indirecte
tewerkstellingsmogelijkheden.

Elke betrokkene moet inderdaad
heel wat inspanningen leveren inza-
ke mestverwerking om op dat vlak
vooruitgang te boeken. Alles is
evenwel niet zo simpel dat ik hier op
1 minuut een oplossing kan aanrei-
ken. Er zijn nu eenmaal veel techno-
logische en bedrijfseconomische
moeilijkheden die een afdoende op-
lossing vandaag in de weg staan.
(Applaus bij de meerderheid)

De voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.
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De heer F. Wymeersch (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, me-
vrouw de minister, collega’s, een
economisch beleid voor Vlaanderen
moet rekening houden met de natio-
nale realiteit. Wij stellen vast dat
Vlaanderen nog steeds niet beschikt
over een eigen fiscaliteit. We spre-
ken dan nog niet eens over een eigen
sociale zekerheid. In middens rond
het Vlaams Economisch Verbond
stelt men dat de arbeidskost moet
dalen om een gezonde economie te
krijgen. Vroeger was dit standpunt
geen gemeengoed. Nu is zowat ie-
dereen het daarmee eens. De omge-
vingsfactoren in Vlaanderen zijn
voorhanden en adequaat. Het ont-
breken van rechtszekerheid vormt
echter een probleem. Onduidelijk-
heid en steeds veranderende regel-
gevingen zijn niet van aard om inves-
teringen aan te moedigen  of aan te
trekken uit het buitenland. Ik ver-
wijs naar de inleiding van uw be-
leidsbrief, ik citeer : In 1995 voorzie
ik een tweede Vlaams economisch
forum. In de tweede editie zal vooral
aandacht besteed worden aan de
vennootschapswetgeving en de ven-
nootschapsfiscaliteit als hefboom
voor het economisch beleid, de
werkgelegenheid en de verankering.
Deze materies zijn immers een on-
ontbeerlijk verlengstuk van het
Vlaams Economisch beleid. Met de
federale regering dient hierover dan
ook een constructieve dialoog ge-
voerd te worden. Einde citaat. Mijn-
heer de minister-president, hoe gaat
u dit gesprek aanpakken ? Zijn er al
contacten geweest om zulke ge-
sprekken op gang te brengen ? Zijn
er al afspraken gemaakt ? Heeft u
er enig idee van met wie u aan tafel
gaat zitten ? Zijn dat politieke partij-
en ? Gaat u aan tafel zitten met de
PS of de PRL ? Hoe ziet u dit con-
creet ? Ik ben ervan overtuigd dat
dit zeker niet van een leien dakje zal
lopen. U bent waarschijnlijk dezelf-
de mening toegedaan. Waarschijn-
lijk zal dit vrijwel onmogelijk zijn.
Aan de andere kant zou men deze
beleidsbrief als uw droom kunnen

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 12
14 december 1994

bestempelen. Het is goed om te dro-
men en ik stel vast dat u regelmatig
een goede droom hebt. U gaat ech-
ter, gesteund door MC Kinsey. toch
wel vrij ver. In uw inleiding schrijft
u dat McKinsey  de Vlaamse regering
aanbeveelt de economische beleids-
instrumenten en middelen prioritair
in te zetten voor het bevorderen van
een wetenschapsgeorienteerd weef-
sel en voor de ontwikkeling van
nieuwe economische sectoren. Uw
droom zal duidelijk wetenschapsgeo-
rienteerd zijn, namelijk in de rich-
ting van nieuwe technologieën en ge-
richt op het aantrekken en ontwik-
kelen van volledig nieuwe economi-
sche activiteiten. Het voorlopige
hoogtepunt hiervan is uw droom
over het uitbouwen van een Vlaams
telecomnet. Daar schort op zich
niets aan. U loopt echter het gevaar
een volledige streep onder het verle-
den te trekken. Dat mag u nooit
doen. U moet een toekomstdroom
hebben maar u moet ook bouwen op
het verleden.

Mijnheer de minister-president, bij
de evaluatie van uw economisch be-
leid van de voorbije jaren valt het
op dat deelgebieden die lange tijd
een sleutelpositie hebben ingeno-
men, afgeschreven werden of op de
helling worden gezet. Onder uw
voorzitterschap werd de laatste
steenkoolmijn gesloten, heeft men
de scheepsbouw ten grave gedragen
en stapelen de problemen in de land-
bouwsector zich op.

Men kan zich afvragen waarom
Vlaanderen de bodemrijkdom niet
gebruikt heeft om nieuwe technolo-
gieën te ontwikkelen en als een
nieuw economisch potentieel uit te
testen.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Collega Wy-
meersch, u houdt een pleidooi om
de oude industrieën zoals mijn- en
scheepsbouw niet te laten verloren
gaan. Bent u van mening dat de
overheid sectoren die weinig of geen
toekomst hebben moet blijven subsi-
diëren ?

Begrotingen

De voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
de voorzitter, de CVP probeert in-
zicht te verwerven in de standpunten
van het Vlaams Blok inzake de be-
groting.

De fractievoorzitter van het Vlaams
Blok in deze Raad is in zijn begro-
tingsanalyse blijven steken op de 300
miljoen frank subsidies aan bewegin-
gen zoals de scouts en de chiro,  me-
vrouw Dillen belooft de BRTN een
bijkomend krediet van 2 miljard
frank, de heer Van Overmeire houdt
een pleidooi voor een separatistisch
Vlaanderen dat uit de EU moet stap-
pen....

Collega Wymeersch, uw partij is
voorstander van een marktecono-
mie. Deze visie staat in schril con-
trast met haar houding op het ter-
rein. Op het terrein verkondigt uw
partij demagogie. Het Vlaams Blok
heeft de problemen van de mijnsec-
tor en van de scheepsbouw - secto-
ren waarvoor de Vlaamse regering
zich maximaal heeft ingespannen -
aangegrepen om de mensen op te
ruien en daaruit politieke munt te
slaan.

De demagogie is groot als een partij
in geschriften voorstander is van een
markteconomie maar op het terrein
verkondigt dat de overheid miljar-
den frank subsidies moet blijven in-
vesteren in de zogenaamde nationale
sectoren. Dit is fundamenteel oneer-
lijk ! Het Vlaams Blok geeft blijk
van gebrek aan economische visie !
Wat is uw fundamentele opvatting
inzake subsidiëring door de overheid
van de sector en de toekomst van de
economie in Vlaanderen ?

De voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch : Ik maak
slechts enkele bedenkingen over het
recente verleden van sectoren zoals
de mijn- en de scheepsbouw. Ik
vraag enkel of Vlaanderen niet de
kans gemist heeft de bodemrijkdom
op een andere manier te gebruiken.
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Wymeersch

Mijn uitspraak spreekt het program-
ma van de regering niet tegen dat de
strategische sectoren die belangrijk
zijn voor het economisch weefsel en
voor de tewerkstelling wil blijven
subsidiëren.

Subsidiëring moet kunnen voor sec-
toren die van strategisch belang zijn
voor de economie en de tewerkstel-
ling in Vlaanderen. U bestempelt
ons als demagogisch om wat we zeg-
gen in verband met de steenkoolmij-
nen. U zit er evenwel mijlenver
naast.

Wat de scheepsbouw betreft, blijf ik
erbij dat, op het ogenblik dat de
moeilijkheden vorm begonnen aan
te nemen om allerlei redenen, de
Vlaamse regering haar verantwoor-
delijkheden in beperkte mate had
moeten opnemen, conform vroegere
en recente verbintenissen.

De derde en primaire sector, land-
bouw, kwam eerder al aan bod. Ik
verwijs hierbij naar een interpellatie
die ik vorig jaar tijdens de begro-
tingsronde heb gehouden, waarin ik
het volgende heb gezegd. “Enkel
met een duidelijk zicht op de gevol-
gen op tewerkstelling en financiële
offers, kan een verantwoord even-
wicht worden geschapen tussen land-
bouw en milieu. Sinds jaar en dag
zijn landbouwers en tuinders de be-
langrijkste gebruikers van het lande-
lijk gebied en vormen ze het grootste
recyclagebedrijf. Land- en tuinbouw
is een dynamische sector die zich aan
het aanpassen is aan de milieuvoor-
waarden. Gelet op het economisch
belang van het landelijk gebied,
moet ook de landbouw de vereiste
ruimtelijke mogelijkheden krijgen.
In dit verband is de bedrijfszeker-
heid essentieel om de nodige milieu-
eisen financieel draagbaar te maken.
Daarom eisen wij een neutrale so-
ciaal-economische studie. Einde ci-
taat.

De resultaten van die studie zijn nu
eindelijk in een rapport vervat. Het
verbaast me evenwel dat het pas
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eind november in onze handen te-
recht kwam, terwijl uw diensten het
in september al in hun bezit hadden.
Het werd samengesteld door uw ad-
ministratie, het ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap, departe-
ment Economie, Werkgelegenheid
en Landbouw, administratie Land-
en Tuinbouw.

Wat staat daar nu in ? Ik citeer het
rapport, dat refereert aan het MAP.
De voorgestelde maatregelen zullen
de normale afvloei versnellen, maar
ook een afvloei van gezonde bedrij-
ven veroorzaken. De versnelde af-
vloei van niet-leefbare en/of uitbol-
lende bedrijven wordt geraamd op
ongeveer 1.600. In het geval van
MAP-bis normen wordt deze af-
vloeiing geraamd op - wat de ge-
zonde bedrijven betreft - ongeveer
4.000 waarvan circa de helft gezins-
veeteeltbedrijven zijn. Einde citaat,
Behalve deze, zullen daar bovenop
nog een tweede groep van zeer leef-
bare bedrijven naar de marginaliteit
worden teruggedrongen en in een
onomkeerbare situatie terechtko-
men. Het gaat hier vooral om grond-
gebonden bedrijven die op langere
termijn dus ook voor de bijl gaan.

Samen met die 4.000 tot 5.000 pro-
ducenten worden bovendien ook
nog eens evenveel vrouwelijke me-
de-exploitanten en ongeveer 8.000
tot 9.000 arbeidskrachten in de toe-
leveringsbedrijven en de verwerken-
de sector buiten spel gezet. Uitein-
delijk gaan dus tussen 16.000 en
18.000 arbeidsplaatsen verloren.

Daarbij ontstaat er volgens dit rap-
port een kapitaalsvernietiging die
kan worden geraamd op ongeveer 7
miljard frank. De resterende bedrij-
ven krijgen weinig expansiemoge-
lijkheden, en de aanbreng van nieu-
we technologieën - een van de
stokpaardjes van de minister-presi-
dent - zal weinig aantrekkelijk zijn.
We zullen met een soort vergrijzing
worden geconfronteerd.

Op langere termijn is de landbouw
in Vlaanderen ten dode opgeschre-
ven. Wat gaat u, mijnheer de minis-

Begrotingen

ter-president, uit het rapport conclu-
deren ? U kunt het rapport niet
naast u neerleggen, het werd opge-
steld door uw eigen administratie.
Misschien menen andere ministers
uit uw regering dat dit rapport on-
volledig en onjuist is en een totaal
verkeerde voorstelling van de feiten
geeft. Is dat ook uw mening, en in-
dien ja, is dan uw eigen administratie
onbekwaam ? Dan moeten er op dat
vlak de nodige maatregelen worden
getroffen.

De landbouwsector, die nochtans
verantwoordelijk is voor een over-
schot op onze handelsbalans, wordt
door de overheid in de kou gelaten.
In de nabije toekomst zullen wij af-
hankelijk zijn van import uit het bui-
tenland, want binnen afzienbare tijd
zullen wij niet meer kunnen instaan
voor onze eigen voedselvoorziening.

In de hele discussie rond het Mestac-
tieplan stoort mij nog altijd de defi-
nitie van de term gezinsbedrijf, want
die werd mijns inziens ingevoerd om
iemand anders te treffen, namelijk
de integratoren. Als men de integra-
toren echter wil aanpakken, moet dit
worden gedaan via de geëigende we-
gen. Het is geen oplossing alles op
een hoop te gooien en hier en daar
wat positieve discriminatie door te
voeren.

Waarom trouwens worden de zaken
in de landbouwsector op deze ma-
nier aangepakt ? Er zijn nog andere
sectoren waar min of meer gelijkaar-
dige vormen van integratie bestaan,
en ik verwijs hierbij naar de textiel-
sector in Zuid-West-Vlaanderen,
waar heel wat bedrijven een beroep
doen op thuiswerkers. Deze mensen
zijn zelfstandig, maar zijn niettemin
voor hun grondstoffen, de afzet van
hun produkten en de tussenstappen
volledig afhankelijk van diezelfde
opdrachtgever. Dat komt in wezen
op hetzelfde neer als wat de integra-
toren doen in de landbouw. Zal men
daar dan ook die maatregelen ne-
men, zal men ook die mensen treffen
in hun sector ?

Mijnheer de minister-president, heel
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deze discussie over de landbouw en
het MAP heeft te maken met het
evenwicht tussen economie enerzijds
en ecologie anderzijds. Wij moeten
ons de vraag durven stellen in welke
mate ecologische normen mogen in-
grijpen in het economisch weefsel,
en of ze überhaupt kunnen ingrij-
pen. Het kan en mag nooit de be-
doeling zijn terug te keren naar een
soort aards paradijs. Vlaanderen
heeft bovendien andere katten te ge-
selen.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Wymeersch, betekent dit dat er geen
milieunormen mogen worden opge-
legd, ook niet voor de industrie ?
Durft het Vlaams Blok zich van het
ABS distantiëren ?

De heer A. Denys : Het gebruiken
van geweld moet altijd worden ver-
oordeeld, maar niet selectief.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer
Van Rompuy, er moeten wel dege-
lijk minimale milieunormen worden
opgelegd waaraan iedereen zich
moet houden.

Ik vraag mij af waarom wij ons van
het Algemeen Boerensyndicaat
moeten distantiëren ? Dit is een
drukkingsgroep uit landbouwmid-
dens en het Vlaams Blok is een po-
litieke partij.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Wymeersch, ik vraag u nogmaals of
u het incident in Erembodegem
durft veroordelen ?

De heer F. Wymeersch : Mijnheer
Van Rompuy, ik veroordeel het ge-
bruik van geweld, maar ik probeer
te begrijpen waarom deze mensen zo
hebben gereageerd. Zij voelen zich
getergd en zij hebben geen andere
uitlaatklep. Vele parlementsleden
hebben bepaalde bindingen, onder
andere de vakbondsmilitanten. De
landbouwers daarentegen zijn han-
denarbeiders en het is voor hen dan
ook zeer moeilijk om zich mondeling
te verdedigen. Indien men een boer
uitdaagt, wordt hij kwaad. Hij heeft
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echter noch de kans, noch het recht
om te staken.

De inquisiteurs van Agalev hebben
het lef om via een persmededeling
te zeggen dat de nationale voorzitter
van het ABS moet worden vervolgd.
Het zijn echter hun mensen die ver-
antwoordelijk zijn voor het vernielen
van hun eigendommen in de Ant-
werpse binnenstad tijdens de beto-
ging tegen het Vlaams Blok. Toen
heeft Agalev niet gezegd dat de
schuldigen moesten worden gestraft.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Wymeersch, durft u letterlijk zeggen
dat u niet akkoord gaat met wat het
ABS maandag heeft gedaan ?

De heer F. Wymeersch : Mijnheer
Van Rompuy, ik herhaal dat onze
fractie het gebruik van geweld ver-
oordeelt, maar dat wij proberen de
beweegredenen van de landbouwers
te begrijpen.

De heer E. Van Rompuy : Ik heb
het begrepen, mijnheer Wymeersch,
het Vlaams Blok durft het geweld
van maandag niet veroordelen.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer
de voorzitter, ik heb nog een laatste
opmerking, namelijk over de ver-
kwisting van een bepaalde know
how in heel wat bedrijven. In meer
en meer bedrijven worden we gecon-
fronteerd met bedrijfsvreemd mana-
gement. Er komt een nieuwe gene-
ratie van beheerders - goede of
slechte, dat laat ik in het midden -
en in het bedrijf geboren en getogen
spitstechnologen, weliswaar zonder
diploma’s, worden opzij gezet. Zij
hebben toch heel wat know how
door te geven aan de jongeren. Er
moet respect zijn voor de bedrijfsba-
sis en we mogen ons niet te zeer
laten verblinden door veelbelovende
bezitters van diploma’s. Men moet
ook rekening houden met de grondi-
ge kennis die uit ervaring komt. Men
moet deze mensen raadplegen, zo-
wel de kaders als de arbeiders. Zij
zijn meer waard dan hun maande-
lijks loonbriefje.

De voorzitter : De heer Sleeckx
heeft het woord.

Begrotingen

De heer J. Sleeckx (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijn uiteen-
zetting heeft betrekking op het
hoofdstuk tewerkstelling. Mijn par-
tijgenoot, de heer Dielens,  zal het
hebben over energie.

Mevrouw de minister, ik zal in de
mij toegemeten tien minuten probe-
ren enkele fundamentele vaststellin-
gen op het vlak van de tewerkstelling
naar voren te brengen.

Een eerste vaststelling is dat het ni-
veau van de ondertewerkstelling in
Vlaanderen betrekking heeft op
500.000 mensen. Dit gegeven drukt
als een uiterst zware last op de hele
Vlaamse Gemeenschap en duwt heel
wat mensen in een erg precaire situa-
tie, zowel op financieel als op psy-
chologisch vlak. Het psychologische
aspect wordt nogal eens uit het oog
verloren. Geen werk meer hebben
en het zich op sociaal vlak niet meer
nuttig voelen zijn vaak oorzaken van
vereenzaming van man of vrouw. Zij
krijgen het gevoelen dat ze er niet
meer bij horen. Vaak worden ze
door de gemeenschap gestigmati-
seerd als zijnde een profiteur die ei-
genlijk misbruik maakt van de ge-
meenschap. Met dat gegeven wor-
den we nog altijd geconfronteerd.
Laat ons niet vergeten dat 500.000
mensen daaronder gebukt gaan.
Straks zal het duidelijk worden
waarom het noodzakelijk is dat we
moedige beslissingen nemen om dat
stigma, dat gevoelen van onbeha-
gen, van er niet meer bij te horen,
weg te nemen.

Ten tweede, is de band tussen de
economische groei en de werkgele-
genheid doorbroken, wat betekent
dat een economische groei niet auto-
matisch meer werkgelegenheid voor
meer personen tot gevolg heeft.

Volgens het rapport van de Nationa-
le Bank dat deze week is gepubli-
ceerd, zou een werkloosheidsdaling
enkel te verwachten zijn bij een
groei van minstens 2,5  percent. Er
wordt dan nog niet gezegd hoe groot
die daling zal zijn.

Een aantal specialisten gaan zelfs
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zover te verklaren dat de werkloos-
heid maar zal verdwijnen bij een
groei van ongeveer 5 percent per
jaar gedurende 20 jaar. Alleen al in-
gevolge de milieubelastingen is zo’n
verwachting een utopie.

Mevrouw de minister, ondanks de
inspanningen van de regionale en fe-
derale regeringen neemt de langdu-
rige werkloosheid nog altijd toe. U
hebt heel wat initiatieven genomen
voor allerlei tewerkstellingspro-
gramma’s  en hiervoor verdient u on-
getwijfeld lof. Maar wat de overheid
ook doet op het vlak van tewerkstel-
lingsprogramma’s, toch moeten we
vaststellen dat deze programma’s,
hoe goed ook bedoeld, meestal maar
een marginaal effect hebben. Voor
een echte toename van de tewerk-
stelling zijn er fundamenteler ingre-
pen nodig.

- De heer J. Timmermans, onder-
voorzitter, treedt als voorzitter op.

Mevrouw de minister, verschillen-
den onder ons zullen het bij hun
dienstbetoon al hebben meegemaakt
dat een werkloze komt verklaren dat
hij of zij al drie, vier, vijf herscho-
lingscursussen heeft gevolgd, zonder
ooit werk te vinden. Als die mensen
niet aan de bak komen, dan heeft
dat in de eerste plaats te maken met
het feit dat er geen werk is. We moe-
ten er dus iets op vinden om het
werk dat voorhanden is, te verdelen.
Anderzijds moeten wij soms vaststel-
len dat bepaalde werkplaatsen niet
worden bezet omdat er een tekort is
aan geschikte arbeidskrachten. Zo is
het in mijn streek moeilijk om stuka-
doors en metsers te vinden. Hier-
door rijst bij mij dan ook de vraag
of de overheid haar opleidingspro-
gramma’s  niet beter en sneller moet
afstemmen op de economische no-
den. Werknemers die een cursus
hebben gevolgd maar daarna geen
werk vinden, zijn misnoegd met alle
gevolgen vandien op het persoonlij-
ke vlak, op gezinsvlak en in de eigen
gemeenschap.

Mevrouw de minister, de tewerkstel-
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lingsprogramma’s, hoe nuttig ook,
volstaan niet. Slechts een 100.000
werknemers vinden werk in het ka-
der van de tewerkstell ingspro-
gramm’s. Dat stelt niet veel voor te-
genover de 1 miljoen werkzoeken-
den. We moeten dus een veel funda-
menteler oplossing zoeken. Om echt
meer jobs te creëren, moeten wij
overgaan tot een doorgedreven ar-
beidsherverdeling.

Om dit te realiseren, kunnen uiter-
aard verschillende formules worden
toegepast. Zo is de loopbaanonder-
breking geen onbelangrijk initiatief.
Anderzijds moeten wij een debat
durven aangaan over een drastische
arbeidsduurvermindering.

In de commissie voor Economie,
Energie, Landbouw en Werkgele-
genheid heb ik een discussie gevoerd
met de heer Bril, die ter zake een
andere visie verdedigt.

Het Vlaamse parlement moet een
ernstig debat voeren over deze aan-
gelegenheid, waarbij niet louter
wordt geschermd met slogans, maar
waarbij grondig wordt nagegaan wel-
ke alternatieven er kunnen worden
uitgewerkt.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord voor een onderbreking.

De heer A. Denys : Mijnheer
Sleeckx, ik heb veel respect voor uw
sociale bewogenheid, die zijn oor-
sprong vindt in een eerlijke ge-
moedsgesteltenis.

Het door u voorgestelde alternatief,
een drastische vermindering van de
arbeidsduur, wordt door de Vlaamse
regering echter afgewezen. Hiermee
verdedigt de Vlaamse regering het
standpunt van de VLD. Was u giste-
ren dan niet aanwezig toen minister
Van den Bossche verklaarde dat een
vierdagenweek voor de ambtenaren
uitgesloten is ? De minister opteert,
net als de VLD, voor minder maar
beter betaalde ambtenaren. De mo-
tivering van de ambtenaren moet
worden verhoogd door een aange-
paste weddeverhoging.

Begrotingen

U pleit voor een herverdeling van de
tewerkstelling bij de ambtenaren
door het invoeren van de vierdagen-
week terwijl uw eigen minister een
tegengesteld standpunt verdedigt.

De heer J. Sleeckx : Mijnheer De-
nys, ik heb duidelijk gezegd dat er
met gezond verstand een debat moet
worden gevoerd over het eventuele
nut van een drastische arbeidsduur-
vermindering. Het parlement moet
hier zijn verantwoordelijkheid op
zich nemen.

Berekeningen hebben uitgewezen
dat er 200.000 tot 250.000 volwaardi-
ge jobs kunnen bijkomen indien men
opteert voor de 32-urenweek. Deze
cijfers tonen aan dat het de moeite
loont het debat te openen over deze
aangelegenheid. Ik ben mij er uiter-
aard wel ten volle van bewust dat de
implicaties voor de sociale zekerheid
niet uit het oog mogen worden ver-
loren.

De heer A. Denys : Vooraleer het
debat in de Vlaamse Raad wordt ge-
voerd, moet er eensgezindheid heer-
sen in uw eigen partij. Het standpunt
van de heer Tobback  stemt niet
overeen met dat van minister Van
den Bossche. Wij steunen minister
Van den Bossche waar hij pleit voor
minder, maar beter betaalde ambte-
naren. U verdedigt eerder de Tob-
back-visie , waarbij wordt gepleit
voor een herverdeling van het werk
bij de ambtenaren.

Ik ben bereid deel te nemen aan een
groot tewerkstellingsdebat, maar ik
verwacht dan wel dat alle partijen
een eensgezind standpunt naar vo-
ren brengen. Zoniet  lopen wij het
gevaar door de buitenwereld niet
meer au sérieux te worden genomen.

Ik ben het met u eens dat werkloos-
heid tot frustratie leidt. Ik begrijp
echter niet dat u, met uw sociale be-
wogenheid, niet opkomt voor de
20.000 boeren die vrezen dat zij hun
broodwinning zullen verliezen. In
dat debat blijkt u doofstom te zijn.

De heer J. Sleeckx : Ik heb gisteren
de uiteenzetting van minister Van
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den Bossche niet gehoord. Ik kan
het niet helpen dat hij dit standpunt
heeft verkondigd, maar binnen de
SP bestaat er wel degelijk eensge-
zindheid over een drastische arbeids-
duurvermindering.

De heer A. Denys : De Vlaamse re-
gering verdedigt de stelling dat er
minder ambtenaren moeten zijn, die
beter worden verloond. Het is een
feit dat deze stelling wordt weerge-
geven in de begroting en dat zij gis-
teren door uw eigen minister werd
verdedigd.

De heer J. Sleeckx : Mijnheer De-
nys, ik heb duidelijk gevraagd dat de
parlementsleden een debat ten
gronde zouden voeren over arbeids-
duurvermindering en de gevolgen
ervan.

Volgens onze fractie is arbeidsduur-
vermindering een oplossing voor het
creëren van volwaardige jobs.

De voorzitter : Mijnheer Sleeckx,

SP-Kamerlid Jef Sleeckx sprak zich
tijdens de begrotingsbesprekingen
Economie en Tewerkstelling uit voor
een debat ten gronde over het thema
van de arbeidsduurvermindering
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mag ik u verzoeken te besluiten want
uw spreektijd is al lang verstreken,
ondanks de onderbrekingen.

De heer J. Sleeckx : Mijnheer de
voorzitter, het gebrek aan werk is
thans een van onze grote noden en
brengt een hoop frustraties met zich
mee. Hierover moet men durven de-
batteren ten gronde. Dienaangaande
blijft mijn fractie uiteraard bij haar
standpunt.

Mevrouw de  min is te r ,  kan  de
Vlaamse regering druk uitoefenen
op de federale regering om een der-
gelijk debat te organiseren ?

Wat ten slotte de weer-werk-acties
betreft die worden ondernomen ter
begeleiding van de langdurige werk-
lozen, vraag ik mij af of zij niet wat
meer moesten worden gesteund
door de federale regering, door bij-
voorbeeld het nieuwe-banen-plan
beter af te stemmen op deze doel-
groep in plaats van concurrerende
stelsels zoals de PWA’s op te zet-
ten ? Welk is het standpunt van de
Vlaamse overheid ter zake ?

Mijnheer de voorzitter, zelfs al heb
ik mijn spreektijd overschreden,
toch heb ik nog bij lange niet al mijn
opmerkingen geformuleerd.

De voorzitter : De heer De Boeck
heeft het woord.

De heer A. De Boeck (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, me-
vrouw de minister, collega’s, de
voorliggende begroting en de manier
waarop de minister deze verdedigde
in de commissie, is voor ons het sym-
bool van de politiek-van-de-goede-
voornemens, zijnde goed in de
markt liggende retoriek en opportu-
nisme. Met dit laatste bedoel ik niet
tegen de kar durven rijden van de
machtige industriële lobby’s.

Mijnheer de minister, volgens uw
beleidsverklaring zijn subsidies geen
goed instrument voor economische
groei. Wij stellen echter vast dat de
economische expansiesteun, on-
danks de vermindering, toch nog om
en bij de 6 miljard frank bedraagt.

Begrotingen

U wenst selectiever om te gaan met
deze middelen, maar door een ge-
brek aan controle en het vooropstel-
len van de juiste criteria is er geen
enkele aanwijzing als zou uw politiek
enige gunstige impact hebben op het
milieu en de tewerkstelling.

In de plaats van te zorgen voor nog
meer expansiesteun, zal u voortaan
uw inspanningen richten naar betere
verkeersinfrastructuur en meer in-
dustriezones zal opleveren. Het ver-
beteren van de omgevingsfactoren
noemt u dit.

Welke expansie zal in die zones
plaats vinden indien u eindelijk niet
duidelijk gaat kiezen voor een duur-
zame economie ? U gebruikt deze
term zo graag, maar hoe vult u die
in ? Toch niet alleen met telenetwer-
ken waarvan u als aanhangsel in uw
beleidsverklaring nog zou wensen
dat men ook zou investeren in ge-
zondheid en onderwijs indien dit
nuttig zou blijken.

Op het domein van het technologi-
sche beleid steunt u al wat goed in
de markt zou liggen - en ik beklem-
toon zou liggen - want het gaat
over sectoren waar de concurrentie
op wereldvlak moordend is. Overi-
gens, die bedrijven zelf investeren
massaal in onderzoek en ontwikke-
ling op dit gebied. Ware het niet be-
ter dat de overheid, los van die be-
drijven, zou investeren in lange-ter-
mijnonderzoeken over diensten en
produkten die wel zullen beantwoor-
den aan echte maatschappelijke be-
hoeften en waarop de mensen wach-
ten. Investeren in milieu en tewerk-
stelling bedoelen wij. Is het onder
meer daarom niet dringend nodig
vertegenwoordigers van de milicu-
bewegingen in de SERV op te ne-
men ?

Over één van uw stokpaardjes, de
verankering, kunnen wij kort zijn.
Uit ecologische en sociale overwe-
gingen blijkt zonneklaar dat regiona-
le overwegingen zeer belangrijk zijn
voor een duurzame economie. Wij
hebben echter de indruk dat u vooral
bent geïnspireerd door een louter
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nationalistische reflex. Economie
heeft meer vandoen dan taal en cul-
tuur. Laat ons dit duidelijk voor
ogen houden.

Wat landbouw betreft, zal mijn col-
lega, mevrouw Dua, morgen uitvoe-
rig ons standpunt en onze kritiek op
het beleid toelichten.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, ik besluit mijn
uiteenzetting met de door u gevoer-
de energiepolitiek. Wat de ontwik-
keling van duurzame energiebron-
nen in Vlaanderen betreft, staan wij
noch op Belgisch, noch op Euro-
pees, noch op wereldvlak ergens. U
doet wel een beroep op instituten ;
u schrijft hierover in uw beleids-
verklaringen. Doch op het vlak van
tewerkstelling en economische groei
is de impact ook hier nihil. Hierover
moeten zelfs geen studies worden
gemaakt. Het windmolenpark in
Zeebrugge staat te verkommeren,
de twee Vlaamse bedrijven, produ-
centen van technologisch genuan-
ceerde windmolens, staan in de kou.

Denkt u op het gebied van rationeel
energiegebruik beter te scoren ? Op
dit domein treedt u zelfs de wetge-
ving met de voeten. Sinds het de-
creet van 1 juni 1994 kunnen milieu-
beleidsovereenkomsten, zoals inza-
ke rationeel energiegebruik, enkel
worden gesloten na een strikt be-
paalde procedure, die u niet zou
wensen te respecteren. Ten gronde
betreuren wij dat u nog steeds niet
schijnt door te hebben dat in een
duurzame economie groei niet nood-
zakelijk hoeft samen te gaan met pa-
rallelle groei van energieconsump-
tie.

Aangezien collega en partijgenoot
Ulburghs ook wenst het woord te
voeren, zal ik nu besluiten.

Wat uw economisch beleid betreft,
komen wij tot de slotsom dat u wei-
nig weerwerk durft te bieden aan de
economisch machtigen, onafgezien
of zij al dan niet op het goede spoor
zitten. Dit vinden wij dunne politiek.
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De voorzitter : De heer Olaerts
heeft het woord.

De heer H. Olaerts (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, mevrouw de mi-
nister, collega’s, ik wil de bespreking
van deze begroting aangrijpen om
nogmaals het belang te onderstrepen
van een gezonde en toekomstgerich-
te Vlaamse economie. De economi-
sche slagkracht van onze regio vormt
immers de basis voor het maatschap-
pelijk welzijn van zijn bevolking en
bepaalt de internationale uitstraling
van Vlaanderen.

In die zin is ook een nationale eco-
nomie een belangrijk draagvlak voor
het leven en het overleven van een
gemeenschap in de wereld zonder
grenzen. Het economische weefsel
van een regio maakt haar herken-
baar en geeft zelfrespect aan haar
inwoners.

Deze vaststelling gaat niet alleen op
voor grote landen, zoals de Verenig-
de Staten en Duitsland, maar even-
zeer voor kleinere landen en ge-
meenschappen met minderheidsta-
len en -culturen, zoals Vlaanderen.

Een vooruitstrevende Vlaams-natio-
nale partij, zoals de Volksunie, zou
er daarom fout aan doen om geen
aandacht te besteden aan de econo-
mische dossiers, zoals bijvoorbeeld
de verankering, de delokalisatie en
de arbeidscreatie.

Ik wil trouwens van de gelegenheid
gebruik maken om, los van de scha-
duwzijden, te verwijzen naar de re-
sultaten van de staatshervorming en
de Sint-Michielsakkoorden waar-
door Vlaanderen eigenlijk en feite-
lijk een internationale Vlaamse en
economische identiteit verwerft.

Het verankeringsthema staat, samen
met de werkloosheid, bovenaan op
de politieke agenda. De verschui-
ving van steeds meer economische
beslissingcentra naar het buitenland
- en dan vooral Frankrijk - heeft
verstrekkende gevolgen voor het be-
drijfsleven en de Vlaamse zelfstan-
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digheid. Wanneer wij het econo-
misch bekijken dan stellen wij vast
dat de Vlamingen niet consequent
en te weinig chauvinistisch zijn. Zo
is het niet denkbeeldig dat buiten-
landse, hoofdzakelijk Frans-Bel-
gische groepen, er beter in slagen de
politieke besluitvorming om te bui-
gen in hun voordeel dan in dat van
de Vlaamse KMO’s. De oprichting
van een Vlaams pensioenfonds kan
beschouwd worden als een schuchte-
re stap in de richting van een veran-
keringsbeleid. Met dat kapitaal zou-
den eventueel participaties in
Vlaamse bedrijven kunnen worden
opgebouwd. Het lijkt echter aange-
wezen om hier te waarschuwen voor
een ondoordacht en hals over kop
ingrijpen van de overheid in het be-
drijfsleven, omdat daar beschermen-
de maatregelen meer dan essentieel
zijn.

Trouwens, een aantal dossiers waar
de Vlaamse overheid, samen met
een privé-aandeelhouder, in een on-
derneming participeerde hebben
soms toch wel een al te wrange na-
smaak nagelaten.

Zo is er bijvoorbeeld de recente slui-
ting van de Boelwerf met verstrek-
kende economische en sociale gevol-
gen. Mag ik de ministerpresident
terloops naar de huidige stand van
zaken in dit dossier vragen ? Hoe
staat het met de concrete uitwerking
van de sociale begeleidingsmaatre-
gelen ?

Mijnheer de minister-president, ik
zal de oude zaken niet allemaal her-
halen, maar de B-affaire, of moet ik
zeggen de “Ba-affaire”, leert bij-
voorbeeld hoe de overheid kan in-
vesteren in grote lege dozen en hoe
papiermakers, geraffineerd, vormen
van betwistbare lichtzinnige oplich-
terij aanwenden en zodanig de over-
heid als koevoet misbruiken.

Voor de wijziging van de vennoot-
schapswetgeving, waardoor het mo-
gelijk wordt om beschermingscon-
structies op te bouwen voor jonge
bedrijven, zal de Vlaamse regering
druk moeten uitoefenen op de fede-
rale overheid.
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Het argument dat het hier zou gaan
om bekrompen, protectionistische
maatregelen raakt kant noch wal.
Ondernemingen in Frankrijk en Ne-
derland maken veelvuldig gebruik
van zulke maatregelen, om te ver-
mijden dat ze ten prooi vallen van
korte-termijnspeculanten. De mon-
dialisering van de economie gaat dan
alweer gepaard met een verschuiving
van industriële activiteiten naar de
lage-loonlanden en een toename van
de werkloosheid in de geïndustriali-
seerde wereld. Een uitbreiding van
de Europese Unie naar het oosten
opent weliswaar nieuwe investe-
ringsperspectieven voor bedrijfslei-
ders. Ook Vlaamse bedrijven wor-
den getroffen door het delokalisatie-
proces.

Er gaan nog te veel Vlaamse ar-
beidsplaatsen verloren door de aan-
trekkingskracht van regio’s met lage
lonen. Het gaat meestal om jobs in
traditionele sectoren zoals textiel,
elektrische apparaten. In dit ver-
band moet ik wel wijzen op het aan-
tal nieuwe investeringen van Vlaam-
se ondernemingen in de lage-loon-
landen.

Als voornaamste oorzaken van delo-
kalisatie worden de trage structurele
evolutie van het produktieapparaat,
de loonkost, de lage specialisatie,
het gebrek aan kwalificaties van een
deel van de arbeidskrachten en het
milieuwetgevingsverschil genoemd.
Meteen herinner ik de minister-pre-
sident aan de oneerlijke concurren-
tie van het Waalse Gewest met be-
hulp van Europese subsidies. Het
gaat niet op dat Wallonië onderne-
mingen uit Vlaanderen wegsnoept
door te zwaaien met Europese subsi-
dies en mindere normvereisten.

De Volksunie weet dat de speel-
ruimte van de overheid op het eco-
nomisch veld eerder beperkt is. De-
ze vaststelling mag de regering er
echter niet van weerhouden een ei-
gen economisch beleid uit te stippe-
len op maat van het Vlaamse be-
drijfsleven. Wij mogen het belang
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van de KMO’s voor de creatie van
arbeidsplaatsen niet onderschatten.
Trouwens, er is in Vlaanderen werk
zat, maar het is helaas onbetaalbaar.

Een gecoördineerd economisch be-
leid komt het best tot stand door
middel van een breed maatschappe-
lijk debat waaraan niet alleen de tra-
ditionele sociale partners deelne-
men, maar ook de andere maat-
schappelijke actoren van de moder-
ne wereld. Daarom verheugt het ons
dat de oproep van het Vlaams Eco-
nomisch Verbond niet werd afge-
daan als een eenmalige en zinloze
oefening. In het eerste VEV-rapport
“op zoek naar groei” werd alvast een
duidelijke analyse gemaakt van de
problemen waarmee de Vlaamse
economie wordt geconfronteerd.

De Volksunie pleit ervoor om alle
mogelijke facetten aan bod te laten
komen in een uitgebalanceerd eco-
nomiebeleid, onderwijs, navorming,
omgevingsfactoren, onderzoek en
ontwikkeling en de problematiek
van de familiale bedrijven. Het con-
sensusmodel heeft na de oorlog zijn
nut bewezen.

De afbouw van de rechtstreekse
steun aan bedrijven ten gunste van
verbetering van de omgevingsfacto-
ren verdient inderdaad absolute
voorrang. De aanbevelingen van het
rapport-McKinsey moeten worden
opgevolgd waar het passend is.

Het clusterbeleid, theoretisch uitge-
werkt door de Amerikaanse eco-
noom Porter, verdient interessante
perspectieven voor de bedrijfswereld
en de werkgelegenheid in Vlaande-
ren. Een concrete samenwerking
tussen bedrijven onderling en met de
onderwijs- en onderzoekswereld kan
het sociaal-economisch weefsel da-
nig versterken. Hierdoor krijgen zo-
wel de grote als de kleine onderne-
mingen de kans om bepaalde schaal-
voordelen te genieten. De wissel-
werking tussen de school, het bedrijf
en het laboratorium is verrijkend.
Ons duur, zelfs heel duur onderwijs
en de wereld van de ondernemingen
zijn nog al te vaak tegen-

gestelden en versterken mekaar te
weinig.

De strijd tegen de werkloosheid is,
volgens de Volksunie-fractie vooral
gebaat met creatieve oplossingen.
Wij kunnen natuurlijk niet looche-
nen dat door de zware fiscale en pa-
rafiscale lasten de arbeidsuitstoot in
de hand wordt gewerkt. Het grote
verschil tussen de loonkost en het
nettoloon demotiveert bovendien de
werknemer. De hoge werkgeversbij-
drage aan de sociale zekerheid en
nog andere zware lasten ondermij-
nen de competitiviteit van de be-
drijfswereld. Het werkgelegenheids-
beleid moet veel meer zijn dan een
louter aanpakken van de loonkos-
ten. Zelfs een volgehouden econo-
mische groei levert blijkbaar nauwe-
lijks extra banen op. Industriële te-
werkstelling en werkgelegenheid in
de dienstensector kunnen het dalend
aantal jobs niet compenseren.

Arbeidscreatie is dus de grote uitda-
ging. Ze moet zowel inventief als
economisch en sociaal verantwoord
zijn. Wij beseffen dat de Vlaamse
regering niet steeds het best ge-
plaatst is om oplossingen aan te rei-
ken voor de door ons gesignaleerde
problemen. Zo situeren de fiscaliteit
en de sociale zekerheid zich voorals-
nog op het federaal niveau. In de
toekomst, bij een volgende fase van
de staatshervorming, zal zeker ge-
sproken moeten worden over de ge-
hele of gedeeltelijke overheveling
van deze vitale hefbomen naar de
deelstaten. Het aanscherpen van de
huidige bevoegdheden is uitstekend.
Het verder federaliseren is noodza-
kelijk opdat het investeren in de toe-
komst later niet zou afglijden tot het
dementeren.

Tot slot heb ik nog enkele bedenkin-
gen bij de overheidsstructuur en op-
drachten. Primair onderzoek heeft
aangetoond, zij het fragmentair, dat
er ook mensen zijn die naast hun
schoenen lopen. Mijnheer de minis-
ter-president, vindt u het relevant en
elegant dat er openbare mandataris-
sen zijn die zo welig mandaten cu-
muleren ? Mijnheer de minister-pre-

Begrotingen 382



Olaerts

sident, vindt u het relevant en ele-
gant dat er openbare mandatarissen
zijn die zich in deze activiteiten be-
dienen van managementsvennoot-
schappen ? Wie van uw aangestel-
den mag er een managementsven-
nootschap gebruiken ? Deze drie
vragen zijn voor mij van fundamen-
teel belang. Er bestaat immers een
onderscheid tussen vrij ondernemen
en de staat runnen. De herstructure-
ring en de nieuwe maatregelen inza-
ke een deel van de overheidsinitia-
tieven  moesten en mogen niet alleen
dienen als nieuw kleedje. Het doel
zou optimale werking, correct han-
delen, betere dienstverlening en ar-
beidscreatie moeten zijn. Mijnheer
de minister-president, wij steunen u
hier in, niet om in hetzelfde bedje
ziek te zijn maar wel om orde op
zaken te stellen ten bate van Vlaan-
deren.

De voorzitter : Mevrouw Nelis-Van
Liedekerke heeft het woord.

Mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke
(op de tribune) : Mijnheer de voor-
zitter, mijnheer de minister-presi-
dent, mevrouw de minister, colle-
ga’s, ik zal het in mijn tussenkomst
hebben over het luik economie,
energie en wetenschapsbeleid. Er is
hier reeds genoeg gezegd over de
landbouw. In mijn tweede gedeelte
zal ik het probleem van de werkloos-
heid behandelen.

Mijnheer de minister-president, in
uw beleidsbrief Investeren in de toe-
komst - beleidsprioriteiten voor
1995 worden de specifieke Vlaamse
acties belicht die in de loop van 1995
zullen worden ondernomen om het
Vlaams economisch weefsel voort op
te bouwen. Dat is uiteraard een hele
opgave en wij hebben daar in de
commissie dan ook zeer uitvoerig
over gesproken. De studie van MC
Kinsey heeft een aantal zwakke pun-
ten aangetoond en u hebt een aantal
invullingen uitgevoerd. Ik zal mij be-
perken tot bepaalde aspecten in ver-
band met KMO’s in deze beleids-
brief en de hiaten die er in voorko-
men.
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Het rapport-McKinsey stelt dat de
effectiviteit van het beleid verhoogd
kan worden door een verscherpte
aandacht inzake overdracht van
technologie naar de KMO’s.

KMO’s zijn brandend actueel. Ieder-
een, ook het Europees niveau, is
zich bewust van de belangrijke taak
van de KMO’s. Tijdens de Europese
Raad van Edinburgh werd grotere
steun aan de KMO’s aangemerkt
omdat zij onmisbaar zijn voor de
economische groei.

Alhoewel het Vlaamse economische
weefsel overwegend uit KMO’s be-
staat, besteedt uw beleidsbrief
slechts twee bladzijden aan het
KMO-beleid. De Vlaamse overheid
en de pararegionale instellingen heb-
ben te weinig aandacht voor de
KMO’s. Het leeuweaandeel van de
steun van het Instituut voor Bevor-
dering van het Technologisch On-
derzoek komt de grote bedrijven ten
goede aan 15 bedrijven, de steun aan
de KMO’s is te beperkt. In 1993
werd slechts 12 percent van de steun
aan de KMO’s besteed.

De budgettaire herschikking van de
dotatie van het Fonds voor Econo-
mische Expansie en Regionale Ont-
wikkeling bepaalt een verhoging van
de toelagen voor de KMO’s. Wij vin-
den dit dus positief doch nog onvol-
doende want een deel van de kredie-
ten voor expansiesteun aan KMO’s
wordt aangewend voor de financie-
ringherlokalisatie van bedrijven om-
wille van milieutechnische redenen
en komt rechtstreeks niet ten goede
aan de KMO’s.

De voorzitter : De minister-presi-
dent heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mevrouw Nelis, bent u voor-
stander van een verhoging van de
subsidiestromen voor de kleine on-
dernemingen ?

De VLD heeft reeds herhaalde ma-
len verklaard dat de subsidiestromen
drastisch beperkt moeten worden.
De Vlaamse regering heeft de subsi-
diëring van de ondernemingen te-
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ruggeschroefd van 15 naar 5,8  mil-
jard frank. Zij is unaniem overtuigd
dat het beleid zich moet toespitsen
op duurzame tewerkstelling en om-
gevingsfactoren.

Het verrast mij dat u voorstander
bent van een verhoging van de sub-
sidiëring van de ondernemingen.

De voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Mevrouw
Nelis, u maakt op dit ogenblik deel
uit van de VLD-fractie. Als lid van
de CVP hebt u de begroting Econo-
mie steeds goedgekeurd.

Tijdens uw tussenkomst verklaart u
dat u de voorliggende begroting niet
zal goedkeuren omdat er te weinig
subsidies uitgetrokken zijn voor het
KMO-beleid. Dat begrijp ik niet.
Een van de redenen waarom u de
overstap naar de VLD gewaagd
hebt, was de te grote overheidsin-
menging in de economie.

Wat beweegt u ertoe de begroting
vrijdag niet goed te keuren ? Uw
overstap had immers alles te maken
met onder meer een gebrek aan
marktgericht beleid, met economi-
sche redenen dus. Ik wil duidelijk-
heid, zoals de heer Denys het altijd
zo schitterend weet te zeggen.

De voorzitter : Mevrouw Nelis-Van
Liedekerke heeft het woord.

Mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke :
Mijnheer de minister-president, ik
geloof dat u me verkeerd hebt begre-
pen of dat ik mij onvoldoende duide-
lijk heb uitgedrukt : we pleiten niet
voor een stijging van de subsidies
aan bedrijven en het verheugt ons
dat het totaalbedrag is gedaald.
Wanneer echter bij het Fonds voor
Economische Expansie en Regiona-
le Ontwikkeling verschuivingen ge-
beuren, dan zijn we altijd blij als dat
de kleine ondernemingen ten goede
komt. Wat dat betreft zitten we dus
wel degelijk op dezelfde golflengte.

Een gedeelte van de kredieten die
bestemd zijn voor expansiesteun aan
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de KMO’s, worden dan in feite wel
aangewend voor de financiering van
onder meer de herlokalisering van
bedrijven omwille van milieutechni-
sche redenen. Het totaalbedrag dat
dan uiteindelijk bij de kleine onder-
neming terechkomt,  blijkt dus toch
niet reuzegroot te zijn. Ik veronder-
stel dat het nu duidelijk is dat we het
in dit geval met u eens zijn en hele-
maal niet wensen dat de rechtstreek-
se subsidie aan bedrijven wordt op-
getrokken.

Om de heer Van Rompuy van ant-
woord te dienen, zal ik dan nog maar
eens beklemtonen dat mijn overstap
een uitermate doelbewuste keuze
was. Er wordt soms nogal wat heisa
gemaakt omtrent het overlopen,
welnu, ik ben overgestápt. Een over-
loper is meestal gehaast en dat was
bij mij niet het geval. Ik wist wat ik
deed. Dat neemt niet weg dat dit
alles geen verband houdt met de in-
houd van mijn betoog.

De heer E. Van Rompuy : Dat weet
ik wel, maar waarom zult u deze be-
groting niet goedkeuren, terwijl u
dat vorig jaar wel deed ? Wat heeft
ertoe geleid dat uw stemgedrag zo
drastisch is veranderd ? Kunt u daar-
voor plausibele argumenten aanvoe-
ren ?

Mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke :
De begroting van vorig jaar is niet
dezelfde als dit van dit jaar. Daar
gaat het toch niet om ? Op dit ogen-
blik behoor ik tot de oppositie, ter-
wijl ik bij de vorige begrotingsronde
deel uitmaakte van een meerder-
heidspartij.

Mijnheer de voorzitter, mag ik ten-
minste mijn betoog voortzetten ?
Me dunkt heb ik daartoe het volste
recht, temeer omdat daaruit zal blij-
ken dat ik met een aantal aspecten
van deze begroting het niet eens
ben.

De voorzitter : Mevrouw Nelis, u
mag dit afwerken, maar ik merk dat
er nog heel wat tekst rest en uw
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spreektijd is beperkt. U krijgt nog
drie minuten.

Mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke :
Leden van andere fracties hebben
vandaag langdurig over landbouw
gepraat. Zij kregen ruimschoots tijd
om hun mening naar voren te bren-
gen. Ik eis dat u mij hetzelfde gunt.

De voorzitter : Iedereen krijgt het-
zelfde toemaatje.

De heer J. Geysels : Mijnheer de
voorzitter, de spontane onderbre-
kingen van de heer Van Rompuy lig-
gen me na aan het hart, maar ik stel
vast dat er wat het KMO-beleid be-
treft een grotere overeenstemming
bestaat tussen iemand uit het VLD-
kamp, de oppositie dus, en iemand
uit uw gelederen, namelijk de minis-
ter-president, dan tussen u en minis-
ter De Batselier, die toch ook tot de
meerderheid behoort, waar het mi-
lieubeleid aangaat. Speelt u alstu-
blieft niet zo’n goedkope spelletjes.

De voorzitter : De heer Hancké
heeft het woord.

De heer L. Hancké : De vraag van
de heer Van Rompuy is wel terecht,
vooral met het oog op wat ze in het
eerste gedeelte van haar uiteenzet-
ting heeft gezegd. Ze beweert im-
mers dat ze het volledig eens is met
het beleid inzake economische subsi-
die en ik kan me niet inbeelden dat
haar economische inzichten zo dras-
tisch zijn gewijzigd op amper tien
maanden.

De voorzitter : Mevrouw Nelis heeft
het woord.

Mevrouw L. Nelis - Van Liedeker-
ke : Mijnheer de voorzitter, uit het
verdere verloop van mijn betoog zal
blijken dat ik op bepaalde punten de
stelling van de minister-president
bijtreedt en op andere punten niet.

Mijnheer de minister-president, ik
wil het even hebben over de milieu-
reglementering. Niemand kan er mij
van beschuldigen tegen milieunor-
men te zijn, maar er moet mijns in-
ziens toch een onderscheid worden
gemaakt tussen milieureglemente-
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ring voor grote bedrijven en voor
KMO’s. Ik vraag dan ook dat er bij
de invoering van de milieureglemen-
tering een sociaal-economisch rap-
port zou worden opgesteld samen
met een MER waarbij specifiek zou
worden nagegaan welke de sociaal-
economische gevolgen zouden zijn.
De voorstellen van de bekkenco-
mités, doen in bepaalde regio’s grote
ongerustheid rijzen. Die houdt dan
geen verband met de normen maar
met de tijd die de KMO’s krijgen om
zich aan de reglementering aan te
passen. Zij vrezen voor grote rechts-
onzekerheid, en op dat vlak moeten
wij acties ondernemen.

Ik wil hier ook het probleem van de
delokalisatie aan vastknopen. Er zijn
bedrijven die omwille van verschil-
lende redenen delokaliseren naar de
Magreb-  of de Oostbloklanden,
maar wij hebben het hier vandaag
over de delokalisatie naar Frankrijk
of Wallonië. Wij willen u vragen dat
u met uw collega van de Waalse re-
gering regelmatig overleg zou ple-
gen, zodat de verdeling van de sub-
sidies geen oneerlijke concurrentie
tot gevolg zou hebben.

Welke stimulansen zal de Vlaamse
regering voorts nemen om vooral
onze jonge starters meer te helpen ?
Zij vertegenwoordigen een belang-
rijke factor van tewerkstelling, er be-
staan reeds goede initiatieven van
collega’s van de CVP.

De voorzitter : De minister-presi-
dent heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Er zijn inderdaad reeds initiatie-
ven genomen, en als er dingen moe-
ten worden bijgestuurd, zal ik dat
ook doen. De goede initiatieven
worden doorgezet, en ook in het vol-
gende jaar zetten wij 98 percent van
het beleid door. Het decretaal initia-
tief van de heer Schuermans geeft
een heel goed antwoord op uw
vraag, en daarom willen we dat ten
volle uitvoeren.

Mevrouw L. Nelis - Van Liedeker-
ke : Mijn volgende vragen richten
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zich tot de minister van Tewerkstel-
ling.

De werkloosheid bedraagt in Vlaan-
deren 14 percent van de actieve be-
volking. Dit zijn de uitkeringsge-
rechtigde volledige werklozen, en
nog niet de andere categorieën.
Mijnheer Sleeckx spreekt in dit geval
van een miljoen mensen, maar er is
een duidelijk verschil tussen de men-
sen die een werkloosheidsuitkering
genieten en de mensen die werk zoe-
ken. Tellen wij die categorieën erbij,
dan komen wij tot 32 percent in
Vlaanderen. Deze percentages sche-
ren in Brussel en Wallonië veel ho-
gere toppen - 40 tot 60 percent.
Iedereen is zich van het belang van
tewerkstelling bewust. Dit is eigen-
lijk niet het forum om lange bespre-
kingen te wijden aan de talrijke
waardevolle voorstellen van heel wat
economisten - ik verwijs hier naar
belangrijke studies van Edmond
Phelps, Freddy Heylen en Dennis
Snower waarover de pers in gespe-
cialiseerde weekbladen berichtten.

Ik meen dat het de hoogste tijd is
om de positieve punten uit deze stu-
dies eens samen te vatten.

De voorzitter : Mevrouw, ik verzoek
u om te besluiten.

Mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke :
Mevrouw de minister, u zegt dat een
verbetering van de economische
conjunctuur geen proportionele ver-
hoging van het aantal arbeidsplaat-
sen tot gevolg heeft.

Minister L. Detiège : Niet automa-
tisch.

Mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke :
Inderdaad, niet automatisch. Vol-
gens de Nationale Bank zou er bij
een economische groei van 2 percent
meer werkgelegenheid worden ge-
creëerd, en bij een groei van 2,5  per-
cent, zou de werkloosheid dalen.

Mevrouw de minister, op het vlak
van de arbeidsherverdeling verschil-
len wij grondig van mening. Wij
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gaan akkoord met arbeidsherverde-
ling, maar dan wel op vrijwillige ba-
sis. Bij de huidige systemen van
deeltijdse arbeid en loopbaanonder-
breking beslist de werknemer zelf en
wil hiervoor een bepaalde prijs beta-
len. Een verplichte arbeidsherverde-
ling brengt voor KMO’s vaak een
grote desorganisatie teweeg en bo-
vendien zijn vele werknemers erte-
gen gekant. Dit is een probleem
waarmee wij zeer omzichtig moeten
te werk gaan. Het zou dan ook goed
zijn om ter zake een uitgebreide dis-
cussie te voeren dit niet alleen met
het oog op het creëren van arbeids-
plaatsen, maar rekening houdend
met alle gevolgen voor de sociale ze-
kerheid.

Tot slot pleit ik voor meer coördina-
tie tussen het Vlaamse en het federa-
le niveau. Het jeugd-werk-garantie-
plan zou namelijk vaak worden
doorkruist door het jongeren-banen-
plan van mevrouw Smet. De burgers
vragen zich dan ook af waarmee wij
eigenlijk bezig zijn.

Voor het scheppen van meer jobs,
moeten wij meerwaarden creëren.
Dit kan onder meer door het vergro-
ten van marktaandelen en door de
concurrentiekracht van onze onder-
nemingen te bevorderen. Dit blijkt
overigens ook uit de studie van het
Vlaams Economisch Verbond. On-
danks de conclusie van de werkgele-
genheidsconferentie zitten wij nog in
een sfeer van continuïteit in plaats
van in een sfeer van heroriëntatie.
Ik pleit dan ook voor meer onderne-
mings- en marktgerichte initiatieven
en minder geïsoleerde maatregelen
en projecten die vaak een stille dood
sterven.

De voorzitter : Dames en heren, ik
mag u erop wijzen dat elke fractie
maar over 20 minuten spreektijd be-
schikt. Mevrouw Nelis-Van  Liede-
kerke heeft 30 minuten gesproken,
onderbrekingen inbegrepen en de
vorige VLD-spreker heeft 15 minu-
ten gesproken. Iedereen moet zich
aan de afgesproken spreektijd hou-
den. Dat is een kwestie van beleefd-
heid.

Begrotingen

De heer Van Rompuy heeft het
woord.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
de voorzitter, namens de CVP-frac-
tie wens ik mevrouw Nelis-Van Lie-
dekerke te feliciteren voor haar toe-
spraak. Wij kunnen die helemaal on-
derschrijven omdat wij daarin een
christen-democratische visie onder-
kennen, maar wij hebben helaas niet
gehoord waarom mevrouw Nelis dan
wel tegen deze begroting zal stem-
men, terwijl ze die in de voorbije
jaren steeds heeft goedkeurd.

Mevrouw Nelis, aangezien u nog al-
tijd christen-democratische stand-
punten verdedigt en in de grond het
beleid steunt, nodigen wij u uit uw
plaats bij ons opnieuw in te nemen.

De voorzitter : De heer Sleeckx
heeft het woord.

De heer J. Sleeckx : Mijnheer de
voorzitter, als iemand het niet eens
is met wat de spreker op de tribune
zegt, dan moet hij dat toch kunnen
zeggen, zoniet  kunnen we hier niet
meer spreken van een echt debat.
Dat is zeker waar voor thema’s die
gevoelig liggen. Een debat is toch
meer dan louter papiertjes komen
voorlezen.

De voorzitter : Mijnheer Sleeckx,
uw opmerking is terecht. Ik mag u
er wel op wijzen dat er grenzen zijn.
De afsproken spreektijd met 20 mi-
nuten overschrijden, is van het goe-
de te veel. Ik kan u verzekeren dat
wij soepel optreden wat de naleving
van de spreektijd betreft.

De heer Denys heeft het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
voorzitter, ik begrijp uw optreden en
steun u ook voor een stuk. Er is in-
derdaad een afspraak gemaakt over
de spreektijd en iedereen moet zich
daaraan houden. Wij hebben die af-
spraak vanmiddag inderdaad over-
treden. Ik moet er toch op wijzen
dat wij in het algemeen nog niet over
onze spreektijd zijn gegaan. Voor
heel wat onderdelen van de begro-
ting is de VLD onder de haar toege-
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meten spreektijd gebleven. Mag ik
u vragen ook daar rekening mee te
houden ?

Mijnheer Van Rompuy, mevrouw
Nelis heeft op een schitterende haar
eigen wijze - iets zachter dan ik -
de VLD-stelling inzake economie en
tewerkstelling verdedigd. De VLD
is tegen werkherverdeling. De VLD
is voorstander van het creëren van
meerwaarde wat een totaal ander
beleid veronderstelt. Het spijt mij
voor u als u het onderscheid niet ziet
tussen het VLD-standpunt en dat
van de Vlaamse regering. Ik mag u
dan ook aanraden voortaan beter te
luisteren dan zult u misschien ont-
dekken dat ook achter een zachter
gebrachte toespraak krachtige voor-
stellen kunnen schuilgaan. Wij zijn
in elk geval tevreden dat mevrouw
Nelis bij ons is en bij ons wil blijven.

De voorzitter : De minister-presi-
dent heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, ook ik
probeer te begrijpen wat de stand-
punten nu precies zijn, niet dat zij
mij ertoe zouden kunnen aanzetten
ontslag te nemen. Mijnheer Denys,
u zegt dat u tegen elke vorm van
werkherverdeling bent. Ik heb u
vroeger nochtans al horen zeggen
dat u een sociaal-liberaal bent. Ech-
te liberalen zijn inderdaad sociaal-
voelend. Ik begrijp er dus niets meer
van. Wat is nu de houding van uw
fractie in een periode waar werkver-
deling zich opdringt alleen al omwil-
le van redenen van rechtvaardig-
heid. Of bent u misschien geen so-
ciaal-liberaal meer ? Dan nemen wij
daar desgevallend akte van.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
voorzitter, ik meen dat alle fracties
het erover eens zijn dat tewerkstel-
ling een prioriteit moet zijn. Over de
wegen om de tewerkstelling te
bevorderen, kunnen de meningen
wel verschillen. De Vlaamse rege-
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ring kiest voor rechtstreekse subsi-
diëring om het werk te herverdelen.
Dat kan voor ons niet de enige weg
zijn. De VLD gelooft in het creëren
van meerwaarde, in toenemende
groei, zoals ook het VEV voorop-
stelt. Dat betekent nieuwe markt-
aandelen, een grotere concurrentie-
kracht, de aantrekking van jonge
zelfstandigen.

Mevrouw Nelis heeft hetzelfde ge-
zegd als ik en dat vormt juist het
grote onderscheid tussen onze filoso-
fie ter zake en die van de Vlaamse
regering.

De voorzitter : De heer Schuermans
heeft het woord.

De heer E. Schuennans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, na de
vleiende woorden aan ons adres van
de minister-president en de instem-
ming van mevrouw Nelis over het
decreet met betrekking tot de bege-
leiding van jonge startende onderne-
mers, is de verleiding groot om daar
wat dieper op in te gaan.

We houden ons echter aan de afge-
sproken tekst over de krachtlijnen
van het Vlaams tewerkstellingsbe-
leid van minister Detiège.

De toelichting van de minister in de
commissievergadering en haar ver-
klaringen tijdens het daaropvolgen-
de debat waren bijzonder pessimis-
tisch en in een aantal gevallen zelfs
defaitistisch. Zo zijn ze bij enkele
waarnemers in de commissie althans
overgekomen.

Mevrouw de minister, uw kwantita-
tieve en kwalitatieve analyse van het
werkloosheidsfenomeen leidde zelfs
tot het aankondigen van een maat-
schappelijke implosie als gevolg van
de structurele werkloosheid. Erger
nog, en meer opvallend, is uw ver-
oordeling van het gevoerde beleid
ter zake. Noch in de regionale, noch
in de federale of Europese context
vindt u afdoende oplossingen. Zelfs
het tijdens het Belgische voorzitter-
schap voorbereide Witboek ter zake
geeft geen andere beleidsaanpak. In
de commissie en in de nota die u
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verspreid hebt, hebt u het belang
van de economische groei voor meer
tewerkstelling sterk gerelativeerd.
Dat beeld - dat ik ontleen aan de
titel van het boek van gewezen mi-
nister Vandeputte Een Machteloos
Minister - wordt voor een deel ver-
volledigd door uw vaststelling dat u
als Vlaams minister niet beschikt
over de echte hefbomen van een te-
werkstellingsbeleid. U  vermeld t
daarvoor bijvoorbeeld het actief ge-
bruik van de sociale zekerheidsmaat-
regelen en arbeidstijdmaatregelen.
U legt vooral sterk de nadruk op de
drastische herverdeling van de ar-
beid. In één adem voegt u daaraan
toe - dat verwondert mij wel een
beetje - dat het kwalificatiepeil van
de werklozen, dat in heel wat geval-
len erg bescheiden is, geen echt pro-
bleem is.

Mevrouw de minister, sta mij toe en-
kele kanttekeningen te maken bij
enkele fragmenten van dit beeld. In
eerste instantie zal ik het hebben
over de economische groei als voor-
waarde voor de tewerkstelling, ver-
volgens over een arbeidsmarktge-
richte opleiding en vorming en ten-
slotte heb ik nog een korte beden-
king over de relatie tussen de federa-
le en regionale overheden.

Het is juist dat een economische
groei niet in alle gevallen automa-
tisch leidt tot een sterke aangroei
van de werkgelegenheid en tot een
afbouw van de werkloosheid. Het
blijft echter nog altijd een absolute
voorwaarde om het arbeidsvolume
uit te breiden. De economische ople-
ving van een aantal jaren geleden
heeft het sterk toegenomen aanbod
op de arbeidsmarkt niet voldoende
kunnen opvangen. Dit aanbod is
verruimd door de demografische
evoluties en door de steeds sterkere
aanwezigheid van de vrouw op de
arbeidsmarkt. Een belangrijk deel
van de economische groei is vertaald
in produktiviteitsbevorderende in-
vesteringen. Laten we daarbij echter
niet vergeten, want dat wordt nogal
eens in een negatief daglicht ge-
plaatst, dat investeringen op een
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sterk competitieve markt ook ar-
beidsplaatsen beschermen. Het is
hoe dan ook een feit dat een gebrek
aan economische groei en in een erg
negatief scenario een negatieve eco-
nomische groei altijd arbeidsvernie-
tigend werken.

Het is dan ook de taak van de over-
heid om op de diverse bestuursni-
veaus, ook op het regionale niveau,
de voorwaarden te creëren om die
economische groei te stimuleren.
Dat kan door het verbeteren van
omgevingsfactoren zoals aangegeven
in de strategie ontwikkeld door de
minister-president, maar ook de op-
leiding en vorming zijn belangrijk.

Mevrouw de minister, ik stel mij im-
mers vragen bij het relativeren van
de negatieve gevolgen van het lage
kwalificatiepeil van heel wat werklo-
zen. De resultaten van de Weer-
werk-actie alsook het feit dat de
helft van de vacatures waarvoor via
de VDAB wordt bemiddeld, eigen-
lijk geen kwalificatievereisten ver-
melden, zijn elementen die uw stel-
ling onderbouwen. Het is nochtans
vanzelfsprekend dat het niet opge-
ven van kwalificatievereisten bij een
aantal vacatures niettemin kan bete-
kenen dat bij de uiteindelijke selec-
tie de meer gekwalificeerde mensen
bij gelijkheid van aanbod voor een
verdringingseffect zorgen ten aan-
zien van de lager gekwalificeerden.

Uit een analyse van de zogenaamde
knelpuntenvacatures kan men aflei-
den dat voor heel wat te begeven
functies ofwel de noodzakelijke op-
leiding ontbreekt, ofwel dat er wat
schort aan de motivering voor het
aanvaarden van onaantrekkelijke
jobs. Dit laatste wordt beïnvloed -
het valt buiten het bestek van dit
debat - door de notie aangepast
werk en de geringe spanning tussen
de hoogte van bepaalde werkloos-
heidsuitkeringen en de financiële
netto-opbrengst van bepaalde ar-
beidsprestaties.

Hoewel Vlaanderen de hoogste fi-
nanciële inspanning ter wereld levert
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voor opleiding en vorming, in welke
vorm ook verstrekt, blijven er knel-
puntenberoepen bestaan. Dit pro-
bleem reken ik gedeeltelijk tot de
verantwoordelijkheid van de Vlaam-
se overheid.

De miljardenfactuur voor onderwijs
en vorming biedt een brede waaier
aan scholingsmogelijkheden en keu-
zevrijheid van de betrokkenen. Het
gaat echter niet aan dat er binnen
dit brede aanbod te weinig wordt in-
gespeeld op de arbeidsmarkt.

Voorts wil ik het hebben over de
verhouding tussen de regionale en
de federale overheid. Bij het vorige
begrotingsdebat werd de aandacht
gevestigd op de niet werkbare ver-
houding inzake tewerkstellingsbe-
leid tussen deze beleidsniveaus. Het
gaat hierbij in eerste instantie niet
om een principiële houding ten voor-
dele van een bepaalde aanpak. Het
is echter een feit dat de huidige si-
tuatie verlammend werkt.

U maakt gewag van een principieel
akkoord ter zake met uw federale
collega. Dit akkoord is echter voor-
waardelijk omdat het de instemming
van alle gewesten veronderstelt.

De huidige gebrekkige controle op
het aanwenden van de trekkings-
rechten v o o r  tewerkstellingspro-
gramma’s  bezorgt het Waalse Ge-
west een aanzienlijk financieel voor-
deel, waardoor zij op enkele jaren
een miljardengroot overschot heb-
ben kunnen opbouwen. Dit mag niet
betekenen dat om die reden elke
aanpassing van het systeem wordt
uitgesteld of tegengehouden. Wij
vragen dan ook met aandrang dat
men het overleg waarover u spreekt,
zou intensifiëren om tot een nieuwe
praktische regeling te komen tussen
de verschillende beleidsniveaus.

Ten slotte wil ik nog eens onze be-
denkingen samenvatten bij de be-
leidsintenties van de minister.

Wij hebben vooral aandacht voor de
invloed van de economische groei op
de tewerkstell ing,  voor arbeids-
marktgericht onderwijs en vorming
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en voor een efficiënte taakverdeling
tussen het federale en het regionale
niveau. Hierbij nuanceren wij het
beeld van een machteloos minister.

Mevrouw de minister, wij wensen u
in ieder geval een invloedrijke poli-
tieke toekomst. (Applaus)

De voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord.

De heer J. Ulhurghs (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, me-
vrouw de minister, collega’s, ik zal
het niet hebben over de sociale ge-
volgen van de sluiting van de mijnen
- die zijn voldoende gekend, maar
onvoldoende opgelost - maar wel
over de reconversiepogingen in Lim-
burg en over het standpunt van de
Vlaamse regering ter zake.

Ongeveer tien jaar geleden werd in
Limburg onder luid tromgeroffel een
historisch contract gesloten tussen
de provincie, het Vlaamse Gewest
en de Europese Gemeenschap,
waarbij enorme bedragen naar Lim-
burg zouden worden overgeheveld
voor de reconversie. Limburg had
op Vlaams niveau immers een ach-
terstand in te lopen en het was de
bedoeling deze binnen een periode
van tien jaar te achterhalen. Wij zijn
thans tien jaar later, maar de achter-
stand is nog steeds dezelfde.

De bijkomende tewerkstelling in
Limburg is te danken aan de KMO’s
en aan het dynamisme van de Lim-
burgse ondernemers. Dan rijst ech-
ter de vraag waartoe de overgehevel-
de miljarden frank hebben gediend.
Ging het misschien om een vergif-
tigd geschenk ?

Mevrouw de minister, wij moeten
toegeven dat de overheid en de ma-
nagers die elkaar in een snel tempo
opvolgden, niet waren opgewassen
tegen speculanten als De Prins en
CO. Er werden bovendien te hoge
prijzen betaald inzake Pieters De
Gelder  en voorts was de Vlaamse
regering evenmin bestand tegen de
sluwe speculaties van de groep Bege-
mann in verband met de aankoop
van VCST-Limburg.
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Deze negatieve ervaringen moeten
ons aanzetten nieuwe pistes te zoe-
ken. In dat verband denk ik aan de
ondersteuning van de KMO’s en de
ingewortelde nieuwe Limburgse ini-
tiatieven met hoge technologische
meerwaarde. De toekomst ligt even-
eens in de ecologisch verantwoorde
bedrijven. Ik merk dat de heer Van
Rompuy de zaal heeft verlaten en
dat is jammer, want ik wou net eraan
herinneren dat de groenen al lang
voorstellen een wetenschappelijk
ecologisch instituut op te richten in
het kader van de Limburgse univer-
siteit, met als doel de bedrijven te
begeleiden die op een ecologisch
verantwoorde manier produceren.
Dit geldt evenzeer voor de land-
bouwprodukten, want ook de boe-
ren hebben recht op ecologisch ver-
antwoorde en renderende land-
bouwprodukten.

Mijnheer de voorzitter, het verheugt
mij dat Limburg zich hoe langer hoe
meer distantieert van het dromerige
en wazige Fenix-project. Ik las van-
daag in een Limburgse krant dat er
een nieuw MER-rapport moet wor-
den opgesteld, terwijl men nog
wacht op het vorige. Ik meen te we-
ten dat politieke krachten in Lim-
burg beginnen te denken aan het
enige realistische alternatief ten aan-
zien van Fenix, met name investeren
in toerisme, zachte recreatie en mi-
lieu. Zowel de groenen als het
NCMV en de V.Z.W. Natuurreserva-
ten drongen al lang aan in die zin.
Dit is immers de troef van Limburg
en, samen met de KMO’s, de waar-
borg voor degelijke tewerkstelling
en talrijke nieuwe arbeidsplaatsen.

Mijnheer de minister-president, tot
slot wou ik nog vernemen hoever het
staat met de nieuwe Limburgse re-
conversiestructuren zoals LRM ?
Worden de twistpunten betreffende
de PWL bijgelegd ? De Limburgers
vragen zich af of deze twisten tussen
de Vlaamse overheid en de Lim-
burgse bestendige deputatie werke-
lijk nodig zijn. Op dat vlak is er een
asymmetrische samenstelling van het
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beleid op Limburgs en gewestelijk
niveau en daar knelt het schoentje.
Thans is het tijd deze knelpunten
weg te werken en de krachten te
bundelen ten voordele van de te-
werkstelling in Limburg. In die zin
is een overleg aangaande de nieuwe
Limburgse reconversiestructuren erg
belangrijk.

Mijnheer de voorzitter, ik had graag
nog iets gezegd over de arbeidsher-
verdeling maar de tijd ontbreekt.
Ter zake steun ik het standpunt van
de heer Sleeckx.

Ik had ook op het probleem van de
boeren nog even willen ingaan. Ik
had een agressieve vraag verwacht
van de heer Van Rompuy waarop ik
mij had voorbereid, maar die vraag
is niet gekomen en ik heb nu niet de
kans hem van antwoord te dienen.

De voorzitter : D e  h e e r  Dielens
heeft het woord.

De heer F. Dieleus (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, mevrouw de mi-
nister, collega’s, ik wil het energie-
luik belichten, onderwerp dat van-
daag nog niet aan bod is gekomen.

Mijnheer de minister-president, ik
verwijs ter zake naar uw beleidsbrief
Investeren in de toekomst. Uit de
hele gamma wil ik de aandacht vra-
gen voor een viertal punten : ten
eerste, het Vlaamse energie-overleg
gekoppeld aan het beleid inzake ra-
tioneel energiegebruik ; ten tweede,
de problematiek van de hoogspan-
ningslijnen ; ten derde, de berging
in Vlaanderen van radioactief afval ;
ten vierde, de relatie tussen ratio-
neel energiegebruik (REG) en te-
werkstelling.

In het hoofdstuk Energie dat in uw
beleidsbrief aan bod komt, zegt u
dat de besprekingen in het Vlaams
energie-overleg elementen hebben
aangebracht voor een afspraak tus-
sen de Vlaamse regering en de ener-
giedistributiesector. Deze afspraak
zal de vorm krijgen van een conve-
nant waarin de distributiesector zich
verbindt om inspanningen te leveren
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voor rationeel energiegebruik en
waarin de Vlaamse regering mee zal
instaan voor de middelen die een
krachtig REG-beleid vereisen. U
heeft terecht de nadruk gelegd op
het belang van deze materie vanuit
het oogpunt van de distributiesector.

Ik wil nogmaals verwijzen naar de
motie die vorige week werd goedge-
keurd en waarbij de verticale inte-
gratie tussen distributietransport en
produktie werd afgewezen. Ik be-
klemtoon nogmaals dat wij geen pro-
blemen hebben met het feit dat ge-
meenten zouden kunnen participe-
ren in Distrigas. Wij aanvaarden dat
de gemeenten als aandeelhouder
zouden kunnen participeren in de
energiesector, hetzij in de produktie,
hetzij in de transport, hetzij in de
distributie van energie. Wij willen
wel voorkomen dat participaties
zouden kunnen worden genomen in
bedrijven die deze verschillende fa-
cetten samen uitoefenen, bedrijven
die dus zowel produceren als actief
zijn in transport en distributie van
energie. Wij pleiten ervoor dat er in
deze bedrijven een strenge scheiding
zou zijn op boekhoudkundig en
vooral op beleidsmatig vlak.

In het kader van de distributiesector
pleiten wij voor een ander belonings-
systeem omdat dit haaks staat op het
REG-beleid waarover u het precies
heeft in uw beleidsbrief. Het is niet
de bedoeling dat de inkomsten van
de gemeenten zouden verminderen,
maar het is alleszins ook niet de be-
doeling dat zij zomaar de vrije teu-
gels zouden krijgen bij de distributie
van energie gewoon met de bedoe-
ling - zoals het vandaag het geval
is - meer dividenden te bekomen.
Dit creëert uiteindelijk een sfeer die
precies ingaat tegen dat REG-be-
leid.

Mijnheer de minister-president, wat
is uw houding ter zake ? Hoe denkt
u op dit vlak het REG-beleid te kun-
nen stimuleren ? Meent u niet dat
wij werk moeten maken van een an-
der beloningssysteem zodanig dat de
gemeenten als het ware evenveel di-
videnden kunnen opstrijken maar de
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sector zich eerder zouden richten op
investeringen die de produktie van
energie verminderen dan wel eerder
stimuleren.

Een tweede punt dat ik wil aanra-
ken, heeft te maken met de proble-
matiek van de hoogspanningslijnen.
In uw beleidsbrief staat dat u het
debat over de hoogspanningslijnen
te baat zult nemen om de discussie
over het ontbreken van uitrustings-
plannen opnieuw op te graven.
Steeds volgens uw beleidsbrief zult
u uw standpunt over de uitrustings-
plannen uiteenzetten. Enerzijds zal
het u bekend zijn dat wij in de Ka-
mer een wetsvoorstel hebben inge-
diend om meer systematisme te krij-
gen in de betrokken uitrustingsplan-
nen. Anderzijds zijn de uitrustings-
plannen niet geactualiseerd. Hier-
door dreigen problemen te rijzen in
verband met de toekomstige ener-
giebevoorrading van ons land.

Is het u bekend dat de sector klaar
is met een voorstel van uitrustings-
plan ? Dit is belangrijk om weten,
temeer omdat de tracés voor de
nieuwe hoogspanningslijnen slechts
in de gewestplannen kunnen worden
ingeschreven na de goedkeuring van
deze uitrustingsplannen.

Het gevraagde moratorium op nieu-
we hoogspanningslijnen wordt ver-
kracht telkens er nieuwe vergunnin-
gen worden toegekend, zoals dit nog
onlangs het geval was voor Izegem-
Zcdelgcm cn Eksel-Overpelt.

Meer algemeen met betrekking tot
dit uitrustingsplan zou ik graag we-
ten wat er zal gebeuren met de gas-
bevoorrading, met het aandeel in de
elektriciteit en met het aandeel van
de nucleaire sector. Ik begrijp dat u
mij onmiddellijk naar de federale
overheid zult verwijzen, maar dit be-
langt Vlaanderen natuurlijk ook
aan. Wij kunnen toch niet machte-
loos blijven wachten op wat de fede-
rale overheid concreet met betrek-
king tot het uitrustingsplan zinnens
is.
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Het debat dat wij momenteel op
gang hebben gebracht, via de hoor-
zitting in de commissie voor Econo-
mie, kan maar zinvol verlopen als
wij kennis krijgen van deze uitrus-
tingsplannen. Denkt u initiatieven te
zullen nemen, ten einde de bekend-
making van nieuwe uitrustingsplan-
nen te bespoedigen ?

Het derde punt van mijn uiteenzet-
ting heeft betrekking op de berging
van laag radioactief afval in Vlaan-
deren. In april 1994 bracht Niras een
zogenaamd tussentijds verslag uit
over de berging van laag radioactief
afval. Hierin werden 47 gemeenten
en 98 sites aangeduid als mogelijke
bergingsplaats.

Ongeveer de helft daarvan ligt in
Vlaanderen. Ik moet u niet overtui-
gen van de gevaren en de maat-
schappelijke en ecologische risico’s
die gepaard gaan met de duidelijke
keuze die men blijkbaar heeft ge-
maakt, met name de oppervlakte-
berging. Men geeft ons de sterke in-
druk dat men, wellicht louter om
economische redenen, andere oplos-
singen terzijde schuift of onvoldoen-
de wil onderzoeken. Ik denk aan de
diepteberging.

Mijnheer de minister-president, u
zult mij zeggen dat dit een federale
materie is. Het gaat hier echter over
de gezondheid van mens en natuur.
Dat kan ons niet koud laten.

Kan de Vlaamse regering bij de fe-
derale regering niet aandringen op-
dat ook andere oplossingen grondig
zouden worden bekeken ? Ik denk
aan de diepteberging. Vandaag doet
men dat immers niet.

Het laatste punt van mijn uiteenzet-
ting heeft betrekking op de relatie
tussen het beleid voor een rationeel
energiegebruik en de tewerkstelling.
Het aandeel van het rationeel ener-
giegebruik dient precies te blijken
uit het uitrustingsplan, waarnaar ik
daarnet eveneens heb gevraagd. Het
rationeel energiegebruik leidt im-
mers tot een daling van energie, en
dus van grondstoffen, en betekent

ook een besparing van deviezen.
Anderzijds - wanneer men het de-
gelijk doet - leidt het tot een stimu-
leren van de binnenlandse investe-
ringen door onder  meer alternatieve
energiebronnen aan te boren. Het is
dus goed voor de tewerkstelling, dit
in tegenstelling tot het beeld dat men
soms wil ophangen als zou rationeel
energiegebruik eerder tot tewerk-
stellingsafbraak leiden.

Welke initiatieven. in het kader van
de verdere uitbouw van alternatieve
energiebronnen - of energicpro-
duktie - zullen er worden geno-
men ? Samen met de collega’s weet
ik ook dat IMEC zeer goed werk
levert, maar wij denken ook dat wij
eindelijk op het veld meer concreets
zouden moeten te zien krijgen van
deze alternatieve energiebronnen.

De voorzitter : Mevrouw de minister
heeft het woord.

Minister L. Detiège (op de rribme) :
Mijnheer de voorzitter, dames en
heren, wanneer ik volgens de ver-
slaggever, de heer Schuermans, in
commissie nogal pessimistisch was
over de werkgelcgenhcid  in Vlaan-
deren, dan was dit vooral ingegeven
door de overtuiging dat de huidige
economische opleving van 2,5 per-
cent, die zeker door niemand als na-
delig wordt ervaren, niet volstaat om
het werklooshcidsprobleem in
Vlaanderen volledig tc doen ver-
dwijnen. In die zin spraken de OE-
SO en de Europese Unie van het
gevaar voor een maatschappelijke
implosie.

Wij moeten er ons inderdaad van be-
wust zijn dat werkloosheidsproble-
men altijd blijven bestaan voor een
deel van degenen die zich op de ar-
beidsmarkt aanbieden wanneer er
geen maatregelen worden genomen
of tewerkstellingskansen worden ge-
creëerd. Het gevaar van de duale
maatschappij blijft bestaan. Dat ver-
dient zeker onze aandacht.

In die zin werd na de werkgelegen-
heidsconferentie van vorig jaar de
regering aanbevolen enerzijds inves-
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teringsmaatregelen te nemen op het
vlak van de economie, anderzijds ar-
beidsherverdelende initiatieven op
het getouw te zetten. Overigens heb
ik nooit verklaard dat er een ver-
plichte deeltijdse arbeid of loop-
baanonderbreking zou worden inge-
voerd. Ik ben daar geen voorstander
van. Wel heb ik onderstreept dat ar-
beidsherverdeling in de toekomst
een noodzaak wordt. Vandaar ook
dat de regering zal ingaan op het
advies van de werkgelegenheidscon-
ferentie om arbeidsherverdeling te
stimuleren. Dergelijke operatie is
evenwel evenmin voldoende om de
werkloosheid te verhelpen.

Het aangehaalde cijfer in verband
met de knelpuntenberoepen is niet
juist. Op dit ogenblik zijn er nog
+ 1.500 plaatsen open waarvoor
geen directe kandidaten worden ge-
vonden. Er zal altijd een klein aantal
onbezet blijven, ongeacht de econo-
mische situatie.

Wel blijft er een probleem van aan-
sluiting van het onderwijs op de ar-
beidsmarkt. Het Viona-project is
precies bedoeld om de arbeidsmarkt
beter te leren kennen zodat beter op
de behoeften ervan kan worden in-
gespeeld. Om de arbeidsmarkt en
het onderwijs beter op mekaar af te
stemmen, worden financiële middel-
en besteed aan jaarlijkse beroepsin-
fobeurzen voor elf- tot veertienjari-
gen waarop de beroepsmogelijkhe-
den en de toekomst van bepaalde
beroepen worden toegelicht. Voorts
zullen er ook enquêtes dienaangaan-
de in de scholen worden gevoerd
precies met het oog op een betere
afstemming van de opleiding op de
arbeidsmarkt.

Blijft het probleem van de trekkings-
rechten en de eventuele omzetting
van een gedeelte van de werkgele-
genheidsprogramma’s in vaste jobs,
waarover wij uitvoerig in commissie
hebben gesproken. Het gaat vooma-
melijk  om jobs met een DAC- en
een IBF-statuut. Na lang onderhan-
delen hebben wij van de federale mi-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 12
14 december 1994

nister daartoe de toestemming ge-
kregen op voorwaarde dat ook de
andere gewesten het daarmee eens
zouden zijn. Ik wacht nog steeds op
een antwoord dat er hopelijk vóór
het einde van het jaar komt. Is dat
niet het geval, dan zal ik de minister-
president vragen dit probleem op de
agenda van het overleg tussen de
verschillende gemeenschappen en de
gewesten ofwel op die van het Over-
legcomité te plaatsen.

Voorts streven wij ernaar dat ar-
beidsbemiddeling zowel door de
openbare sector als door de private
sector wordt gedaan, waardoor ook
de VDAB zo rationeel mogelijk
wordt ingeschakeld.

We hebben de discussies gehad met
het IA0 maar wij  wachten nog
steeds op het advies van de Raad
van State  dat ons tegen half novem-
ber beloofd was. Aangezien we nog
niet over dit advies beschikken, zal
deze discussie pas begin volgend jaar
in de Vlaamse Raad worden gehou-
den.

Naar mijn mening is het economisch
beleid tenslotte niet los te zien van
wat er gebeurt op het vlak van de
tewerkstelling. In die zin mogen de
tussenkomsten dan ook niet te zwart
of te defaitistisch worden bekeken.
We mogen echter niet denken dat
de groei van 2,5  percent alles zal op-
lossen.

De voorzitter : De minister-presi-
dent heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, waarde collega’s, dit de-
bat heeft aangetoond dat er grote
overeenstemming bestaat omtrent
de economie en het werkgelegen-
heidsbeleid, hoewel er andere accen-
ten worden gelegd.

Mevrouw Nelis, in het licht van de
vredevolle sfeer rond Kerstmis zal ik
niet ingaan op discussies die eerder
een zaak voor de fractieleider dan
voor de Vlaamse regering zijn.

Collega Vergote, u hebt mij met be-
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trekking tot de landbouw en het
MAP naar mijn mening over de ver-
schillende studies gevraagd. Ik kan
daar kort over zijn. De studie die
werd opgesteld door de administra-
tie Land- en Tuinbouw bevat bijzon-
der interessante en belangrijke ele-
menten waarmee we rekening moe-
ten houden bij de besluitvorming in-
zake het MAP. Er is een heel mooi
gezegde dat wijlen minister Jan De
Koning in Nederland gebruikte, na-
melijk : Wanneer niet kan wat moet,
dan moet wat kan. Als we de milieu-
doelstellingen willen nastreven, wat
trouwens de wens van de hele
Vlaamse regering is, dan kunnen we
niet naast de sociaal-economische
gevolgen kijken. Wij halen niet
steeds hetzelfde refrein aan, dit is
gewoon de nuchtere afweging in
evenwicht. Ik pleit er ook vandaag
voor om in overleg en via dialoog
tot een oplossing te komen. Het is
natuurlijk gemakkelijk om te zeggen
dat er een uitspraak moet komen,
maar onze eerste zorg is een even-
wichtige oplossing.

Ik verklaar tegenover de Raad dat
ik mij volledig distantieer van elke
vorm van geweld die gepleegd
wordt. Wij leven in een democrati-
sche samenleving waar voldoende
ruimte is voor discussie en dialoog.
Geweld is dus niet aanvaardbaar. Er
is echter niet alleen sprake van
straatgeweld, in dit en andere dos-
siers hebben we ook te maken met
mediageweld. Het is noodzakelijk
dat mensen geïnformeerd worden
maar er mag geen mediageweld ko-
men waardoor bepaalde groepen op-
gehitst dreigen te worden. Dat is
geen basistaak van de media. Ik be-
vestig hier dat wij in elk geval voor
het einde van dit werkjaar een beslis-
sing zullen nemen met betrekking
tot het Mestactieplan. Ik wens in de-
ze zaak uitdrukkelijk klaarheid te
scheppen. In de afgelopen maanden
hebben wij gezegd dat wij voor het
einde van het jaar tot een besluit
zouden komen en wij zullen ons aan
dat engagement houden.

De Vlaamse regering zal enkel een
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evenwichtig MAP aanvaarden zowel
inzake de ecologische doelstellingen
als de duurzame economische moge-
lijkheden voor boeren en tuinders.

Collega Deprez heeft een aantal al-
gemene beschouwingen gemaakt in-
zake het economisch beleid en de
voorwaarden voor expansiesteun.

Het McKinsey-rapport is slechts een
basisdocument. De Vlaamse rege-
ring heeft de expansiesteun op fun-
damentele wijze geheroriënteerd en
besteedt veel aandacht aan de omge-
vingsfactoren. Zij voorziet in een be-
drag van 260 miljoen frank voor een
vernieuwd regionaal beleid. Overleg
ter zake met de GOM’s is een abso-
lute noodzaak. De regering is niet
van plan het beleid vanuit Brussel
op te leggen. Integendeel. Zij wenst
het economisch beleid op te bouwen
vanuit een streekconcept. Het clus-
terbeleid biedt de overheid de moge-
lijkheid ondernemingen te sensibili-
seren.

Collega Wymeersch, het is correct
dat de regering inzake het tweede
Vlaamse economisch forum een aan-
tal aspecten toelicht die inhoudelijk
tot de bevoegdheid van de federale
overheid behoren. De institutionele
werkelijkheid van België verplicht
de regeringen van de deelstaten
standpunten in te nemen inzake de
federale wetgeving.

Ik hoop over deze standpunten op
het tweede Vlaamse economisch fo-
rum, dat in mei 1995 in Antwerpen
zal worden georganiseerd, een dis-
cussie te kunnen voeren met de le-
vendige verantwoordelijke krachten
van Vlaanderen. U hebt gesproken
over mijn dromen.

Beleid is meer dan gewoon dossiers Mijnheer Olaerts, u wees erop dat
beheren. Het beleid heeft de plicht de economische omgevingsfactoren
een lange-termijnvisie te ontwikke- hoog op onze prioriteitenlijst staan
len. Het beleidsdocument Vlaande- en uitte tevens uw bekommernis met
ren Europa 2002 is daarvan een betrekking tot de overheidsstructu-
voorbeeld. Vanuit een gezonde ren die we in het leven hebben ge-
identiteit waar taal, cultuur, econo- roepen naar aanleiding van de Lim-
mie en kwaliteit onverbrekelijk ver- burgse reconversie.

bonden zijn, ontwikkelt het docu-
ment lange-termijnperspectieven.

Collega De Boeck,  ik had gehoopt
dat uw tussenkomst wat meer ge-
nuanceerd zou zijn en meer diep-
gang zou hebben gehad. Ik stel vast
dat u een document van ongeveer 50
bladzijden bijzonder snel samenvat
in een paar zinnen per beleidskeuze.

Collega Olaerts heeft terecht gezegd
dat de aandacht voor de tewerkstel-
ling de belangrijkste prioriteit moet
blijven. De verankering is een be-
langrijke factor om het economisch
weefsel te verstevigen.

De Vlaamse regering heeft reeds een
eerste stap gezet inzake de oprich-
ting van een pensioenfonds.

Inzake de Boelwerf zet de regering
haar zoektocht naar mogelijke over-
nemers voort. De tot op heden ge-
voerde onderhandelingen met
Kvaerner laten mij niet toe te verkla-
ren dat er reeds een oplossing in de
maak is.

Ik wens echter te beklemtonen dat
de Vlaamse regering overtuigd is dat
zij niet langer de opdracht heeft om
zèlf aan scheepsbouw te doen. Wij
zullen de Europese subsidies toeken-
nen aan privé-initiatief.

Er zijn dus grenzen aan de over-
heidsverantwoordelijkheid in dit
dossier. Ik herhaal dat we elk moge-
lijk initiatief toejuichen, maar we
willen en mogen geen valse hoop
wekken. De uitgestippelde koers is
de enige rationele in deze economi-
sche realiteit. Als de kans zich aan-
dient om in het Boelwerf-dossier
klaarheid te scheppen, dan grijp ik
ze met beide handen. De betrokke-
nen hebben immers recht op duide-
lijkheid.

Geachte collega’s, ik deel u mee dat
met de goedkeuring van een aantal
besluiten door de Vlaamse regering
niets nog het operationeel maken
van de hele reconversiestructuur in
de weg staat. Voor u in het bijzon-
der, mijnheer Olaerts, beklemtoon
ik dat ik heb besloten een interminis-
teriële conferentie in te lassen -
naar het model van het overleg dat
in de vorige periode plaatshad - tij-
dens de tweede helft van januari. Ze
zal in Limburg zelf worden georgani-
seerd en tot doel hebben via deze
economische reconversiestructuren
het toekomstcontract een nieuwe
impuls te geven en zodoende de in-
vulling ervan te bepalen wat Lim-
burg betreft.

Ik richt me daarom tot alle beleids-
niveaus, ook in Limburg, om ieder-
een ertoe aan te zetten zijn verant-
woordelijkheid op te nemen - zelfs
in de wetenschap dat de politieke
inbreng verschilt voor bijvoorbeeld
de provincie Limburg en de Vlaamse
regering - en het toekomstcontract
ook echt een toekomst te bieden. De
hele Vlaamse regering en ikzelf niet
in het minst zijn volkomen bereid
dat te doen. Ik vraag uitdrukkelijk
partijpolitieke spelletjes achterwege
te laten. Niet alleen de Limburgers,
maar heel Vlaanderen moet deze re-
conversie tot een goed einde bren-
gen. Ik doe daartoe een beroep op
het besef van politieke verantwoor-
delijkheid binnen de provincie Lim-
burg en de gemeenten aldaar. De
Vlaamse regering is er klaar voor,
maar zodra ik merk dat ondanks alle
inspanningen bepaalde dingen on-
mogelijk worden omwille van parti-
culiere of andere hindernissen, dan
zal dat ook luidop worden vermeld
en zal ik streng optreden.

De voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De heer L. Barbé : Mijnheer de
voorzitter, mijnheer de minister-pre-
sident, ik verneem dat de uitvoe-
ringsbesluiten van wat ik het GIMV-
decreet noem, klaar zijn. Ik wacht
al zes maanden op het protocol tus-
sen de Vlaamse regering, het Reken-
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hof en de GIMV, Gimvindus en de
Vlaamse Milieuholding, die het voor
de Raad mogelijk moet maken een
strikte controle op die instellingen te
houden. Ik snap niet hoe het komt
dat dit zo lang op zich laat wachten.
Is het protocol al afgewerkt ?

De voorzitter : De minister-presi-
dent heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Barbé, wij hebben
vanmorgen een eerste bespreking
gehad rond het ontwerp dat ik heb
neergelegd. Op die manier zal dit
protocol zoals wij het hebben afge-
sproken tot stand kunnen komen.
Wij zullen uiterlijk volgende woens-
dag ook een beslissing nemen met
betrekking tot de noodzakelijke con-
trole van het Rekenhof op elk van
deze overheidsinstellingen. Ik hoop
dat ik op die manier het engagement
houd dat ik in de commissie en in
de plenaire vergadering heb geno-
men.

Mevrouw Nelis, u hebt uw positieve
benadering uitgesproken ten aanzien
van de algemene lijnen van de be-
leidsbrief. U heeft terecht de proble-
men aangekaart van de KMO’s en
de technologie. U weet dat wij op
dat vlak initiatieven hebben geno-
men, en wijzelf hebben aan het IWT
gevraagd om de mogelijkheden voor
KMO’s te vergroten om in te treden
in technologische vernieuwingen.

De Vlaamse regering heeft een
KMO-effectenrapportering inge-
voerd voor nieuwe reglementerin-
gen. Deze rapporten worden aan het
VIZO toevertrouwd, dus wij zitten
daar op dezelfde golflengte.

Inzake de KM03 en de starters heb
ik daarnet gepaste hulde gebracht
aan collega Schuermans. In de VL5
is uitdrukkelijk in vijftien percent
steunequivalent voorzien bij aanwer-
ving van de eerste persoon, en acht
percent steun wanneer er geen aan-
werving gebeurt. Dit geeft aan dat
wij de starters zoveel mogelijk willen
helpen.

Collega Olaerts vroeg mij meer uit-
leg over deontologische regels die
wij doen gelden in verband met cu-
mulatie. Wij haalden de investe-
ringsmaatschappijen en de raden van
bestuur die daarop betrekking heb-
ben uit elkaar - vroeger was dit al-
lemaal gebonden. Wij hebben even-
zeer de beslissing genomen om de
patrimoniumvennootschappen uit te
sluiten, deze zaken moesten inder-
daad worden geregeld. Men kan niet
tot de sociale partners behoren en
tegelijkertijd in de bestuursorganen
zetelen ; evenmin kan dat als kabi-
netslid  of als directeur-generaal van
de betrokken maatschappij.

Collega Dielens  stelde mij verschil-
lende vragen over de VLEO. Er is
nog geen afspraakconvenant ge-
maakt op dit ogenblik, het ontwerp
van convenant is een informeel do-
cument dat als stuk van de Vlaamse
Raad wordt toegevoegd voor het
Vlaams energiedebat. Een VLEO-
convenant moet in goede banen wor-
den geleid, en uiteraard is er de uit-
spraak nodig van de Vlaamse Raad
over de basisbeginselen - ontwikke-
ling van het energiegebruik, heffin-
gen, sociaal-economische implicaties
enzovoort.

Vlaanderen is nu structureel opge-
nomen in het controlecomité. Vol-
gende week wordt het nieuwe proto-
col tussen het Vlaams Gewest en het
controlecomité aan de Vlaamse re-
gering voorgelegd. Dit is ons kanaal
om de tariefstructuur te beïnvloe-
den.

De voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De beer L. Barbé : Mijnheer de mi-
nister-president, u sprak over de mi-
lieu-beleidsovereenkomst inzake ra-
tionele energie. Intussen heeft de
Vlaamse Raad het decreet inzake de
milieu-beleidsovereenkomsten goed-
gekeurd. Bij de bespreking stelde de
minister van Leefmilieu dat een der-
gelijke beleidsovereenkomst in de
toekomst volgens de procedure van
dit decreet zal moeten verlopen. Be-
tekent dit dan ook dat de REG-con-

venant eveneens volgens deze proce-
dure zal worden afgehandeld ?

De voorzitter : De minister-presi-
dent heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Inderdaad, vandaar dat ik heb
gesproken over een ontwerp-conve-
nant waarvan de verschillende basi-
sassumpties conform moeten zijn
aan het decreet.

Mijnheer de voorzitter, de heer Die-
lens vraagt zich af of er nood is aan
bijkomende hoogspanningslijnen.
Dit wordt bepaald aan de hand van
de basisassumpties met betrekking
tot het energiegebruik. De Vlaamse
regering zal de Vlaamse Raad ter
zake zoveel mogelijk informeren.

De dumping en het radioactief afval
ressorteren onder de verantwoorde-
lijkheid van het Niras. Men heeft mij
gezegd dat de studiefase ter zake nog
niet is afgesloten.

Het rationeel energiegebruik en de
tewerkstelling zullen het voorwerp
uitmaken van cen debat dat vermoe-
delijk zal plaatsvinden in januari
1995.

Vervolgens zal ik nog even beknopt
ingaan op de evolutie van het econo-
misch beleid. De MC Kinseystudie,
die een belangrijke bron van infor-
matie is geweest, lag aan de basis
van de discussies in het Vlaams-eco-
nomisch forum. Dit resulteerde in de
beleidsbrief Economie, Investeren
in de Toekomst. Om ons econo-
misch weefsel te versterken, moeten
wij de voorkeur geven aan toekomst-
gerichte sectoren.

Er zijn drie problemen die de
Vlaamse economie bedreigen :

Ten eerste, het probleem dat wij niet
over de financiële middelen beschik-
ken om alle projecten te realiseren.
De middelen moeten dan ook opti-
maal en selectief worden aange-
wend.

Ten tweede, het economisch beleid
was tot nu toe te vaak gericht op de
traditionele sectoren. Deze fase
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moeten we afsluiten. Vandaar ook
dat er veel aandacht wordt besteed
aan initiatieven zoals onder meer de
clustervorming, de technologienota
Vlaanderen 2002, beslissingen inza-
ke de researchparken, de innovatie
en de incubatie, de defusie  van de
technologie en de versoepeling van
de procedures.

Deze basisbeleidslijnen en beslissin-
gen moeten ons toelaten de traditio-
nele sectoren om te schakelen en
nieuwe activiteiten meer kansen te
geven 

Een derde handicap is ongetwijfeld
het feit dat de inspanningen en in-
vesteringen niet de verhoopte nieu-
we arbeidsplaatsen creëren. Dat is
het drama waarvoor wij staan. Vroe-
ger kon men exact berekenen hoe-
veel nieuwe arbeidsplaatsen bepaal-
de investeringen zouden creëren.
Thans gebeuren er belangrijke inves-
teringen. Ik citeer het voorbeeld van
het havengebied, waar een investe-
ring van 5 tot 8 miljard frank nauwe-
lijks aanleiding geeft tot 80 tot 90
bijkomende werkplaatsen. Wij moe-
ten bijzonder creatief zijn en de
groeisectoren alle mogelijkheden ge-
ven. Dat is de reden waarom wij,
meer dan in het verleden, aandacht
besteden aan en middelen uittrek-
ken voor de toekomstgerichte secto-
ren zoals de telecommunicatie, de
media, de biotechnologie en de in-
formatica.

In 1995 wensen wij het economisch
beleid van de afgelopen drie jaren
voort te zetten en te verstevigen.
Om dat de realiseren, kiezen wij
voor een grotere aandacht voor kwa-
liteitszorg. Wij beschouwen de ver-
ankering niet alleen als een cultureel
en ideologisch gegeven, maar als een
mogelijkheid voor het doorgroeien
van kleine privé-ondernemingen.

Er is het belangrijk besluit rond het
vernieuwd regionaal beleid. Er zijn
de energiestructuren en de voorstel-
len die daarop betrekking hebben.
Er is het grote belang van het aan-
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trekken van buitenlandse investerin-
gen, wat niet noodzakelijk tegen-
strijdig is met de verankering. Ik
sluit niet uit dat er in de komende
dagen enkele belangrijke investe-
ringsbeslissingen zullen worden ge-
nomen, die goed zijn voor enkele
honderden bijkomende werkplaat-
sen.

Tot degenen die opmerkingen heb-
ben geformuleerd over onze politiek
met betrekking tot de KMO’s moet
ik zeggen dat wij wel degelijk ruime
aandacht besteden aan onze KMO’s.
Het is juist dat zij vitaal zijn voor
onze economie, mevrouw Nelis,
maar het aantal keren dat men in
een document het woord KM0 ge-
bruikt en het aantal paragrafen die
daaraan gewijd worden, zijn geen
goede parameters voor ons beleid
ter zake. Ik kan u wel tien maatrege-
len opsommen die gunstig uitvallen
voor de KMO’s.

Voorts is er nog de technologienota,
het doorzetten van de fundamentele
omschakeling waarmee we bijko-
mend 3,3 miljard frank investeren
voor infrastructuur. Er is de groei
van de middelen en kredieten voor
onderzoek en ontwikkeling en voor
het eerst ook de groei van de middel-
en voor fundamenteel onderzoek.
Wij beperken ons niet tot het toege-
past en gericht onderzoek. Er is het
operationeel worden van de recon-
versiestructuren in Limburg. Er zijn
de belangrijke bijkomende land-
bouwbevoegdheden met de tot-
standkoming van een nieuwe regle-
mentering voor het Landbouwinves-
teringsfonds. De ALT zal volledig
operationeel zijn. Het Vlaamse pro-
motiefonds zal nieuwe mogelijkhe-
den en impulsen krijgen.

Mijnheer de voorzitter, wij wensen
een samenhangend en coherent be-
leid te voeren, rekening houdend
met de handicaps, maar ook met de
mogelijkheden en troeven die er
zijn. Op die manier kunnen wij, op
een economisch verantwoorde wijze,
ook het werkloosheidscijfer gunstig
beïnvloeden.

Begrotingen

De Vlaamse regering en de minister
van Economie hebben het vaste
voornemen om op dat vlak vernieu-
wend te werken en alle tewerkstel-
lingskansen te benutten, ten einde
de welvaart die Vlaanderen verwor-
ven had te versterken en de samen-
leving te verbeteren. (Appluu.~)

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
voorzitter, dit debat kan maar ge-
slaagd worden genoemd, als rege-
ring en parlement bereid zijn om ook
te praten over actuele zaken die ge-
voelig liggen in de maatschappij. De
VLD is daartoe bereid en durft haar
nek uit te steken.

De houding van de Vlaamse rege-
ring ontgoochelt ons. Al maanden
zingt ze hetzelfde refrein. De minis-
ter-president heeft beloofd dat hij
rekening zal houden met de ALT-
studie. Op de concrete vraag van de
heer Vergote over de tegenstelling
tussen de studie van de administratie
voor Land- en Tuinbouw en de stu-
die van de Vlaamse Milieumaat-
schappij gaat hij niet in. Voor de
zoveelste keer hebben wij hier van-
daag moeten horen dat er een beslis-
sing zal vallen voor het einde van
het jaar. De heer Van Rompuy heeft
hier over drie knelpunten gespro-
ken : het begrip gezinsbedrijf, de be-
mestingsnormen en een spreiding in
de tijd van de maatregelen. De mi-
nister-president heeft gepreciseerd
dat er overleg zal zijn, zonder eraan
toe te voegen of dit nu over één
knelpunt zal gaan dan wel over de
drie knelpunten. Met altijd hetzelfde
refrein te komen zingen, kan dit par-
lement geen weerklank vinden. Zo
devalueren we ons alleen maar.

Wij zijn ook erg ontgoocheld over
de hypocriete houding van de CVP.
Mijnheer Van Rompuy heeft zich te-
genover onze fractie en de Vlaams
Blok-fractie als een groot-inquisiteur
gedragen, zogezegd om de burger te
beschermen tegen bepaalde fracties.
Dit verwondert mij des te meer als
ik vandaag de uitspraken van Sena-
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tor Van Moerkerke in Het Belang
van Limburg lees. Hij zegt namelijk
het volgende, ik citeer : Dat is one-
venwichtig. Het is normaal dat de
boeren razend zijn. In hun plaats zou
ik niet anders reageren. Einde ci-
taat. Mijnheer Van Rompuy, is de
heer Van Moerkerke één van de zes-
tienduizend CVP-leden waar u geen
rekening mee houdt of is hij als Se-
nator iemand waar u wel rekening
mee houdt ? Wat is uw antwoord op
die vraag ? (Applaus bij de VLD en
het VB)

De voorzitter : De heer De Boeck
heeft het woord.

De heer A. De Boeck : Mijnheer de
minister-president, u schijnt zich te
ergeren aan de algemene kritiek die
wij hebben geformuleerd op uw be-
grotingsbeleid. Wij hebben nu een-
maal een andere analyse gemaakt
dan u. Dat betekent dan ook andere
remedies, andere keuzen .en andere
prioriteiten. Als u dan toch wil dat
wij ingaan op details, dan zouden wij
kunnen verwijzen naar het windmo-
lenpark in Zeebrugge waarover een
artikel in Trends van 22 november
1994 is verschenen.

Gewoon uit voorkomendheid zijn
we op bepaalde details niet willen
ingaan. Of is het niet zo dat het ver-
schrikkelijk gestonken heeft rond uw
Vlaams economisch beleid, uw kabi-
netten en bepaalde instellingen die
u in het leven hebt geroepen ? Ik
hoopte dat u voor deze voorko-
mendheid begrip zou opbrengen of
ze hebt gesteund ?

Mijnheer de minister-president, uw
louter zweren bij investeringen in
biotechnologie, in industriezones en
in verkeer, is zoveel als het geweer
van schouder veranderen. Ik heb u
gevraagd ons de impact aan te tonen
van uw maatregelen. Ik vrees dat die
geen werkgelegenheid heeft ge-
creëerd en nefast is geweest voor het
milieu. Aan u dus om argumenten
en cijfers aan te brengen.
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De voorzitter : De heer Olaerts
heeft het woord.

De heer H. Olaerts : Mijnheer de
minister-president, u hebt een zeer
beperkt antwoord gegeven op mijn
vraag met betrekking tot de cumuls
en de vermogens, de venootschap-
pen of managementsvennootschap-
pen en de normcode. Het was uitein-
delijk de bedoeling dat u, als minis-
ter-president, deze  v ragen  zou
beantwoorden met betrekking tot
alle overheidsstructuren.

Ik heb de Limburgse reconversie
vandaag niet besproken, omdat dit
ons te ver zou leiden, maar u hebt
gezegd dat men moet ophouden met
voorrang te geven aan de privé-be-
langen. Ik ben het met u eens dat
openbare belangen moeten prime-
ren op privé-belangen. Nochtans
blijken er openbare belangen te zijn
die men voorstelt als privé-belangen.

De voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer
de voorzitter, ik heb nog twee op-
merkingen.

Mijnheer de minister-president, u
verklaart enerzijds dat u bereid bent
opnieuw een dialoog aan te gaan in-
zake het MAP en dat u rekening zult
houden met de studie van de admini-
stratie. Anderzijds verklaart een lid
van uw regering dat deze studie on-
volledig en onjuist zou zijn en dat er
geen verdere reden is tot dialoog
omdat er geen nieuwe elementen
worden aangereikt. In dat geval
heeft het volgens hem weinig zin om
nog opnieuw aan de onderhande-
lingstafel te gaan zitten. Wij wachten
af welke elementen er morgen in de
bespreking over het leefmilieu zullen
worden naar voren gebracht en wat
de conclusie van de minister zal zijn.

U hebt gezegd dat er een beslissing
moet worden genomen vóór het ein-
de van het werkjaar. Daarna luidde
het : vóór het einde van het jaar.

Voorts hebt u gesproken over het
Vlaams Economisch Forum. In

Begrotingen

maart zult u van gedachten wisselen
met een aantal Vlaamse verantwoor-
delijken, er zal dus een soort van
denktank  worden gevormd. Ik vraag
mij echter af met welke tegenpartij
aan Franstalige zijde en op federaal
niveau u de gedachten zult bespre-
ken die tijdens het Vlaams Econo-
misch Forum naar voren worden ge-
bracht. Zal deze denkrichting uitein-
delijk leiden tot een federalisering
op fiscaal en op juridisch vlak ?

De voorzitter : De heer Vermeiren
heeft het woord voor een persoonlijk
feit.

De heer F. Vermeiren : Mijnheer de
voorzitter, ik neem het woord voor
een persoonlijk feit naar aanleiding
van de uiteenzettingen in dit debat
die betrekking hebben op het MAP.

Ik wil in alle bescheidenheid zeggen
dat ik Vlaanderen veel burgemees-
ters toewens die zich bij manifesta-
ties persoonlijk - niet alleen met
woorden maar ook met daden - in-
zetten om de verhitte gemoederen
tot bedaren te brengen.

Ik zou het ten zeerste betreuren in-
dien Vlaanderen burgemeesters
krijgt die het imminent gevaar bij
manifestaties trachten af te wenden
door middel van moeilijke discus-
sies. Ik geef dit ter overweging aan
al degenen die er anders over oorde-
len.

De voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord.

De heer J. Ulbnrghs : Mijnheer de
voorzitter, ik zei tijdens mijn betoog
dat de asymmetrische samenstelling
van het beleid in Limburg - de be-
stendige deputatie en de Vlaamse re-
gering - de economische reconver-
sie zou kunnen afremmen.

Mijnheer de minister-president, u
antwoordde hierop dat u eventuele
partijpolitieke spelletjes eveneens
zou betreuren. Ik las in de pers dat
een Limburgs gedeputeerde zich er-
over beklaagt dat de PWL werd uit-
gehold door de Vlaamse regering.
Misschien las minister Kelchtermans
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dit artikel eveneens. Hoe dan ook,
mijnheer de minister-president,
graag vernam ik uw standpunt hier-
omtrent.

De voorzitter : De minister-presi-
dent heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Denys, ik meen dat
dit debat ons voldoende toeliet onze
standpunten bekend te maken.

Voorts heb ik duidelijk gezegd dat
er een evenwichtig MAP moet ko-
men en dat is meteen een antwoord
op de vragen van andere collega’s
waarbij rekening moet worden ge-
houden met de milieudoelstellingen
en met de economische leefbaarheid
van de sector. In dat verband zal
vóór het einde van dit jaar een be-
slissing worden genomen om tot een
klare situatie te komen.

Vervolgens, mijnheer Denys, hoor-
de u in een moment van onoplet-

Bij de bespreking van de begroting
Openbare Werken en Vervoer had
VLD-Kamerlid Valère Vautmans het
over de financieringsproblematiek
van het wegennet
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tendheid wellicht niet wat ik zei tij-
dens de interruptie, met name dat
het gezinsbedrijf, het voorliggend
uitgangspunt om tot een globale re-
geling te komen, de uitrijregeling, de
gebiedsgerichte verscherping en de
normen werden besproken. Ik meen
dat het debat thans is afgerond,
evenals de inhoud van de besluitvor-
ming.

Mijnheer De Boeck,  het is geenszins
mijn bedoeling een polemiek te voe-
ren. Uiteraard kunnen wij ter zake
van mening verschillen. Ik had al-
leen liever een aantal geargumen-
teerde voorstellen gehoord. Volgens
mij zijn de krachtlijnen van het eco-
nomische beleid noodzakelijk om
duurzame tewerkstelling voor
Vlaanderen mogelijk te maken.

Mijnheer Olaerts, u merkte op dat
mijn antwoord onvolledig was. Wel-
nu, ik meen nochtans bijzonder dui-
delijk te zijn geweest in verband met
de patrimonium vennootschappen,
evenals aangaande de niet-cumulatie
en de regelgeving dienaangaande.
Mijnheer Wymeersch, inzake het
Vlaamse economische forum is het
de bedoeling in Vlaanderen een opi-
nie te vormen rond een aantal fede-
rale regelgevingen die van doorslag-
gevend belang zijn voor de Vlaamse
economie. Onze partners zijn diege-
nen die elke dag verantwoordelijk-
heid nemen in het ondernemingsle-
ven en in het sociaal leven. Een ge-
meenschappelijke opvatting over de
regelgevende hefbomen om onze
economie maximale ruimte te geven
en te ondersteunen, betekent een
stap in de goede richting.

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

OPENBARE WERKEN EN VER-
VOER

De voorzitter : Wij behandelen
thans materies waarvoor ministers
Kelchtermans en Sauwens bevoegd
zijn, met name Openbare Werken
en Vervoer.

De heer Vautmans heeft het woord.

Begrotingen

De heer V. Vautmans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, mijnheer
de minister, collega’s, in de beleids-
verklaring inzake openbare werken,
en ik verwijs hiermee naar het docu-
ment Vlaanderen in beweging,
wordt een aantal specifieke prioritei-
ten beoogd. Men kan u misschien
verwijten niet veel te realiseren maar
in geen geval niet veel te publiceren.

U zegt terecht dat de verschillende
vervoersmodi niet noodzakelijk con-
currenten dienen te zijn. Zowel het
wegvervoer, het gemeenschappelijk
vervoer als het vervoer via de water-
wegen hebben elk hun eigen taak in
onze maatschappij. De beleidskeu-
zen inzake deze verschillende trans-
portmodi mogen dan ook geen te-
genstelling maar moeten wel een
aanvulling van elkaar zijn. De over-
heid dient ervoor te zorgen dat de
complementariteit wordt nage-
streefd. Helaas hebben wij uiten-
treuren vastgesteld dat dit een vro-
me wens is en dat de noodzakelijke
coördinatie tussen de verschillende
verkeersmiddelen zowel op het ge-
westelijke als op het federale niveau
veel te wensen overlaat. In elk geval
is er geen enkele verkeersmodus op
zich die een antwoord kan bieden op
de stijgende mobiliteitsdruk in onze
samenleving. Ik meen dat hierom-
trent geen discussie bestaat.

Daarenboven mag het mobiliteitsbe-
leid geen afweging zijn van politieke
keuzen maar enkel en alleen van so-
ciaal-economische en ecologische
gegevens en oplossingen. Een cor-
recte probleemstelling is de eerste
stap tot een dergelijk beleid.

In mijn uiteenzetting van vandaag
wil ik het bijzonder hebben over de
rol van het wegennet en de daarrond
gevoerde politiek, vooral betreffen-
de de financieringsproblematiek.

Het spreekt voor zichzelf dat het
Belgische en het Vlaamse vervoers-
probleem niet los kan worden gezien
van zijn Europese dimensie. Wij
stellen trouwens ook vast dat de ons
omringende landen met dezelfde
problemen worden geconfronteerd.
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alsmede aan de integratie van de na-
tionale en gewestelijke netwerken
om uiteindelijk te komen tot trans-
Europese netwerken.

De minister trapt dan ook een open
deur in wanneer hij in de commissie
verklaart dat het aangesloten zijn op
de Europese netwerken een belang-
rijke factor is voor de concurrentie-
kracht van onze bedrijven en voor
de optimalisering, op alle mogelijke
vlakken, van de mobiliteit in Vlaan-
deren.

De Vlaams-Europese Hoofdtrans-
portas,  voorziet in de realisatie van
een hoofdtransportas met vertakkin-
gen, met als doel de nodige noord-
zuid- en oost-west-verbindingen tot
stand te brengen. Volgens de minis-
ter is het de bedoeling op deze
hoofdtransportas zo maximaal mo-
gelijk het huidige vrachtverkeer, en
vooral de toekomstige groei, erop af
te leiden. Hiertoe moet de wegenin-
frastructuur worden uitgebouwd.

Collega’s, dit betekent dus dat ook
deze Vlaamse regering de nood aan
goede en voldoende wegeninfra-
structuur onderkent. Jammer ge-
noeg zijn deze goede bedoelingen
niet voldoende voor een goed be-
leid.

Er rijzen problemen op het vlak van
de financiering. Wij worden nu reeds
geconfronteerd met het gegeven dat
vele onderdelen van het verkeersin-
frastructuurnet gedegradeerd zijn.
Zelfs de verhoogde financiële ruimte
blijkt te klein om de minimaal nood-
zakelijke investeringen voldoende
snel op te vangen.

De minister zegt zelf tijdens de be-
spreking in de commissie dat dit ui-
teraard de veiligheid van de burger
niet ten goede komt en dat er werke-
lijk een gevaarlijk tekort aan finan-
ciële middelen is ontstaan.
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nel strdregiscn programma voor ae
periode 1994-1999 en het streefpro-
gramma  vanaf het jaar 2000, biedt
geen enkele oplossing aan.

Immers, het jaarlijks onvermijdbaar
programma, een programma nodig
voor de minimaal noodzakelijke vei-
ligheid, het in stand houden van het
bestaande patrimonium en het af-
werken van reeds begonnen projec-
ten van regionaal belang, wordt ge-
raamd op 30 miljard frank per jaar,
waar het huidige budget slechts
voorziet in een kostendekking ten
belope van 28,3  miljard frank.

Teneinde in de financiering van het
jaarlijks onvermijdbaar programma
te voorzien, verklaarde u dat eventu-
eel mogelijke, nieuwe inkomsten
prioritair dienen te worden aange-
wend om het financieringstekort aan
te vullen.

Nu kom ik tot de kern van mijn uit-
eenzetting. In het Vlaams Infrastruc-
tuurplan  zelf wordt een oplossing
voorgesteld om de opbrengst van het
Europese wegenvignet vanaf 1995
aan te wenden voor deze behoefte
aan bijkomende financieringsmidde-
len.

Deze regering ging er terecht van uit
dat tussen de invoering van het euro-
vignet en de infrastructuurkosten, en
vooral de onderhoudskosten, ge-
maakt door het zware wegvervoer
een oorzakelijk verband bestaat.

In de Europese richtlijn zelf wordt
het eurovignet beschouwd als een
prijs die het zware wegvervoer moet
betalen voor de door haar veroor-
zaakte infrastructuurkosten en de
daaraan verbonden noodzakelijke
onderhoudskosten.

Mijnheer de minister, de houding
van de Vlaamse regering in deze
aangelegenheid is dan ook uiterst
merkwaardig te noemen. Een chro-

Begrotingen

een votaongen ren willen plaatsen.
De gewesten zijn immers verant-
woordelijk voor het onderhoud en
de aanleg van wegen en zien het eu-
rovignet dan ook als een retributie.

De gewesten bereiken in juli een
principiële overeenkomst inzake dit
samenwerkingsakkoord waarbij de
opbrengst van het eurovignet inte-
graal aan de gewesten zou toeko-
men. In dezelfde periode echter ver-
klaart minister Elio Di Rupo, fede-
raal minister van Verkeer, dat een
deel van de opbrengst van het Euro-
vignet en een heffing op benzine
voor de NMBS moeten worden aan-
gewend. De ministerraad neemt
voorlopig geen beslissing. Op 23 juli
wordt het voorontwerp van decreet
door de drie gewestregeringen goed-
gekeurd.

Vanaf dat ogenblik spelen de gewes-
ten en de federale overheid een
pingpongspelletje. Op 7 juli is er een
interministerieel overleg tussen de
federale en de regionale minister van
verkeer. Er wordt nog geen beslis-
sing genomen voor de verdeling van
de opbrengst van het Eurovignet.
Op 14 juli keurt de federale regering
het wetsontwerp over het eurovignet
goed. Op 11 augustus wordt de dis-
cussie in het Overlegcomité niet af-
gerond. Op 30 augustus heeft ver-
keersminister Elio Di Rupo zijn col-
lega’s ervan overtuigd het grootste
deel van de opbrengst voor het
amortisatiefonds van de NMBS-
schuld te gebruiken. Op 22 septem-
ber bereikt het Overlegcomité het
volgende akkoord. De federale rege-
ring mag met de sector de besprekin-
gen over de concurrentiekracht aan-
vatten. Het eurovignet wordt una-
niem beschouwd als een belasting en
de inkomsten komen toe aan de fe-
derale regering. De gewesten zullen
onderling overleg plegen over de
verdeling van de opbrengst en de op-
splitsing van hun aandeel.
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Het uiteindelijk bereikte resultaat
kan dus als volgt worden samenge-
vat. Ten eerste, de opbrengsten van
het eurovignet worden als belastin-
gen beschouwd en dienen door de
federale overheid te worden geïnd.
Ten tweede, de gewesten kunnen
een deel van de opbrengsten aan-
wenden voor initiatieven inzake
NMBS/HST binnen hun grenzen.
Ten derde, de federale overheid zal
een deel van de opbrengsten gebrui-
ken voor de financiering van de
eventuele compensatie voor  de
transportsector en voor de delging
van de schuldenlast van de NMBS.

De regering heeft bijgevolg haar
oorspronkelijke en voor de VLD
ook juiste stellingname, namelijk dat
de opbrengst integraal de gewesten
toekomt en dat Vlaanderen zijn deel
zou gebruiken voor de financiering
van de in het Vlaams Infrastructuur-
plan vooropgestelde infrastructuur-
kosten, opgegeven om in te stem-
men met een toewijzingsrecht bo-
venop het investeringsprogramma
van de spoorwegen.

De discussie of het eurovignet nu
een belasting dan wel een retributie
is, is in deze context eigenlijk niet
relevant. Zoals het vignet nu in de
wet is gelibelleerd, gaat het om een
belasting. Dit doet evenwel niets af
van het in het verleden door de ge-
westen terecht opeisen van de op-
brengst.

De Vlaamse regering is er mee ver-
antwoordelijk voor dat het dossier
van het eurovignet tot een commu-
nautair dossier wordt herleid. De
Europese richtlijn is nochtans klaar.
Er is een duidelijk verband tussen
de invoering van het eurovignet en
de veroorzaakte kosten door het
zware wegvervoer aan de infrastruc-
tuur. De opbrengsten van het euro-
vignet moesten dan ook voor de fi-
nanciering van de infrastructuurkos-
ten worden aangewend. Deze stel-
ling heeft de Vlaamse regering on-
voldoende hard gemaakt.

Voor de VLD is het duidelijk, de
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opbrengsten van het eurovignet die-
nen naar de financiering van infra-
structuurwerken te gaan en een deel
van de opbrengst dient gereserveerd
te worden voor de eventuele finan-
ciering van de compensaties voor de
sector teneinde elke concurrentie-
verstoring te neutraliseren. In beide
gevallen is er dus geen sprake van
aanwending van de opbrengsten
voor het failliete spoorwegvervoer.

Mijnheer de minister, volgens ons
hebt u voor een slecht compromis
gekozen. De nood aan de in de Eu-
ropese richtlijn bepaalde alternatie-
ve financiering die u best kon gebrui-
ken voor uw jaarlijks noodzakelijke
programma blijft ook na de invoe-
ring van het eurovignet onopgelost.
Uw houding in dit dossier en die van
de hele regering is een staaltje van
kleine politiek. Het zijn juist dit
soort spelletjes waaraan de desinte-
resse van de bevolking voor de poli-
tiek te wijten is.

De voorzitter : De hee r  Ansoms
heeft het woord.

De heer J. Ansoms (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, heren minis-
ters, waarde collega’s, het is vanzelf-
sprekend moeilijk om in een kwar-
tier of twintig minuten een gedetail-
leerde tussenkomst te houden over
de totaliteit van de begroting voor
Openbare Werken en Vervoer. Men
zou in dit verband thema’s zoals het
wegverkeer, de havens, de binnen-
vaart, het openbaar stads- en streek-
vervoer en de regionale luchthavens
kunnen behandelen. Al deze the-
ma’s bieden op zichzelf reeds vol-
doende stof voor een aparte tussen-
komst.

Ik zal mij dan ook beperken tot een
aantal krachtlijnen van het algemene
beleid en enkele begrotingsperspec-
tieven.

In de eerste plaats wens ik te onder-
lijnen dat wij ons verheugen over de
toenemende verkeerskundige inte-
gratie in het beleid van de Vlaamse
regering. De nood aan integratie was
zeer groot en de Vlaamse regering
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heeft dit begrepen. In de afgelopen
jaren werden belangrijke stappen ge-
zet.

In de eerste plaats kwam er een in-
tegratie met de andere sectoren van
het beleid tot stand. In dit verband
verwijzen wij naar het ontwerp van
Structuurplan Vlaanderen dat een
belangrijk hoofdstuk wijdt aan de
beheersing van de mobiliteit.

Een tweede stap is de integratie met
het federale beleidsniveau. Wij stel-
len met genoegen vast dat de Vlaam-
se regering een grotere vinger in de
pap van het federale beleid inzake
het spoorverkeer krijgt. De Vlaamse
regering verdient alle lof voor de
manier waarop zij er in geslaagd is
om het dossier van de IJzeren Rijn
terug bespreekbaar te maken bij de
NMBS. Wij gaan ook akkoord met
het standpunt van de Vlaamse rege-
ring in verband met de besteding van
het autowegenvignet. Het Vlaamse
gedeelte van de opbrengst van het
autowegenvignet moet bij voorkeur
naar de verbetering van de onthaal-
infrastructuur - de stations dus -
gaan. Bij die gelegenheid moet er
een verdere integratie met andere
beleidsdomeinen plaatsvinden. Wij
denken hierbij aan de verbetering
van de stations die gepaard moet
gaan met een Vlaams programma
om de stationsomgeving te herwaar-
deren en de stations beter bereik-
baar te maken voor het openbaar
stads- en streekvervoer, de fietsers
en de voetgangers. Verder roert de
Vlaamse minister van Openbare
Werken zich onophoudelijk om op
federaal niveau een doorbraak te
krijgen voor ons wetsvoorstel inzake
de onbemande camera’s. Met de
constructie van weegbruggen levert
Vlaanderen de rijkswacht een wapen
om vrachtwagens te controleren op
hun geladen gewicht. Op deze wijze
zal de spoorvorming en de daarmee
samenhangende onveiligheid bestre-
den worden. Talrijk zijn de inciden-
ten waarbij overladen vrachtwagens
kantelen of hun lading verliezen,
daarbij verkeersslachtoffers en lange
files veroorzakend.
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Kortom, Vlaanderen speelt steeds
korter op de bal van het federale
verkeersbeleid. Dat is een goede
zaak en de CVP dringt er dan ook
op aan dat de Vlaamse regering let-
terlijk en figuurlijk op de rem staat
als de federale verkeersminister Di
Rupo zijn plannen in verband met
de maximumsnelheden op de auto-
snelwegen ter sprake brengt op de
Interministeriële Conferentie voor
Verkeer en Infrastructuur of bij de
Vlaamse regering zelf, op het ogen-
blik dat ze haar advies moet geven.
Hogere maximumsnelheden op de
Vlaamse autosnelwegen kunnen
niet. We zouden ter zake van de be-
voegde minister dan ook graag een
duidelijke bevestiging van het vroe-
ger ingenomen standpunt horen.

Een derde vorm van integratie is de
integratie met steden en gemeenten.
Op dit ogenblik liggen bij heel wat
gemeentebesturen convenanten op
tafel over de verkeersveiligheid en
het openbaar stads- en streekver-
voer. Deze convenanten zijn inhou-
delijk niet het alfa en het omega,
maar ze vormen wel een aanzet. Wij
hopen dan ook dat deze gezamenlij-
ke aanpak tussen lokale besturen en
het Vlaams Gewest in de toekomst
wordt voortgezet.

Een vierde vorm van integratie is de
integratie binnen de verschillende
vervoersmodi zelf. Ik verwijs hierbij
ten eerste naar de multimodale ver-
voersstudies die op dit ogenblik in
verschillende Vlaamse vervoersre-
gio’s worden uitgevoerd.

Ten tweede komen er ook op het
terrein stilaan projecten van de
grond die een optimale doorstro-
ming van het openbaar stads- en
streekvervoer als doelstelling heb-
ben, desnoods ten nadele van de
doorstroming van het autoverkeer.
Ik denk hierbij voornamelijk aan de
toekomstige herinrichting  van de
oost-westas in Antwerpen of aan de
aandacht die wordt geschonken aan
het gecombineerd vervoer binnen-
vaart-wegtransport door de aan-
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leg van een overslagterminal in
Meerhout  bij het Albertkanaal.

Een vijfde vorm van integratie is de
beginnende samenwerking tussen de
Vlaamse Gemeenschap en het be-
drijfsleven. Ik verwijs bijvoorbeeld
maar de studies over de bedrijfsver-
voersplannen die aantonen dat het
volume woon-werkverkeer wel de-
gelijk kan worden beperkt.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, met onze fractie willen wij
deze positieve wending van de jong-
ste jaren in het beleid beklemtonen.
Vanzelfsprekend zijn we er nog niet.
Eigenlijk zetten we nog maar de eer-
ste schuchtere stappen op weg naar
een echt geïntegreerd infrastructuur-
, verkeers- en vervoersbeleid. Maar
het eerste zaad is in ieder geval ge-
zaaid. De integratie moet ongetwij-
feld worden opgevoerd.  Op dit
ogenblik beschikken wij nog niet
over de cijfers van 1994 betreffende
de aangroei van het autoverkeer in
Vlaanderen op de autosnelwegen en
de gewestwegen. Iedereen voelt ech-
ter wel aan dat de hernemende eco-
nomie voor een verlenging en ver-
meerdering van de files zorgt, niet
alleen op de autosnelwegen maar
ook op bepaalde secundaire wegen.

De mobiliteit is een verzameling ge-
worden van zeer complexe deelpro-
blemen : de dalende bereikbaarheid
van de bestemmingen, de blijvende
onveiligheid van het wegverkeer, de
groeiende onleefbaarheid van de
woonkernen, de milieuproblemen
zoals luchtverontreiniging en ge-
luidshinder, de toenemende ver-
voersarmoede van kansarme bevol-
kingsgroepen, enzovoort.

Kortom, om al deze complexe pro-
blemen op te lossen, is op alle ni-
veaus de grootst mogelijke deskun-
digheid vereist. En die ontbreekt
voorlopig nog te veel in Vlaanderen.
In functie daarvan heeft de Vlaamse
Raad in 1990 ons voorstel van de-
creet tot oprichting van de Vlaamse
Stichting voor Verkeerskunde goed-
gekeurd. Deze stichting werd tot op
vandaag door de Vlaamse regering
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te weinig ernstig genomen : ze werd
geduld en mocht met een schamele
aalmoes van 10 miljoen frank haar
decretale opdrachten - opleiding,
bijscholing, permanente vorming -
vervullen. Nochtans  meent  de
Vlaamse Raad dat daar dringend
verandering in moet komen.

Tijdens een debat over de verkeers-
onveiligheid in Vlaanderen heeft de-
ze vergadering tijdens het voorjaar
van 1994 nog een resolutie goedge-
keurd waarin onder meer werd ge-
pleit om de werkingsmiddelen van
de Stichting tegen 1997 geleidelijk
aan op te trekken tot 0,5 percent van
het totale wegenbudget. Dat verte-
genwoordigt ongeveer een bedrag
van 50 miljoen frank per jaar. Wel-
nu, bij de begrotingsbesprekingen in
de commissie bleek dat de Vlaamse
regering deze resolutie zonder enig
gevolg naast zich heeft neergelegd.

De CVP-fractie heeft een amende-
ment ingediend om de toelage voor
1995 aan de Vlaamse Stichting voor
Verkeerskunde te verhogen met 50
percent. Het verheugt ons dat de
meeste fracties dit amendement ge-
steund hebben en dat de Vlaamse
regering zich niet verzet heeft tegen
deze verhoging van middelen. De
verhoging van de werkingsmiddelen
is voor mijn fractie slechts een tus-
senstap.  Wij verwachten dat de
Vlaamse regering bij de opmaak van
de begroting voor 1996 de middelen
voor de stichting opnieuw op beteke-
nisvolle wijze zal verhogen.

Mijn fractie zal nauwlettend toezien
of de regering deze beleidsvisie
steunt. Investeren in deskundigheid
is immers investeren op lange ter-
mijn. De CVP zal niet aanvaarden
dat de regering aan de door de
Vlaamse Raad goedgekeurde resolu-
tie voorbijgaat. Daarom stellen wij
voor dat de regering voor de Vlaam-
se Stichting voor Verkeerskunde een
meerjarenplan met bijhorende finan-
ciële middelen goedkeurt zodat de
jonge instelling een strategie inzake
de uitbouw van de verkeerskunde in
Vlaanderen kan uitwerken.

Een derde aandachtpunt handelt
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over Vlaanderen en het openbaar
vervoer.

Vlaanderen begint stilaan een vuist
te maken om invloed uit te oefenen
op het federale beleid inzake de
spoorwegen. Dit is een goede zaak
vermits de NMBS zich niet uit eigen
beweging zal inschrijven in een
Vlaams mobiliteitsbeleid. De CVP is
voorstander van de IJzeren Rijn, de
verbetering van de spoorwegstations
en de uitbouw van de Vlaamse as
Kortrijk-Antwerpen-Hasselt-Maas-
tricht. Vlaanderen moet echter ook
meer aandacht besteden aan zijn ei-
gen openbaar vervoer, namelijk het
openbaar stads-en streekvervoer.
Op dit vlak moeten we nog een lange
weg afleggen. De CVP kan moeilijk
een Vlaams Infrastructuurplan steu-
nen dat alleen betrekking heeft op
de wegen, de havens en de waterwe-
gen. Zolang er in geen tienjarenin-
vesteringsplan voorzien is voor De
Lijn dat door de Vlaamse Raad is
goedgekeurd, neemt Vlaanderen
zijn eigen stads- en streekvervoer
niet ernstig.

Na aandringen in de bevoegde com-
missie heeft de minister een over-
zicht gegeven van de investeringen
voorzien voor 1995. Inzake de plan-
nen voor de komende jaren tasten
wij echter in het duister. Heeft De
Lijn wel een meerjarenplanning ?

Mijnheer de minister, de CVP kan
zich niet van de indruk ontdoen dat
de Vlaamse regering toekijkt zonder
voor De Lijn in een grotere rol te
voorzien in het mobiliteitsvraagstuk.
Het ontbreken van een ambitieus
tienjareninvesteringsprogramma
wekt de indruk dat de Vlaamse rege-
ring niet overtuigd is van de mogelij-
ke bijdrage van de maatschappij tot
een duurzame mobiliteit. Mijn frac-
tie dringt erop aan dat de regering
het tegendeel bewijst.

Ten slotte, de positieve elementen
in het Vlaamse verkeersveiligheids-
beleid.

Men kan niet ontkennen dat de on-
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gevallencijfers van de laatste jaren in
gunstige richting evolueren. Tussen
1989 en 1992 daalde het aantal ver-
keersdoden in het Vlaamse Gewest
met 14 percent van 1.157 naar 990.
In dezelfde periode daalde het aan-
tal zwaargewonden met 12 percent
van 11.128 naar 9.973. Voor de licht-
gewonden bedroeg de daling onge-
veer 9 percent. Alhoewel de volledi-
ge cijfers voor 1993 en 1994 nog niet
beschikbaar zijn, is het nu reeds dui-
delijk dat de gunstige evolutie zich
krachtig doorzet. Alhoewel gunstig
zijn deze cijfers nog te hoog en moe-
ten ze nog verder dalen. Daarom
moeten alle overheden en wegbe-
heerders - meer dan in het verleden
- de handen uit de mouwen steken.
De daling van de laatste jaren doet
zich vooral voor in de bebouwde
kommen ; in de verkeersgebieden
blijft het aantal slachtoffers nog
steeds stijgen.

Iedereen noemt zich graag de vader
van het succes. Toch durf ik de rela-
tieve successen van het verkeersvei-
ligheidbeleid op de verschillende be-
stuursniveaus in Vlaanderen als
volgt omschrijven. De daling in de
bebouwde kommen schrijven wij toe
aan de grote verkeersdrukte die niet
toelaat om gevaarlijke snelheden te
ontwikkelen.

Het Vlaamse Gewest bleef evenwel
niet onverdienstelijk : het toene-
mend aantal infrastructurele ingre-
pen die het samen met de steden en
gemeenten verrichtte, droegen ertoe
bij dat de snelheid van het gemotorj-
seerd verkeer in de bebouwde kom
aanzienlijk werd afgeremd. De vori-
ge federale minister van Verkeer, de
heer Dehaene, schiep bovendien een
juridisch kader dat onder meer be-
trekking had op het invoeren van de
zone-30, maatregelen inzake het
fietsverkeer en de snelheidsbeper-
king van 50 kilometer per uur in de
bebouwde kom.

Ook het Vlaamse Gewest ligt even-
wel mee aan de basis van dit relatie-
ve succes. Denk daarbij maar aan de
niet-aflatende aandacht voor door-
tochtenprojecten, de aanleg van
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fietspaden, de herinrichting van ge-
vaarlijke kruispunten enzovoort. De
CVP is terecht tevreden met deze
trend, maar dringt erop aan de in-
spanningen onvermoeibaar aan te
houden en op te voeren.

Minister Kelchtermans doet er ove-
rigens goed aan in verband met de
onbemande camera’s voet bij stek te
houden. Het Vlaamse Gewest heeft
zich al een aantal van die toestellen
aangeschaft. Buiten de bebouwde
kom, waar hoge snelheden dus wel
mogelijk zijn, zien we dat het aantal
verkeersslachtoffers angstwekkend
hoger ligt en zelfs toeneemt. De on-
bemande camera’s kunnen naar on-
ze mening een veiliger verkeer in die
zones garanderen. Dat neemt niet
weg dat ook de infrastructuur daar-
buiten onverminderde aandacht
vraagt. Ik doel daarmee op de aan-
leg van vrijliggende fietspaden, het
bestrijden van spoorvorming, enzo-
voort.

Over de havens heb ik het nog niet
gehad, maar dat onderwerp zal de
volgende weken en maanden nog
uitgebreid aan bod komen. (Ap-
@ad

De voorzitter : De heer Verreycken
heeft het woord.

De heer W. Verreycken (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, heren
ministers, collega’s, in feite moeten
hier minstens vier ministers aanwe-
zig zijn omdat dit bevoegdheidsdo-
mein zo is versnipperd. Minister
Kelchtermans beheert openbare
werken, minister Sauwens behandelt
alles wat met vervoer te maken
heeft, terwijl voor de Stichting voor
Verkeerskunde in feite minister Van
den Bossche verantwoordelijk is,
aangezien het om een vorm van op-
leiding gaat. Terloops vermeld ik dat
deze stichting het zogenaamde stok-
paardje is van bepaalde lobbyisten.
Minister-president Van den Brande
ten slotte, heeft met succes de Wa-
terverdragen behartigd. Ik laat dan
nog het probleem van de IJzeren
Rijn buiten beschouwing. Dat moet
overigens telkens weer veld ruimen
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voor het Waalse HST-thema dat bij
de federale minister blijkbaar priori-
teit geniet. In feite zou ook hij hier
dus moeten aanwezig zijn.

Toen men voorstelde een eurovignet
in te voeren, ontspon zich een chao-
tische discussie waarbij Vlaanderen
werd weggelachen. Diegenen die
voor het onderhoud van de infra-
structuur moeten instaan, ontvangen
de middelen niet die de weggebrui-
kers uiteindelijk ophoesten. Dit is
een schoolvoorbeeld van een recu-
peratie-federalisme waar wij alvast
helemaal niet gelukkig mee zijn. Na
de Belgische afroming krijgen we
dan toch nog de resterende aalmoes
toegestopt die dan vooral moet die-
nen om de Waalse eisen inzake de
HST in te willigen. Vlaanderen zal
zich verplicht zien alle verwoestin-
gen tussen Brussel en Luik voor ei-
gen rekening te nemen, ondanks alle
hoopgevende uitlatingen van de vo-
rige federale minister van Binnen-
landse Zaken, die beloofde dat hij
desnoods zelf op de sporen zou gaan
liggen. Die belofte kwam hij dus niet
na.

Ondertussen deed het Eurovignet
een belletje rinkelen bij onze Vlaam-
se ministers, want vandaag wordt
een denkspoor gelanceerd over de
invoering van een vignet voor alle
vrachtvervoer. Ik vraag mij af waar-
om geldopbrengende voorbeelden
onmiddellijk worden overgenomen,
in tegenstelling tot geldbesparende
ideëen zoals de IJzeren Rijn, wat mij
bij mijn uitgangspunt terugbrengt.

In de commissie verklaarde de ver-
keersminister dat Vlaanderen in dit
dossier niet goed is gediend. De con-
sequentie die hieruit moet worden
getrokken, is eenvoudig : haal dit
dossier dan weg van het federale ni-
veau en bepleit de splitsing van de
NMBS. De leden van de meerder-
heidspartijen in die commissie vre-
zen daarmee echter de Belgische
voogd te mishagen, en willen dit dos-
sier voort bepleiten bij de federale
minister en bij de NMBS.
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De begroting leert vandaag dat de
IJzeren Rijn, die noodzakelijk is
voor de verbinding van de industrie-
zones vanaf Zeebrugge, via Gent,
over Antwerpen tot in Limburg, zal
worden bestudeerd. De kampioen
van de studies slaat hier op de een
of andere manier weer toe. De Eu-
ropese subsidie van 40 miljoen frank
dient dus blijkbaar alleen om te be-
studeren, en net zoals verleden jaar
wordt nu ook weer 10 miljoen frank
ingeschreven om te bestuderen.

Wallonië bestudeert echter helemaal
niets, maar neemt zijn deel uit de
federale pot, die voor 70 percent
wordt gevuld met Vlaamse gelden.
Wallonië wijst bovendien elke echte
responsabilisering gewoon af, ver-
mits daaruit automatisch de splitsing
zou voortvloeien.

Aan de Vlaams-Europese hoofd-
transportas werd een deel van de
studie van Citec - toevallig een be-
drijf uit de onmiddellijke omgeving
van de twee ministers - besteed.
Even terzijde : in de commissie kon-
digde de minister aan dat Tractebel
deze studie zou uitvoeren. Werd
reeds een voorschot betaald aan
Tractebel, en waarom werd dan ge-
kozen voor Citec ? Citec hanteert in
zijn argumenten een hele trits in-
diens : indien de transportas wordt
gerealiseerd tegen 2002, indien de
verbindingsweg Al02  wordt aange-
legd, indien het toltarief aan de Lief-
kenshoektunnel wordt behouden en-
zovoort. Na al deze indiens  zal toch
nog tol moeten worden geheven aan
de Kennedytunnel en aan de Temse-
brug, en zal tevens betaalrijden moe-
ten worden ingevoerd - en ik ci-
teer : op alle autosnelwegen in de
driehoek Antwerpen-Gent-Leuven.
Einde citaat. Komt er na het Euro-
vignet nu ook een binnenlands vig-
net voor alle Vlaamse wegen voor
alle vervoer ?

Een eerste aanzet wordt gegeven
door de plannen tot het heffen van
teletol voor het gebruik van de drie
Schelde-oeververbindingen. Het
verbreden van de Temsebrug, en het
niet heffen van een teletol zou kun-
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nen leiden tot een daling van de op-
brengst van de heffingen in de tun-
nels,  dus zal ook op de derde
Scheldeovergang moeten worden
betaald.

De invoering van een Scheldevignet
voedt alleen maar de denkpiste dat
het gebruik van de infrastructuur al-
tijd maar meer moet worden be-
taald. De overheid zou het nochtans
tot een van haar voornaamste op-
drachten moeten rekenen om vanuit
deze fiscaliteit een goede mobiliteit
via een onderhouden infrastructuur
aan te bieden. Zolang een federale
stiefmoeder meer dan een vinger in
de vervoerspap zal blijven houden,
zolang ze weigert de volledige ver-
antwoordelijkheid - gekoppeld aan
de middelen - over te dragen aan
de gemeenschappen, tot die tijd zul-
len de Vlaamse ministers gedoemd
zijn tot het uitschrijven van studies
en tot een wanhopige zoektocht naar
extra middelen in de zakken van de
gebruikers van de infrastructuur.

Mijnheer de voorzitter, collega’s,
ook de luchthavens vormen een
steeds terugkerend probleem in deze
bespreking. Ik benadruk nogmaals
dat Zaventem volledig in Vlaande-
ren ligt, en dat ik meen dat deze
luchthaven door Vlaanderen zou
moeten worden beheerd. Helaas
wordt ons elke medezeggenschap
onthouden en worden er miljarden
frank aan Vlaamse middelen geïn-
vesteerd om aan Zaventem een eu-
rocratisch,  dus een bijna Vlaams-vij-
andig karakter te geven. Tegelijker-
tijd weigeren de bonzen van het
bankroete Sabena om de regionale
luchthavens in hun programma op te
nemen. De federale overheid steunt
dit, hoewel door de stakingsperike-
len werd bewezen dat de Vlaamse
luchthavens geen enkel probleem
hebben in het opvangen van een veel
groter aantal bewegingen. Zowel de
toename van vracht in Oostende en
van zakenpassagiers in Deurne, als
de afname van het aantal bewegin-
gen, signaleren het toenemende be-
lang dat aan die luchthavens moet
worden gehecht.

400



CO, 

1,5 

CO, 

1,5 

Verreycken

Vandaag worden er miljarden frank
uitgegeven aan de HST die honder-
den kilometers vruchtbare en bruik-
bare grond in beslag neemt, maar de
vervoers- en omgevingsvriendelijke
oplossingen worden weggewuifd om-
dat zij vanuit Vlaanderen vertrek-
ken. Ik denk hierbij onder meer aan
de vlucht Brussel-Londen die sterk
wordt beconcurreerd door de HST.
De lange aanmeldtijd in Zaventem,
de gewone vertragingen en het lan-
den op luchthavens ver van het Lon-
dense centrum, maken de treinreis
aantrekkelijker en zelfs vlugger.

De vlucht Antwerpen-Londen daar-
entegen, vraagt slechts een aanmeld-
tijd van twintig minuten en komt aan
op het vliegveld van Londen-City,
op enkele minuten van het stadscen-
trum. Wat doet de Vlaamse regering
om deze Belgische tegenwerking te
beantwoorden ? Zij raakt het niet
eens over de noodzakelijk startbaan-
optimalisatie, noch over het verho-
gen van de veiligheid die daarvan
een rechtstreeks gevolg zou zijn.
Men voorziet wel in een veegmachi-
ne voor de startbanen, nieuwe ver-
gaderzalen, stortbaden, grote par-
keerruimtes, automatische deuren,
enzovoort. De stichter van de VLM
meent dat deze ingrepen op termijn
zullen leiden tot meer personeel, een
verhoging van de luchthaventaksen
en betaling van de parkeergelegen-
heid. Gekoppeld aan langere wacht-
tijden omwille van de administratie-
ve molen die zal ontstaan, kan dit
leiden tot een vernietiging van het
sne l l e  en zakenman-vriendelijke
imago van vandaag. Ik sluit me aan
bij wat de heer Van Gaever heeft
gezegd, ik citeer : als het niet stuk
is, herstel het dan niet, einde citaat,
met andere woorden, optimaliseer
de startbaan in Deurne, en zorg voor
een snelle verbinding met het open-
baar vervoer. Dan kan Deurne haar
rol van zakenluchthaven verder uit-
breiden. Ik uit geen beschuldigingen
aan het adres van de minister van
Verkeer, want in de commissie werd
duidelijk dat hij wel degelijk pleit
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voor een verlenging en zelfs een ver-
legging van de startbaan, maar de
regering nam zijn voorstellen niet
aan.

De korte spreektijd die me nog rest,
zal ik gebruiken om enkele vragen
te stellen.

Ten eerste, voor het debâcle van de
Liefkenshoektunnel, een recht-
streeks gevolg van het niet naleven
van de oorspronkelijke aansluitings-
afspraken, moet Vlaanderen nu 1,s
miljard frank aan schadevergoeding
ophoesten.

Ten tweede, omwille van slechte af-
spraken met de veerdiensten moet
207 miljoen frank op tafel worden
gelegd.

Ten derde, het Rekenhof meent dat
de prestaties die van de Vlaamse
Vervoermaatschappij worden ver-
wacht, en die voortvloeien uit een
Vlaamse dotatie, niet kunnen wor-
den gecontroleerd. Het Hof is van
oordeel dat de VVM de lasten door-
schuift naar de toekomst en dat de
feitelijke exploitatietekorten kunst-
matig worden weggemoffeld.

Ten vierde, lobbyers van de binnen-
schippers bestoken alle Vlaamse
Raadsleden met brieven om te vra-
gen dat flessenekken langsheen het
Albertkanaal, langs het kanaal Brus-
sel-Rupel en Gent-Brugge, eindelijk
zouden worden weggewerkt. Deze
mensen stellen terecht vast dat het
opwaarderen van de bestaande wa-
terwegen geen nieuwe betonnering
van gronden noodzakelijk maakt.
Gelet op het belangrijke aantal kilo-
meters waterweg in het vlakke
Vlaanderen, verneem ik graag welke
promotie de regering voor het ver-
voer via deze weg voert. Neemt de
regering bijvoorbeeld deel aan de
jaarlijkse vakbeurs in Ahoy in Rot-
terdam, waar alle geïnteresseerden
zich verzamelen ? Waarom nemen
haast alle Europese landen daaraan
deel en België niet ?

Ik heb een laatste vaststelling. Meer
dan zestig bruggen worden getroffen
door betonrot en minstens de helft
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daarvan dreigen te moeten worden
afgebroken. Nochtans ontstaat be-
tonrot alleen maar omdat het ge-
bruikte cement vocht en CO2  door-
laat en omdat de bewapening te
dicht bij de oppervlakte ligt. Het uit-
zetten van oxyderend bewapenings-
metaal zorgt ervoor dat beton wordt
afgestoten. Waarom wordt hier het
afbraakdenkspoor bewandeld ? In-
dien de bedreigde betonconstructies
tijdig - dat moet slechts een keer
gebeuren - worden behandeld met
een solventvrije epoxyprimer en met
een epoxymortel kunnen ze nadien
jaarlijks worden behandeld met een
epoxybovenlaag. De meeste Bel-
gische verffabrikanten verzekeren
dat daarmee de problemen oplos-
baar zijn. (Onderbreking door minis-
ter J. Sauwens)

Ik ben graag bereid hierover met u
een discussie te voeren. In een vorig
leven, toen ik verkoopsleider was in
een verfbedrijf, heb ik ter plaatse
enkele keren problemen van beton-
rot bij gebouwen, nooit bij bruggen,
moeten onderzoeken. De bedrijven
waarnaar ik verwijs, kunnen u uiter-
aard ook voor bruggen technisch ad-
vies verstrekken. Ik weet dat de mi-
nisters van studies houden. Die be-
drijven maken geen dure studies, zij
zullen eventueel ter plaatse een
proef doen en u oplossingen voor-
stellen. Ik kan u verzekeren dat wij
met dit solventvrije epoxysysteem
verschillende gebouwen probleem-
loos hebben kunnen redden. In Vil-
voorde zijn een drietal verfbedrijven
gevestigd die daar zeer sterk in ge-
specialiseerd zijn.

Mijnheer de voorzitter, ik had mij
voorgenomen om geen gemeentelij-
ke deelaspecten zoals het econo-
misch levensbelangrijke Antwerpse
havengebeuren of de metroperike-
len aan te kaarten. Ik wens van deze
vergadering geen veredelde Ant-
werpse gemeenteraad te maken,
waar het soms wel eens op lijkt. Ik
zal in de commissie zeker terugko-
men op de haven en de metro. Het
zou t rouwens gemeen zi jn  om als
vertegenwoordiger van de enige win-
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nende partij in Antwerpen het mes
rond te draaien in de ambitiewonde
van de mandaatsgeile verliezers, die
democratie vertalen als uitsluitings-
mechanisme en die deze vorm van
democratie graag hanteren als kloof-
verbreder.

Ik neem me echter voor om later in
de commissie de specifieke Ant-
werpse problematiek aan te kaarten.

Samengevat : de zes of zeven minis-
ters die voor de verschillende onder-
werpen allen een deeltje bevoegd-
heid meekregen, voeren enkel een
herstelbeleid.

Minister J. Sauwens : Mijnheer Ver-
reycken, de verschillende ministers
zijn inderdaad bekommerd om het
milieu, om de veiligheid, om de ge-
zondheid. Van waar die obsessie om
alles bij één minister onder te bren-
gen.

De heer W. Verreycken : Het pro-
bleem is dat door de versnippering
de begroting moeilijk controleerbaar
wordt. Een onderwerp is onderge-
bracht bij verschillende begrotings-
posten. Als wij de begroting moeten
controleren dan moet ze ook door-
zichtig zijn. De doorzichtigheid waar
de minister van Financiën geregeld
naar verwijst, juich ik toe en is in
heel wat departementen terug te vin-
den, maar niet in dit departement.

Minister T. Kelchtennans : Het is
niet de minister die de coherentie
moet belichamen, maar wel de admi-
nistratie die hem is toegewezen. De
administratie is zo georganiseerd dat
die coherentie er wel is.

De heer W. Verreycken : Het is dui-
delijk dat in deze begroting de be-
voegdheden te verdeeld zijn om een
rechtstreeks overzicht te krijgen. Bij
bijna geen enkel ander departement
is dit het geval. Heren ministers, u
voert in de eerste plaats een herstel-
beleid en geen vooruitziend beleid.
Daarnaast meen ik dat de federale
invloeden inzake grondbeslag, via de
HST, en inzake geldbeslag via de
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eurovignetten, veel te groot is. In-
dien u zich voort Vlaamse ministers
wil noemen, dan zult u van u af moe-
ten bijten tegenover de Belgische
stiefmoeder. Op dit ogenblik wordt
u bevoogd en via u de hele Vlaamse
Raad. Zolang deze moeilijk leesbare
begroting aantoont dat wij kruimels
mogen beheren die ons door de fe-
derale overheid worden toegewor-
pen, zolang zullen wij dit deelaspect
niet goedkeuren. (Applaus bij het
VB)

De voorzitter : De heer De Mol
heeft het woord.

De heer J. De Mol (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, dames en
heren, ik heb afgesproken met de
heer Bartholomeeussen dat ik ook
zijn beschouwingen over deze begro-
ting zou aan bod laten komen in mijn
betoog.

Bij de bespreking van de laatste be-
groting van deze legislatuur is het
zinvol om het effect van het beleid
op de mobiliteit onder de loupe te
nemen. Nog niet zo heel lang gele-
den werd Vlaanderen-Europa 2002
goedgekeurd. Daarin werden een
aantal opties genomen waarover in
de huidige beleidsnota’s van de mi-
nisters Kelchtermans en Sauwens
met geen woord wordt gerept. Het
project Vlaanderen-Europa 2002 dat
het beleid op lange termijn schetste,
is blijkbaar vergeten en begraven.

Het is bijna een evidente vaststelling
dat in deze Vlaamse regering men
niet erg wakker ligt van een totaal
mobiliteitsbeleid. In de beleidsnota’s
of in de antwoorden van de ministers
zou minstens moeten staan dat men
radicaal kiest voor een mobiliteitsbe-
heersing. Om hiertoe te komen zou
men in eerste instantie de verplaat-
singsbehoeften moeten kennen en
een strategie moeten opbouwen om
deze mobiliteit zo beperkt mogelijk
te houden. In tweede instantie moe-
ten de verkeersmiddelen die hierop
het best inspelen, aangewezen wor-
den. Dit betekent het heroriënteren
van keuzen van vervoer.

In derde instantie zal men praten
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over de verkeersinfrastructuur die
hiervoor moet worden uitgebouwd.
In een vierde fase moet de nadruk
liggen op overleg en coördinatie en
pas in een vijfde fase kan er eventu-
eel worden gesproken over het creë-
ren van bijkomende middelen.

Deze gesuggereerde beleidsanalyse
staat haaks op diegene die in de be-
groting en in de beleidsnota’s kan
worden terugvonden. Het is bedroe-
vend om vast te stellen dat er voor
de laatste begroting van deze legisla-
tuur wellicht niets zal veranderen.
Dit is enorm spijtig omdat het zo
noodzakelijke mobiliteitsbeleid, bui-
ten enkele geïsoleerde onderzoeken
en proefprojecten, totaal ontbreekt.
Het bespreken van de begroting in-
frastructuur en verkeer beperkt zich
tot het analyseren van de manier
waarop een middel -
infrastructuuruitbouw - wordt aan-
gewend.

Het mobiliteitsdebat - een debat in
de grote stijl van de maatschappelijk
relevante debatten - laat al onge-
veer anderhalf jaar op zich wachten.
Het zal vermoedelijk worden ge-
voerd door de volgende Vlaamse
Raad. Op deze manier worden een
aantal problemen verschoven, die
een maatschappelijk debat vergen.
Bij de bespreking van het project
Vlaanderen-Europa 2002 veronder-
stelden wij dat dit project een weer-
slag zou hebben op de begroting
1994. In onze naïviteit dachten wij
dat het logisch zou zijn om eerst een
beleidsvisie aan te geven, die daarna
een weerslag zou hebben op de be-
groting. Wij hebben er bij de begro-
ting van 1994 niets van gemerkt. In
deze begroting 1995 is men er zelfs
niet in geslaagd om zelfs maar een
vernislaagje van de beleidsopties
weer te geven. Het project Vlaande-
ren-Europa 2002 was voor deze be-
groting een doodgeboren kind. Dit
is niet alleen spijtig voor de verdien-
stelijke beleidsopties die in het pro-
ject stonden, het is een begrafenis
eerste klas voor elke vorm van be-
leidsdenken.

Het centrale punt bij de bespreking
van deze begroting zouden de te ne-
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men beleidsopties moeten zijn om
tot mobiliteitsbeheersing te komen.
Vermits deze moeilijk kunnen wor-
den onderkend in deze begroting,
kan er uitsluitend een gesprek wor-
den gevoerd over de infrastructuur.
Wij betreuren dit omdat men op de-
ze manier levensgrote problemen
voor zich uit duwt. Indien men nu
niet de politieke moed heeft om
hieraan te werken, hoeveel moeilij-
ker zal het dan niet zijn wanneer er
werkelijk noodmaatregelen moeten
worden genomen ?

Ook over de verkeersinfrastructuur
en over de aangewende strategie valt
veel te vertellen. Het hoeft nauwe-
lijks te worden gezegd dat ook hier
niet wordt gedacht in het kader van
bepaalde beleidskeuzes. De hoofd-
discussie ging voornamelijk over de
gebrekkige middelen en niet over de
manier hoe deze middelen zinvol en
complementair kunnen worden aan-
gewend. Deze laatste werkwijze zou
ingaan tegen de koninkrijkjes van de
wegen, de havens, de binnenvaart en
de luchthavens. Ik heb het dan nog
niet over de juiste verdeling die moet
worden gehandhaafd tussen de ver-
schillende provincies. De keuze die
door de minister wordt gemaakt,
kan zelfs niet worden teruggevonden
in de keuze die op het fysisch pro-
gramma door de verschillende pro-
vincies worden aangegeven.

Het probleem is dus niet louter het
gebrek aan middelen, maar wel het
herschikken van de middelen en het
richten van de middelen naar een
mobiliteitsbeheersing.

Zelfs indien men enkel denkt binnen
het huidig patroon van infrastructu-
ren, dan nog kunnen andere wegen
worden gevolgd. Men zou minstens
kunnen denken aan een masterplan
voor de fiets. Wordt het geen tijd
om ervoor te zorgen dat er een plan-
matige ontwikkeling komt op dit ter-
rein ?

Het is bedroevend om vast te stellen
dat elk beleidsniveau, elke fractie

van de Vlaamse Raad - ik verwijs
naar de resolutie over de verkeers-
veiligheid - en de meeste burgers
schreeuwen om meer verkeersveilig-
heid. Toch slaagt men er niet in om
dit in de begroting als een centraal
thema aan te geven. De reden hier-
voor zijn de vele koninkrijkjes en de
verouderde visie van een aantal
ambtenaren in de administratie.

Minister J. Sauwens : Er zijn toch
resultaten genoeg. De heer Ansoms
heeft dit zopas nog aangetoond.

Mijnheer De Mol, u bent op zoek
naar het grote centrale plan. U bent
het grotendeels eens met de heer
Verreycken, die vindt dat er een
centraal gestuurd gegeven moet zijn.
Het mobiliteitsdenken en het ver-
keersveiligheidsdenken vormen op
dit ogenblik een kwaliteitsdoelstel-
ling in de samenleving, die men kan
terugvinden op het gemeentelijke en
op het provinciale niveau en op de
andere beleidsniveaus. Deze doel-
stelling wordt gedragen door alle ge-
ledingen van de samenleving.

Er kan niet worden ontkend dat on-
ze initiatieven resultaten hebben op-
geleverd. Sedert 1989 daalt het aan-
tal ongevallen in belangrijke mate.

De heer J. De Mol : Mijnheer de
minister, ik ontken niet dat er resul-
taten worden geboekt, maar ik stel
alleen vast dat er nog honderden
verkeersdoden vallen, precies in die
categorie waar nog wel maatregelen
kunnen worden genomen. Elk dode-
lijk ongeval dat kon worden verme-
den, betekent een fout in het beleid.
Om die reden zou men, vooral ten
aanzien van fietsgebruikers, moeten
pleiten voor een master plan. Het
bedrag voor de doortochtenprojec-
ten mag in geen geval verminderen.

De voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de minister, ik ben het volledig
eens met de heer De Mol en wens
zijn pleidooi te ondersteunen.

In Nederland worden jaarlijks 13

miljard kilometers afgelegd per fiets,
tegen slechts twee miljard in Vlaan-
deren. Toch wordt in Nederland een
dienst fietszaken opgericht en be-
staat er een master plan voor de
fiets, om een veilig fietsgebruik ver-
der te stimuleren.

Waarop wacht de Vlaamse regering
om het Nederlandse voorbeeld ter
zake te volgen ?

De heer J. De Mol : Mijnheer de
minister, op dat vlak moet beleids-
matig worden gedacht. Men moet
ervan afstappen gefaseerde maatre-
gelen te nemen in het teken van de
infrastructuur. Het komt erop aan er
een globale achterliggende filosofie
op na te houden.

Het is onbegrijpelijk dat de middel-
en voor doortochtenprojecten dalen.
In 1994 werd hiervoor voorzien in
een bedrag van 900 miljoen frank,
terwijl er voor 1995 slechts 715 mil-
joen frank wordt uitgetrokken voor
de 25 projecten. Dit staat in schril
contrast met de 600 doortochtenpro-
jecten die moeten worden gereali-
seerd. Tegen een dergelijk ritme zul-
len wellicht nog een aantal genera-
ties hiermee bezig zijn, vooral gezien
het feit dat heel wat van die door-
tochten in fases zullen tot stand ko-
men ! Ik pleit er aldus voor dat op
dat vlak een bijzondere inspanning
zou worden geleverd.

In dat verband vraag ik mij af of het
niet mogelijk is een van de zoge-
naamde belangrijke economische
projecten uit te stellen en de middel-
en die hiervoor waren bestemd aan
te wenden voor de verkeersveilig-
heid. Ik wens niet te pleiten voor het
Franse systeem, al merk ik dat het
uitgezonden signaal werd begrepen
en dat op zeer korte termijn miljar-
den werden vrijgemaakt voor een
veiliger verkeer. De al dan niet goe-
de uitvoering van dit plan is een an-
dere discussie.

Het niet of traag verkeersveilig ma-
ken van onze gewestwegen zal nog
gedurende de komende 50 jaar dui-
zenden dodelijke slachtoffers eisen.
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Hoe kan zulks nog maatschappelijk
worden verantwoord ?

Mijnheer de minister, in mijn ge-
meente vielen drie verkeersdoden
op hetzelfde kruispunt, terwijl dit
met minimale kosten kon worden
vermeden. Deze zaak sleept echter
al jaren aan, maar na het derde
slachtoffer werd een actiecomité op-
gericht met alle gevolgen van dien.
Amper drie weken later wordt ons
plots meegedeeld dat het kruispunt
binnen drie maand zal worden aan-
besteed.

Mijnheer de minister, een dergelijke
situatie wijst op fouten vanwege de
provinciale directie. In die zin dra-
gen wij een enorme verantwoorde-
lijkheid. Het is werkelijk hoog tijd
meer middelen te besteden aan ver-
keersveiligheid, dat een maatschap-
pelijk probleem is dat over alle par-
tijgrenzen heen wordt erkend.

Het voorbeeld dat ik heb gegeven,
is toepasselijk op vele verkeerswe-
gen. Er ontstaan dan actiecomités en
dan komt er een beetje schot in de
zaak. Ik stel vast dat in vele gevallen
directies veel te traag en veel te con-
servatief op een aantal verkeerspro-
blemen reageren. Op dit terrein zou
zeker een en ander moeten verande-
ren. Ik vraag dan ook dat de post
doortochtenprojecten drastisch zou
worden verhoogd. Ik weet dat dit
niet eenvoudig is, maar in het fysisch
programma 1995 zijn toch verschui-
vingen mogelijk. Wanneer de pro-
vincies andere klemtonen leggen is
dit inderdaad mogelijk. In de com-
missie hebt u zelf toegegeven dat er
een enorm verschil bestaat tussen
sommige provincies, verschil dat niet
te verklaren is. Het minste dat men
kan zeggen, is dat aan de beleidslijn
die de minister op dat terrein uitzet
geen gevolg wordt gegeven. De pro-
vinciale diensten doen wat zij willen.
Zij maken een keuze binnen het
pakket aan beschikbare gelden. De
bestaande beleidslijn is op dit vlak
dus niet doorgetrokken.

Wij stellen tevens vast dat nog steeds

geen duidelijkheid bestaat over de
afwerking van begonnen projecten.
In de regeringsverklaring was er
sprake van een moratorium op nieu-
we wegen. Het probleem wordt dan
snel verschoven en dan gaat het om
de afwerking van nieuwe projecten.
In de Vlaamse Raad werd ook een
motie goedgekeurd waarin uitdruk-
kelijk werd bepaald binnen welke
randvoorwaarden afwerkingsprojec-
ten van bestaande wegen zouden ge-
beuren. Ik vraag dan ook dit toch
eens aan de werkelijkheid te willen
toetsen. Momenteel doet zich het
gekende systeem voor, namelijk dat
het project niet in zijn totaliteit
wordt uitgevoerd. Men voert kleine
stukken uit en achteraf wordt de
zaak aan elkaar gebracht en komt
men tot het volledige project. Men
vraagt zich nooit af of dit maatschap-
pelijk relevant of zinvol is inzake
mobiliteitsbeheersing.

In de keuze van de infrastructuur-
projecten pleiten wij voor een door-
gedreven uitbouw en verbetering
van de water- en randinfrastructuur
voor de binnenvaart. Ook op dat ter-
rein zijn de problemen gekend. Er
zijn enorm veel knelpunten voor het
realiseren van voorzieningen van het
aangepaste gabariet. Sommige rivie-
ren hebben bijna een volledig gaba-
riet en kennen her en der nog kleine
knelpunten. Zo moet aandacht wor-
den besteed aan de modernisering
van de Leie te Kortrijk, het aanpas-
sen van het kanaal Gent-Brugge, het
sluizencomplex in Lommel-Blauwe
Kei en Lozen, het Albertkanaal en-
zovoort. Het gaat om knelpunten
waar met een minimale investering
eigenlijk het totale gabariet kan wor-
den bereikt.

Wat het openbaar vervoer betreft,
vragen wij het project Punt aan de
Lijn dringend te evalueren. Op het
vlak van de investeringen neemt dit
project enorm veel ruimte in in De
Lijn. Zowel door het Rekenhof als
vanuit verkeerstechnische en ruimte-
lijke hoek wordt gepleit voor een to-
taal andere aanpak van dit project.
Van het ogenblik dat men de huidige

investeringsruimte op een dergelijke
manier beperkt en tegelijkertijd de
toekomstige exploitatieruimte der-
mate bezwaart, moet men de vraag
durven stellen of dit project nog lan-
ger kan worden gehandhaafd. Het
zou zinvol zijn - en ik meen dat dit
de wens is van velen - ter zake een
evaluatie te doen.

Tevens wensen wij de minister te
wijzen op zijn stellingname ten aan-
zien van het opengooien van de
markt voor anderen dan de huidige
pachters. In het oude beheerscon-
tract was uitdrukkelijk ingeschreven
dat deze contracten dienden te wor-
den geëvalueerd. Momenteel is op
het terrein niets gebeurd, integen-
deel. Geruchten doen de ronde dat
het beheerscontract zou worden aan-
gepast waardoor deze contracten
niet meer zouden worden herzien.
Wij vragen uitdrukkelijk niet alleen
waakzaam te zijn maar tegelijkertijd
werk te maken van het systematisch
opzeggen van deze contracten.

Ik wens ook nog enkele zaken te
zeggen met betrekking tot de Water-
verdragen.

Voor de eerste keer kunnen we tij-
dens een begrotingsbespreking van
Openbare Werken in deze Vlaamse
Raad vaststellen dat deze begroting
ook positieve elementen bevat, met
name een definitieve doorbraak in-
zake de waterverdragen.

Gelijklopende contacten op het ni-
veau van de partijen, het Benelux-
parlement, de regering en het be-
drijfsleven hebben tot dit resultaat
bijgedragen. Onze fractie is steeds
voorstander geweest van het open-
houden van elke gespreksruimte tus-
sen beide landen. Zo hebben wij er
bijvoorbeeld niet mee gedreigd om
met oorlogsbodems de Schelde te
bezetten. Wij zijn verheugd dat door
overleg het langverwachte Schelde-
verdrag op 17 januari 1995 zal wor-
den ondertekend. Wij rekenen er
evenwel op dat het resultaat van de-
ze onderhandelingen ook ruimte zal
laten voor de bespreekbaarheid van
andere zaken.
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De Mol

Voor de havens verwijzen wij naar
de aan gang zijnde besprekingen in
de commissie met betrekking tot het
havendecreet.

Wat de uitbreiding van de wegcapa-
citeiten betreft, menen wij dat dit in
feite slechts een zeer tijdelijke, en
bovendien nefaste, oplossing kan
zijn. Een oplossing ten gronde van
de congestieproblemen kan er pas
komen in het kader van een Vlaams
mobiliteitsbeleid waarin het beheer-
sen van vervoerstromen centraal
staat.

Wij stellen vast dat daarin weinig of
geen schot komt. Ik heb dit trou-
wens al gezegd.

De afwachtende houding van de mi-
nister in een aantal gebieden lijkt mij
verantwoord, rekening houdend met
het gebrek aan een scenario dat aan-
geeft op welke manier de mobili-
teitsknopen zullen worden doorge-
hakt. In dit verband menen wij dat
1995 een sleuteljaar moet worden,
waarbij de eerste resultaten van het
multimodaal model en de studie
rond het elektronisch rekeningrij-
den, waarvan de minister - volgens
zijn verklaringen - eerstdaags het
resultaat zou bekendmaken, een rol
zouden moeten spelen. Misschien
zal dit vandaag gebeuren. Dat zou
uiteraard al een eerste stap zijn in
de benadering van deze problema-
tiek.

Ik wenste ook nog iets te zeggen
over een aantal specifieke proble-
men die meer betrekking hebben op
Antwerpen. Rekening houdend met
de spreektijdbeperking zal ik dat
echter niet doen.

De voorzitter : Dames en heren, ik
stel voor dat we hier onze werk-
zaamheden schorsen.

- De vergadering wordt geschorst
om 18.35 uur.

- De vergadering wordt hervat om
19.05 uur.

De voorzitter : Dames en heren, wij
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hervatten de
1995 afdeling
vervoer.

De heer Van
woord.

begrotingsbespreking
openbare werken en

Dienderen heeft het

De heer H. Van Dienderen (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter,
mijnheer de minister, collega’s,
vooraleer enkele opmerkingen uit
het zeer interessante milieu- en na-
tuurrapport Vlaanderen Leren om te
keren, dat in opdracht van de
Vlaamse regering werd samenge-
steld door de tweehonderd experts
die Vlaanderen op dat domein rijk
is, in herinnering te brengen, citeer
ik de heer Aviel Verbruggen, voor-
zitter van de MINA-raad,  die dit
werk heeft gecoördineerd. Hij stelde
in het tijdschrift Arbeid en Milieu,
ik citeer : Het is mij opgevallen dat
één aspect in bijna alle dossiers op-
duikt - dat is dan voor mij ook het
centrale probleem dat wij eerst moe-
ten aanpakken -, de automobiliteit.
Of het nu gaat om klimaatswijziging,
om uitputting van grondstoffen, om
energiegebruik, afvalstoffen, water-
verontreiniging, over open ruimte,
telkens bots je op de mobiliteit. Het
is ook een terrein waar wij zelf iets
kunnen aan doen. Voor het leefbaar
maken van de steden moet je niet
wachten op een omvattend Euro-
pees beleid. Einde citaat. De centra-
le vraag van dit debat luidt dan ook
of de Vlaamse regering dit probleem
waarnaar de heer Verbruggen ver-
wijst, inderdaad onderkent en er met
haar beleid krachtig op inspeelt.

Het rapport heeft aangetoond dat de
auto vaak de oorzaak is van aller-
hande milieuhinder, zoals klimaats-
verandering, verzuring, fotochemi-
sche luchtverontreiniging, versprei-
ding van gevaarlijke stoffen en ver-
storing van de verstedelijkte ruimte.
In stadscentra is, nog steeds volgens
het rapport, het verkeer voor bijna
100 percent verantwoordelijk voor
de koolstofmonoxide- en looduit-
stoot en voor minstens 60 percent
van de NOX en de uitstoot van
vluchtige organische koolwaterstof-
fen.

Begrotingen

Het vermeldt maatregelen om de
mobiliteit te sturen, wat vooralsnog,
zo merkte collega Ansoms  in com-
missie op, te weinig gebeurt. Zo
pleit men onomwonden voor een vo-
lumereductie. Er moeten gewoon
minder autokilometers worden ge-
produceerd om de eenvoudige reden
dat de CO?-uitstoot  met technische
middelen niet kan worden vermin-
derd. Daarvoor bestaat er geen kata-
lysator. Die CO2  is onmiddellijk ge-
koppeld aan het energieverbruik.

Hoe gaat men daarbij tewerk ? De
deskundigen menen dat de prijs voor
het autogebruik omhoog moet.
Daartoe moet men twee maatrege-
len nemen, het variabel maken van
de autobelasting en de invoering van
een CO*-energiebelasting.  Als men
beide maatregelen samen toepast,
dan betekent dit dat de variabele
kosten, samen met de CO*-energie-
belasting, in 2000 met 32 percent zul-
len zijn toegenomen. Dat zal volgens
het rapport een aanzienlijk effect
hebben, namelijk een daling van het
autogebruik met 22,7  percent en een
groei van het busgebruik en het
treingebruik met respectievelijk 9,4
percent en 13,4  percent.

In commissie kwam het variabel ma-
ken van de autobelasting, een van
de voorgestelde instrumenten, aan
bod. Maar minister Sauwens heeft
er zich echter nogal gemakkelijk van
afgemaakt met de boodschap dat
Europa dat maar moet regelen. Dat
is misschien wel de optimale oplos-
sing. Waarom zouden wij echter niet
in het kader van de Benelux samen
met onze buurlanden, die de groot-
ste automobiliteitsproblemen heb-
ben en stilaan rijp worden voor een
dergelijke oplossing, niet kiezen
voor de invoering van zulke maatre-
gelen, nu er toch alsmaar meer in de
praktijk sprake is van een Europa
van verschillende snelheden ?

Waarom gebruikt de Vlaamse rege-
ring het interministerieel comité niet
om Belgische initiatieven te beplei-
ten bij de buurlanden en in de Euro-
pese Unie ? Dat wat gemeenschap-
pelijke maatregelen betreft, maar
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Vlaanderen kan uiteraard zelf ook
wat doen aan het reduceren van het
autoverkeer. Het is maar de vraag
of deze begroting daarvoor zal zor-
gen. Ze voorziet immers nog in een
extra strook autoweg hier en een
aantal bruggen daar om de doorstro-
ming te verbeteren. Zo kunnen er
meer autokilometers geproduceerd
worden terwijl dit rapport juist zegt
dat ons milieu dit niet kan verdra-
gen.

Minister Sauwens gaf in de commis-
sie toe dat hij zijn collega’s om meer
geld voor het openbaar vervoer had
gevraagd. Dit zou een trendbreuk
mogelijk gemaakt hebben. Hij kreeg
dit geld echter niet. Volgens dit rap-
port komt er een stijging van het
trein-, tram- en busgebruik als de
twee voorgestelde maatregelen wor-
den toegepast. Daarvoor moet er na-
tuurlijk wel geïnvesteerd worden en
het is zeer de vraag of we ons daar
met deze begroting op voorberei-
den.

Minister Kelchtermans verdedigde
zijn auto-involgende beleid in de
commissie tamelijk uitvoerig .met
verwijzingen naar alle voordelen op
het vlak van de economie en de
werkgelegenheid. Ik citeer hier een
studie van de heer. Vandermotten,
professor aan de ULB. Hij ging na
of de economie van gebieden die
niet delen in de grote economische
ontwikkeling wel degelijk belang
heeft bij een uitbreiding van de in-
frastructuur. Zijn conclusie is dat
een uitgebreide infrastructuur
slechts in zeer geringe mate bijdraagt
tot de ontwikkeling van zwakke ge-
bieden. Het zijn integendeel steden
en gebieden die al economisch sterk
waren die extra profiteren van de
ontsluiting van de achtergebleven
gebieden. Zo krijgen zij bijvoor-
beeld een groter afzetgebied voor
hun produkten.

Een studie van het Centrum voor
Energiebesparing en Schone Tech-
nologie in samenwerking met de
Stichting voor Economisch Onder-
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zoek van de universiteit van Amster-
dam gaat na of de automobiliteit in-
derdaad meer welvaart creëert. Zij
onderzochten een uitspraak van Ge-
neral Motors, namelijk Wat goed is
voor Genera1 Motors is goed voor
de Verenigde Staten van Amerika.
De autofabrikanten in Vlaanderen
en België zeggen net hetzelfde. Ik
citeer even de conclusie van deze
Nederlandse studie : Met economi-
sche beleidsmaatregelen kan een
aanzienlijke mobiliteitsbeperking
worden bereikt zonder dat de econo-
mie er onder lijdt. Per saldo blijft
het consumptievolume ongeveer ge-
lijk maar het resulteert wel in een
flinke verschuiving van het con-
sumptiepatroon, namelijk minder
uitgaven aan autogebruik en juist
meer aan bijvoorbeeld recreatie,
buitenlandse reizen, openbaar ver-
voer en diverse diensten. Daarnaast
zullen de overheidsbestedingen aan
verkeer en vervoer dalen, waardoor
de produktie, met name in de we-
genbouw, afneemt. De verschuiving
in het consumptiepatroon en de ver-
minderde overheidsbestedingen
hebben nauwelijks effect op de tota-
le werkgelegenheid en leiden verder
tot verlaging van de collectieve las-
tendruk, vermindering van de invoer
en een verbetering van de betalings-
balans. Einde citaat. Volgens een
van de onderzochte modellen in dit
rapport komen er 25.000 nieuwe ar-
beidsplaatsen bij, als men de mobili-
teitssturing gebruikt.

Minister Kelchtermans, er is nog een
derde studie die uw stelling dat wat
goed is voor de auto ook goed zou
zijn voor de economie, tegen-
spreekt. Deze studie is het werk van
de Los Angeles  Regional Transpor-
tation Commission. Ze stelt dat van
elke dollar die wordt uitgegeven aan
een kaartje voor het openbaar ver-
voer 80 percent naar de lonen in de
transportbedrijven gaat.

Die 80 percent komt in de lokale
economie terecht en brengt - vol-
gens datzelfde onderzoek - 3,8 dol-
lar voort aan goederen en diensten
in die regio. Maar voor elke dollar

Begrotingen

gaat er ook 85 percent naar auto-
brandstof, en deze komt de econo-
mische welvaart van de lokale regio
niet ten goede. De band die de mi-
nister in zijn motivatie van het
Vlaams Infrastructuurplan zo sterk
beklemtoont. is dus zoek.

Die laatste studie brengt me tot het
onderwerp openbaar vervoer. Daar-
voor zal ik putten uit het Verkeers-
plan dat de sociaal-culturele bewe-
ging KWB heeft opgesteld. Volgens
deze organisatie hebben de beide
ministers dit plan ontvangen. Indien
ze het nog niet zouden hebben ge-
consulteerd, kan ik het hen in ieder
geval van harte aanbevelen.

Het Verkeersplan gaat uit van een
opiniepeiling bij ongeveer 7.000 ge-
zinnen die bij de KWB zijn aangeslo-
ten. Opmerkelijk is dat 74 percent
van de ondervraagden voor hun ver-
plaatsingsbehoefte de gezinsauto of
de eventuele tweede, derde of vierde
auto in het gezin niet kunnen gebrui-
ken. Met andere woorden, als men
blijft verwachten dat de auto de mo-
biliteitsbehoefte zal oplossen, zijn er
grote groepen die gewoonweg in de
kou blijven staan : vrouwen, kinde-
ren en ouderen.

In datzelfde onderzoek staat ook een
positief resultaat : 34 percent van de
gezinnen is bereid, omwille van het
leefmilieu, om meer gebruik te ma-
ken van de trein. En 47 percent is
om dezelfde reden bereid om ge-
bruik te maken van bus of tram. Het
heeft me ook zeer verheugd dat 76,3
percent van deze gezinnen bereid is
om meer te fietsen.

In de discussies die men in heel wat
plaatselijke afdelingen rond dit plan
heeft gevoerd, kwamen evenwel
voortdurend dezelfde knelpunten tot
uiting : de grote onveiligheid op de
wegen, het gebrek aan stallingen,
fietsendiefstal enzovoort. Vanuit dit
gegeven ga ik akkoord met het plei-
dooi van de heer De Mol voor een
masterplan Fiets.

In het Verkeersplan staan ook enke-
le voorstellen, sterk technisch uitge-

406



Van Dienderen

werkte plannen en schema’s, zelfs
uurregelingen. Een voorstel dat ik in
ieder geval graag in het nieuwe be-
heerscontract opgenomen zou zien,
is het bevriezen van de kostprijs van
het openbaar vervoer, en dit gedu-
rende een aantal jaren. Ik verwijs
hierbij opnieuw naar het rapport Le-
ren om te keren. Daarin staat dat
het openbaar vervoer de jongste ja-
ren veel duurder is geworden dan
het gebruik van de auto. Ik citeer :
In 1990 was de vervoerprijs per per-
sonenkilometer van de personenwa-
gen 57 percent duurder dan de ver-
voerprijs van het openbaar vervoer.
In 1979 was het vervoer per perso-
nenkilometer van de personenwa-
gens maar liefst 75 percent duurder
dan het openbaar vervoer. Het rap-
port concludeert : Ten opzichte van
1979 is de competitiviteit van het
openbaar vervoer dus afgenomen.
Einde citaat. Dit vormt een onder-
bouwing voor de KWB-eis om de
tarieven van het openbaar vervoer
gedurende de volgende jaren te be-
vriezen, en deze bevriezing ook in
het beheerscontract in te schrijven.

Minister J. Sauwens : Ook geen aan-
passing aan de index ?

De heer H. Van Dienderen : Neen.

Ik ben van mening dat de Vlaamse
regering de suggestie van de KWB
om de prijzen te bevriezen, moet
toepassen zodat het openbaar ver-
voer financieel aantrekkelijker
wordt.

Minister J. Sauwens : Dan zal men
ritten moeten afschaffen om de
meerkost van een aantal uitgaven te
dekken.

De heer H. Van Dienderen : Men
kan ook een andere keuze maken en
het aantal dokken of ringwegen be-
perken.

De Zweedse spoorwegen hebben in
de jaren zeventig de tarieven in een
klap met 40 percent verlaagd. Hun
inkomsten bleven stabiel omdat
meer mensen de trein namen.

Het KWB-plan vindt dat men niet
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de vraag mag stellen welke lijn of
welk station afgeschaft moet worden
om rendabel te werken. Integen-
deel. Men moet zich afvragen op
welke manier men meer klanten
voor het openbaar vervoer kan win-
nen en tegelijkertijd rendabel
werken. Aan het plan hangt ook een
prijskaartje. Inzake investeringen zal
men gedurende 15 jaar in 7,6 miljard
frank moeten voorzien. Dit staat in
schril contrast met de huidige 2,2
miljard frank die deze regering veil
heeft voor het openbaar stads- en
streekvervoer. Men kan slechts een
offensief beleid voeren als men daar-
voor de nodige financiële middelen
beschikbaar stelt.

Een dergelijke investering is volgens
de KWB onvermijdelijk, ik citeer :
om de zichzelf verstikkende ver-
kee r schaos  t e  doorbreken ,  de
groeiende sociale ongelijkheid op
het vlak van mobiliteit om te buigen
en de beschadiging aan het leefmi-
lieu door het privé-verkeer in te dij-
ken. Einde citaat. De studie heet
Met het verkeer de andere kant op.
Mijnheer de minister, omdat de be-
groting voor Openbare Werken en
Vervoer niet de andere kant opgaat,
zal Agalev ze niet goedkeuren.

De voorzitter : De heer Van Hoo-
land heeft het woord.

De heer R. Van Hooland (op de tri-
bune) : Mijnheer de voorzitter,
mijnheer de minister, collega’s,
Openbare Werken en Vervoer is een
belangrijke sector.  Zonder een
groeisector te zijn zoals Onderwijs
of Welzijn, is het een beleidsdomein
met hoge maatschappelijke waarde.

In dit complexe en over verschillen-
de bestuursniveaus verspreide be-
leidsdomein werd reeds heel wat ge-
realiseerd.

Over deze problematiek zijn ook
heel wat publikaties verschenen.
Een van de eerste was de beleidsno-
ta uit 1989 van minister Sauwens
Mobiliteit in de jaren negentig : van
produktie naar kwaliteit, met veel
nieuwe ideeën.

Begrotingen

Men stelde toen een mobiliteitsbe-
leid in het vooruitzicht dat op een
verkeers- en vervoersplan zou stoe-
len.

Vandaag brachten anderen reeds
een aantal punten aan die we veelal
terecht en gemotiveerd mogen noe-
men. Daarom wil ik daar kort nog
een en ander aan toevoegen inzake
het beleid en de wijze waarop men
voornemens is dat te voeren. Ver-
volgens zal ik nog wat meer specifie-
ke elementen behandelen.

Over de algemene benadering van
het beleid, vooral wat de werkwijze
en de gevolgde strategie aangaat,
zijn er enkele kritische opmerkingen
te maken. De beleidsinleiding van
de minister stipuleert dat men het
mobiliteitsprobleem wil beheersen
- de term mede-beheersen zou
exacter zijn in dit verband - om dan
een globaal mobiliteitsbeleid uit te
stippelen. Dit is een waanbeeld dat
hoegenaamd niet in onze bevoegd-
heidssfeer past. De administratie
van de sector Openbare Werken is
niet in staat een dergelijk beleid te
ontwikkelen, laat staan in concrete
daden om te zetten.

Het gaat hier trouwens niet om een
groeisector, tenzij men natuurlijk de
voorzieningen van het VIP (Vlaams
Infrastructuurplan), de 100 miljard
frank van het strategisch programma
1994-1999 en de 200 miljard frank
van het streefprogramma dat in de
toekomst wordt ingeschakeld, incal-
culeert .  In wezen is  Openbare
Werken en Vervoer geen groeisector
zodat onze eerste opdracht er in be-
staat het beleid dat moet en kán wor-
den gevoerd ook te optimaliseren.
Het beheer van de middelen moet
zo doeltreffend en economisch mo-
gelijk geschieden. Maar ik betwijfel
ten sterkste of de huidige aanpak
toelaat 32 miljard frank, die effectief
beschikbaar zijn, optimaal te beste-
den.

Wat verkeersinfrastructuur betreft,
lezen we dan het volgende : Daarom
is het beleid van de Vlaamse rege-
ring gericht op een geïntegreerde
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aanpak.. . , wat gunstig is, maar dán
komt het : . . .met ondermeer volgen-
de prioriteiten en accenten.”

Ik som enkele van de vermelde pun-
ten op.

Ten eerste moet aan de veiligheid
worden gewerkt.

Op de tweede plaats vinden we de
leefbaarheid, bereikbaarheid en het
economisch draagvlak die alle een
zetje nodig hebben.

Ten derde moet het onderhoud van
de wegen en de kunstwerken, samen
met de afwerking van economisch
verantwoorde projecten, voorrang
krijgen.

Ten vierde dringt men aan op een
bevordering van de concurrentie-
kracht van de zeehavens via een ei-
gen rechtspersoonlijheid,  aangepas-
te statuten enzovoort.

Het is onrealistisch te denken dat
een geïntegreerd beleid aan de hand
van dergelijke vage, aspecifieke pun-
ten kan worden gevoerd. Alleen op
die manier kan men onmogelijk ge-
gronde keuzen maken, een beleid
evalueren, laat staan bijsturen.

Ik laat een vergelijkbare benadering
buiten beschouwing inzake vervoer,
middelen en financiering. Terloops,
wij moeten onderhand een strenge
budgettaire discipline aan de dag
leggen, maar het is nog belangrijker
efficiënt tewerk te gaan. Wij moeten
uiteraard proberen het financieel
management te operationaliseren en
een interne audit op te zetten. Maar
hoever zijn wij momenteel eigenlijk
gevorderd met dat financieel mana-
gement ? Wat geeft het nu al aan
meerwaarde dit belangrijk beleids-
domein van Openbare Werken en
Vervoer ? De interne audit wordt
pas opgestart, met als gevolg dat het
nog enige tijd zal duren eer wij er
volop gebruik van zullen kunnen
maken.

Ik ga het hier niet hebben over de
sociaal-economische aspecten van
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het infrastructuurbeleid dat noch-
tans zeer veel werkgelegenheid ople-
vert. Maar als ik dit beleid bekijk,
vraag ik mij af hoe men het mobili-
teitsprobleem wil beheersen, terwijl
dit probleem jammer genoeg groten-
deels niet tot de Vlaamse bevoegd-
heid behoort. De beleidsnota van de
toenmalig federaal bevoegde minis-
ter van Verkeer Dehaene uit 1988
illustreerde treffend dat het hier om
een bijzonder moeilijk en complex
domein gaat.

Als wij meer willen verwezenlijken
dan alleen maar het wegennet op
peil houden, moeten wij de zaken
anders aanpakken. Wat is de pro-
bleemstelling ? Wat ligt aan de basis
van het beleid en van de begroting
1995 ? Dit is de vraag en de pro-
bleemstelling is mijns inziens veelal
voor kritiek vatbaar. Ik lees op ver-
schillende plaatsen zo maar dat men
een project bij voorrang moet uit-
voeren, bijvoorbeeld de toegang tot
de E40 in Wetteren. Op die plaats
vormt zich inderdaad tijdens iedere
avondspits een zekere file, maar ik
zie niet in waarom zo’n miljoenen-
project de voorrang krijgt, terwijl
een traject voor een viervaksbaan op
de N42 tussen Wetteren  en Zotte-
gem half afgewerkt blijft liggen. Er
kan zelfs bij benadering niet worden
gezegd wanneer dit stuk van de N42
zal worden voltooid.

Ik ontken echter niet dat er veel po-
sitiefs is gedaan - zoals bijvoor-
beeld om de spoorvorming eindelijk
tegen te gaan.

Ten tweede, er wordt terecht gesteld
dat het is aangewezen om, inzake
het concreet uitvoeren van veilig-
heidsprogramma’s, objectieve crite-
ria en parameters te hanteren. Maar
gebeurt dit voldoende ?

Ten derde, een en ander heeft tot
gevolg dat ook deze begroting niet
is gebaseerd op programma’s. Ze
worden wel vermeld, maar niet ge-
detailleerd. In wezen zit er geen en-
kel programma in de voorliggende
bepaling.

Ten vierde, zoals blijkt uit de docu-

Begrotingen

menten en uit het overzicht Dertig
Maanden Vlaamse regering van sep-
tember 1994, is het maken van een
evaluatie dan ook bijzonder moei-
lijk.

Vervolgens kom ik even terug op het
dwingend efficiëntiestreven. De
budgettaire druk is immers zeer
groot en neemt zelfs nog toe. Mijn-
heer de minister, toen er eerder
werd gesproken over het realiseren
van programma’s voor de helft van
de prijs, stelde u de vraag hoe dit
dan wel kan worden gerealiseerd.
Welnu, het is niet evident dat men
aan een recent aangelegd kruispunt,
bijvoorbeeld op de N42 in Oomber-
gen, in een rond punt voorziet,
waarvoor de kostprijs ruim 20 mil-
joen frank bedraagt. Dit terwijl er
op veel andere plaatsen veel drin-
gender een eenvoudig kruispunt
moet worden aangelegd. Ik denk in
dit verband onder meer aan de pro-
blemen van de Dampoort  en de
Heuvelpoort in Gent, twee zeer ge-
vaarlijke en drukke kruispunten
waar dringend een rond punt moet
worden aangelegd. Hoewel er aan
deze kruispunten dagelijks o.a. dui-
zenden fietsers en voetgangers pas-
seren en ondanks het feit dat er jaar-
lijks dodelijke slachtoffers zijn, ge-
beurt er niets. Ik meen dus dat wij
de financiering van onze projecten
moeten herbekijken, ten einde zelfs
voor minder geld meer te kunnen
realiseren, daar waar de nood het
hoogst is.

Zo las ik ook dat de programma’s
van de diverse sub-sectoren van
openbare werken te integreren zijn
op basis van een financiële planning.
Dit is haast onmogelijk. Ik meen dat
dit alleen maar kan op basis van een
geïntegreerd vervoersmanagement,
waarop wij reeds jaren wachten.

Dat geïntegreerd vervoersmanage-
ment is niet alleen nodig om de mo-
biliteit en de deelname aan het ver-
keer te beheren, maar vooral om de
vraag naar capaciteit en de behoef-
ten aan verplaatsingen te bepalen en
beheersen. Op dit punt ben ik het
eens met de heer Ansoms  die vraagt
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of wij wel voldoende deskundigheid
hebben. Ik meen van niet.

In verband met de waterwegen zal
ik mij beperken tot een vraag over
het baggeren. In de begroting is
daarvoor 3,8  miljard frank inge-
schreven naast nog eens 700 miljoen
frank voor discours. Is dit in 1995
verantwoord ? Indien we het met 2
miljard frank minder doen, kunnen
we met het uitgespaarde geld heel
wat goede en maatschappelijk nutti-
ge projecten financieren in het kader
van de veiligheid, de leefbaarheid en
de doorstroming.

Hoe ver staat het met de vroeger
terecht verdedigde diversificatiestra-
tegie voor alle Vlaamse zeehavens ?
Is dat vandaag nog een punt ?

Ik stel vast dat er in 1995, in het
kader van het driejarenprogamma,
voor de haven van Gent in een be-
drag van 622 miljoen frank was voor-
zien en dat er nu in de begroting
slechts sprake is van 400 miljoen
frank. Wat is daarvoor de reden ?

Ik heb nog enkele aparte vragen.

Waarom geen ophefmakend pro-
gramma voor ronde verkeerspunten
? Het is toch bewezen dat ze in veel

opzichten te verkiezen zijn boven
andere procédés. De planningen op
dat vlak zijn niet van aard om van
een radicale trendbreuk te spreken.

De co-financiering  met de gemeen-
ten voor fietspaden, wegverlichting,
doortochten en de bevordering van
de netheid is gestart. Dat is een goed
project, maar ik vrees dat de project-
matige aanpak te traag is. U zegt dat
40 gemeenten hun medewerking ver-
lenen, maar er zijn er dus nog te veel
die niet meedoen. Hoe kan hier snel-
ler worden gewerkt ? Elke betrok-
ken partij heeft er immers baat bij.

Mijn volgend punt is de Interminis-
teriële Conferentie voor Verkeer en
Infrastructuur. De federale minister
van Verkeer wenst de maximum-
snelheid te verhogen tot 130 km per
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uur. Wij zijn daar geen voorstander
van. Hoe lang is het geleden dat er
nog een effectief overleg is geweest
? Wat is er geworden van de resolu-

tie die wij destijds met zoveel over-
tuiging hebben goedgekeurd in de
Vlaamse Raad ?

Minister Sauwens, over uw beleid
moet ik zeggen dat er reeds veel goe-
de inspanningen zijn gedaan, onder
meer voor een meer klantvriendelij-
ke en betere dienstverlening. On-
danks die positieve ontwikkeling to-
nen de voorlopige cijfers van 1994
nog een toename van het aantal do-
den met 2,5 percent. Er is reeds veel
studiewerk verricht, maar de varia-
biliteit van de vervoers- of mobili-
teitskosten blijft nog steeds een open
vraag. Kunnen we daar iets meer
over vernemen ?

Mijnheer de minister, er is ook in
uw sector nog altijd een frappant ge-
brek aan ondersteuning. Wij hebben
met genoegen wel het amendement
aanvaard voor meer kredieten voor
de Vlaamse Stichting Verkeerskun-
de. Maar kunnen wij het daarmee
doen ?

De Stichting is echter een louter ex-
tern adviesorgaan. Hier kan maar
het minimum minimorum gedaan
worden.

Minister Sauwens, wat is er in het
kader van het stadsontwikkelings-
project voor 1995 voorzien voor de
totale afwerking van Gent-Zuid ?
Wanneer zal Gent-Sint Pieters af
zijn ? Wat is de einddatum voor de
ingebruikname van de nieuwe ge-
bouwen van de faculteit diergenees-
kunde van Merelbeke ? Ik heb ge-
zien dat de laatste loten worden aan-
besteed. Hoe ver staat het met de
deconcentratie van de Vlaamse ad-
ministratieve centra ? De conse-
quente gerichte deconcentratie is na-
tuurlijk ook een element in de be-
heersing van de mobiliteit en biedt
heel wat voordelen, bijvoorbeeld dat
Vlaamse ambtenaren dan zelfs -
zoals sommigen nu reeds - naar
hun werk zouden kunnen fietsen.

Begrotingen

De voorzitter : Mevrouw Dua heeft
het woord.

Mevrouw V. Dua (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, heren minis-
ters, dames en heren, mijn korte uit-
eenzetting zal gaan over de verkeers-
veiligheid - of moet ik misschien
zeggen verkeersonveiligheid - van
de zwakke weggebruikers, een pro-
bleem waar veel mensen van wakker
liggen en dat vele Raadsleden blijk-
baar beroert.

Mijnheer de minister, in uw beleids-
nota verklaart u dat voorrang moet
worden gegeven aan de algemene
veiligheid. Als we kijken naar de
concrete maatregelen en middelen,
stellen we vast dat dit aspect nog
altijd veel te stiefmoederlijk wordt
behandeld. Dodelijke ongevallen
met fietsers en voetgangers komen
nog altijd veelvuldig voor. Soms heb
ik de indruk dat men die ongevallen
beschouwt als een spijtig, maar een
bijna onvermijdelijk neveneffect van
onze autocultuur. We mogen ons
nooit neerleggen bij een dergelijke
stelling. Wij moeten alles doen wat
mogelijk is om de positie van de
zwakke weggebruiker te beveiligen.
Ik sluit mij dan ook aan bij wat de
heer De Mol daarnet heeft gezegd,
namelijk dat elk slachtoffer er een
te veel is en dat alles moet worden
gedaan om ongevallen te vermijden.
Zeker op gewestwegen stellen wij
een structureel probleem van onvei-
ligheid vast. Er moet dan ook abso-
lute voorrang worden gegeven aan
het wegwerken van de zogenaamde
zwarte punten. Dat zouden er vol-
gens uw beleidsnota 734 zijn.

Mijnheer de minister, het is niet mijn
gewoonte om dossiers met een lo-
kaal karakter hier ter sprake te bren-
gen. Vandaag wil ik van die gewoon-
te afwijken. Alle politieke fracties
hebben van de burgemeester van
Gent een brief ontvangen over de
verkeersveiligheid in Gent. Het ver-
keersprobleem van de Dampoort  in
Gent is een typisch voorbeeld van
wat er structureel kan mislopen. De
heer Ansoms  heeft daarnet nogal
optimistische cijfers gegeven over de
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verkeersongevallen. Ik ben daar
minder optimistisch over.

De heer J. Ansoms : Die cijfers zijn
juist.

Mevrouw V. Dua : Misschien is er
wel een statistische vermindering
van het aantal verkeersongevallen.
Voor fietsers en voetgangers denk ik
niet dat de situatie erg is verbeterd.
Zoals u wellicht weet, haalt de stad
Gent geregeld het nationaal nieuws
met ongevallen waarbij fietsers en
voetgangers betrokken zijn. De
Gentse bevolking neemt deze onge-
vallen niet langer en reageert mas-
saal op deze toenemende onveilig-
heid. Zoals u weet, wordt na elk do-
delijk ongeval de plaats van het on-
geval gedurende één uur bezet door
honderden fietsers en jongeren die
aldus willen protesteren tegen het
moordend verkeer in hun stad.

Ongeveer elke maand, mijnheer An-
soms, valt er in Gent een dodelijk
slachtoffer onder de fietsers of voet-
gangers. Daarom worden er pro-
testacties gevoerd, die weliswaar
weinig verandering brengen in de si-
tuatie.

Het is niet toevallig dat het grootste
deel van deze ongevallen op gewest-
wegen gebeurt, waar het doorgaans
levensgevaarlijk is om te fietsen of
om als voetganger de weg over te
steken.

De aanleiding tot de motie, die naar
alle fracties werd gestuurd, is het
overlijden van de zoveelste fietser,
het zoveelste slachtoffer op dit ver-
keersknooppunt, dat werkelijk een
zwart punt is voor de zwakke wegge-
bruikers. Een snelle oplossing voor
dit probleem is dan ook noodzake-
lijk.

Mijnheer de minister, de verkeers-
veiligheid werd door de Vlaamse re-
gering terecht als één van de priori-
teiten naar voren schoven. Op vele
plaatsen, zeker bij ons in het Gentse,
verandert er niet veel op het terrein.
Op dit vlak moet er een meer door-

tastend beleid worden gevoerd, er
moeten meer middelen worden vrij-
gemaakt om een oplossing te vinden.

De situatie is zo schrijnend, dat op
vele plaatsen ouders hun kinderen
niet met de fiets naar school durven
laten gaan. Om het risico op onge-
vallen te beperken, verkiezen zij hun
kind met de auto tot aan de school-
poort te brengen. Wij kunnen ons er
niet bij neerleggen dat men de fiets
uit schrik thuislaat en liever de auto
neemt.

Vele gewestwegen in Vlaanderen
zijn zwarte punten voor de zwakke
weggebruikers. Het gaat hier om een
structureel probleem vermits vele
wegen in eerste instantie werden
aangelegd ten behoeve van het au-
toverkeer en niet met het oog op de
veiligheid van fietsers en voetgan-
gers.

Wij dringen er dan ook op aan om
de beschikbare kredieten bij voor-
rang te gebruiken voor de aanpas-
sing van deze gevaarlijke verkeerssi-
tuaties zodat het aantal slachtoffers
in de toekomst tot een minimum kan
worden teruggebracht. Mijnheer de
minister, bent u bereid om in te gaan
op het verzoek van de stad Gent om
een vervroegde aanpassing van het
verkeersknooppunt aan de Dam-
poort te realiseren, waar reeds ver-
scheidene dodelijke ongevallen heb-
ben plaatsgevonden ? De realisatie
van deze aanpassing werd in een
meerjarenprogramma voorzien voor
1996, maar de verschuiving van de
kredieten laat toe de werkzaamhe-
den reeds in 1995 aan te vatten. Er
moet zo vlug mogelijk een oplossing
komen aangezien er elke dag een
nieuw slachtoffer kan vallen. (Ap-
plaus)

De voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de voorzitter, in de
eerste plaats dank ik u voor de wel-
willendheid waarmee u de agenda
hebt gewijzigd.

Voorts verwijs ik de leden naar het

verslag. De punctuele vragen die
hier aan bod zijn gekomen, zijn in
het verslag en in de bijlage vrij uit-
voerig weergegeven. Anderzijds ver-
wijs ik naar de toelichting bij de be-
groting, door sommigen de beleids-
nota genoemd, die bij elke begroting
ter beschikking wordt gesteld en die
het resultaat bevat van heel wat in-
ventarisatiewerk. In deze toelichting
is terug aangeknoopt bij de algeme-
ne beleidslijnen die bij de aanvang
van deze legislatuur werden naar vo-
ren gebracht, de stand van zaken
wordt erin opgemaakt en er wordt
een evaluatie gemaakt van wat reeds
is bereikt.

In drie jaar tijd is er een belangrijke
weg afgelegd in het realiseren van
de doelstellingen die door sommige
sprekers werden verwoord. Destijds
hebben wij beslist dat het overbodig
was om in Vlaanderen nog nieuwe
wegen aan te leggen. Er werd im-
mers berekend dat er per vierkante
kilometer reeds vier kilometer we-
gen waren.

De verkeersveiligheid was het onder-
werp van de uiteenzetting die Kamer-
lid Vera Dua (Agalev) hield n.a.v.
de bespreking van de begroting
Openbare Werken en Vervoer
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Voorts wensten wij absolute voor-
rang te geven aan onderhoud en vei-
ligheid.

Ten slotte hebben wij geopteerd
voor een geïntegreerde aanpak in
zover dit aan Vlaamse kant mogelijk
was. Wij missen nog een aantal mo-
gelijkheden om deze integratie ver-
der te zetten. De interministeriële
overlegprocedures openen hier ech-
ter nieuwe wegen, hoewel zij be-
perkt blijven.

Er wordt eveneens een geïntegreer-
de aanpak toegepast op het vlak van
de waterwegen en de havens. Ook
hier wordt aandacht besteed aan on-
derhoud en veiligheid, maar ook aan
de elementen die complementair op
elkaar moeten worden afgestemd.

Er werden tevens vragen gesteld
aangaande het intern beheer. Alvo-
rens terecht op te merken dat men
over onvoldoende middelen beschikt
om normaal te functioneren, moet
de vraag worden gesteld - wat ook
gebeurde - of deze middelen wel
efficiënt worden aangewend. De
voorbije drie jaar werd men op dat
vlak begeleid door een management
team en een stuurgroep - ik verwijs
naar de toelichting bij de begroting
- en er werden goede resultaten ge-
boekt, in die mate zelfs dat de secre-
taris-generaal bij zijn aantreden
vroeg om een dergelijke structurele
begeleiding voort te zetten in zijn
departement. Het zou trouwens on-
denkbaar zijn dat wat tot op heden
werd op het getouw gezet, plots zou
verdwijnen met het risico dat de blij-
vende bekommernis vanwege het fi-
nanciële beheer voor kwaliteitszorg
zou afzwakken. Bovendien hoort
eveneens de financiële audit hierbij.

Ik heb nooit verzwegen dat wij wor-
den geconfronteerd met een belang-
rijk budgettair probleem. Volgens
sommigen moeten de prioriteiten
worden verplaatst, maar dit is op
zich reeds een onderwerp voor een
maatschappelijke discussie. De enen
zullen een dergelijke discussie leiden
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in de richting van de zwakke wegge-
bruiker, verkeersveiligheid en ande-
re belangrijke thema’s die maat-
schappelijk zeer gevoelig liggen, ter-
wijl anderen eerder wensen tege-
moet te komen aan de sociaal econo-
mische context waar eveneens prio-
riteiten worden gesteld. Zoals steeds
zal men vanuit het beleid trachten
de diverse bekommernissen op el-
kaar af te stemmen en evenwichtig
op te nemen in een begrotingsvoor-
stel.

Het bedrag van 30 miljard frank te
verdelen over wegen, waterwegen,
havens en nog een aantal algemene
zaken is duidelijk te weinig om tege-
moet te komen aan de eisen inzake
veiligheid, onderhoud en permanen-
te en nieuwe investeringen om het
geïntegreerde beleid nog meer te ac-
centueren. In dat verband verwijs ik
naar de waterwegen waar men nog
met heel wat knelpunten heeft af te
rekenen. Op het vlak van de havens
twijfelt niemand aan de meerwaarde
op sociaal-economisch gebied.

Hoe dan ook, het budget waarin wij
jaar na jaar voorzien voor Openbare
Werken en al wat erbij hoort is ruim
onvoldoende wil men op termijn niet
in grote problemen geraken. Van-
daar dat wij ter gelegenheid van ie-
dere begrotingsbespreking de verre-
kening maken van de onvermijdelij-
ke uitgaven, de strategisch belangrij-
ke investeringen die belangrijk zijn
voor de economie en de kosten voor
projecten op lange termijn - een
streefprogramma - met 2000 als
aanvangsjaar. Vaak zijn deze laatste
dossiers al jarenlang ter discussie en
werden er al heel wat studies over
gemaakt, maar is de aanvang ervan
nauwelijks voorspelbaar omwille van
het gebrek aan middelen. In het ver-
leden werd soms de fout gemaakt -
en iedereen heeft zich hieraan wel-
licht bezondigd - op verschillende
terreinen actief te zijn, waarmee de
indruk werd gewekt dat alles aan de
gang bleef. Dit bracht slechts fru-
straties met zich mee omwille van
het eindeloze tijdsperspectief inzake
het rendabiliseren van deze investe-
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ringen. De waterwegen zijn daarvan
het meest sprekende voorbeeld.
Ook op het vlak van havens en we-
gen kunnen gelijkaardige voorbeel-
den worden aangehaald.

Het tweede probleem is het perma-
nent motiveren en responsabiliseren
van de personen die zich inzetten.

Wij komen ook van een federaal
georganiseerde administratie, in de-
zelfde vorm als het ware overge-
plaatst in de Vlaamse structuur. De
hele reorganisatie voorgesteld door
mijn collega van Openbaar Ambt
aan de Vlaamse regering is nu in uit-
voering. Ik ben ervan overtuigd -
want ook hier is het een kwestie van
attitudes - dat men ook deze reor-
ganisatie op lange termijn kansen
moet geven. Ik meen dat de respon-
sabilisering in belangrijke mate zal
bijdragen tot een grotere efficiëntie
die ons departement op het terrein
zal demonstreren. Datzelfde princi-
pe geldt ook voor de wegenadmini-
stratie en voor de havenbesturen.
De bespreking van het havendecreet
zal ons trouwens de gelegenheid bie-
den om deze discussie specifiek naar
de autonome havenbedrijven toe te
voeren. Dit geldt ook voor de dienst
waterwegen met de vele autonome
diensten die, zoals de wegendien-
sten, een veel grotere verantwoorde-
lijkheid hebben gekregen in het ei-
genmachtig beoordelen en ook de
nodige ruimte hebben om beslissin-
gen te nemen. Dit wil niet zeggen
dat er geen coördinatie moet zijn.
Trouwens, om de maand zijn er
coördinatievergaderingen met deze
buitendiensten onder leiding van de
directeur-generaal en in aanwezig-
heid van mijn kabinet om datgene
wat centraal als krachtlijn wordt
voorgehouden ook telkens in de ver-
schillende gedecentraliseerde dien-
sten als beleidslijn door te drukken.

Een belangrijk probleem blijft de al-
ternatieve financiering. De studieop-
dracht die binnenkort wordt afge-
rond moet ons de gelegenheid bie-
den om ook alternatieve financiering
binnen het departement Openbare
Werken mogelijk te maken. Er moet
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op kortere tijd meer en efficiënter
kunnen worden gewerkt en, zoveel
mogelijk, met dezelfde middelen. Ik
zie geen andere oplossing voor dit
departement, hét investeringsdepar-
tement bij uitstek. Het mag dus geen
botte debudgettering zijn. Een aan-
tal formules die nu worden onder-
zocht, moeten op termijn deze mo-
gelijkheden mee onderbouwen. Ik
denk dan niet alleen aan de discussie
over het wegenvignet of het Euro-
vignet maar eventueel ook op ter-
mijn aan het rekeningrijden. Dit kan
bijkomende mogelijkheden bieden
om de mobiliteit beter te sturen en
te beheren. Deze alternatieve finan-
ciering zal nieuwe mogelijkheden
bieden voor een belangrijk pakket
openbare werken. Ik denk bijvoor-
beeld aan de grote havenprojecten.
Elke Vlaamse haven heeft grote pro-
jecten ; stuk voor stuk werden kos-
ten-batenanalyses gemaakt. Zij heb-
ben ook een advies gekregen van de
havencommissie ; zij werden even-
eens door de SERV beoordeeld op
hun noodzakelijkheid. Ik neem deze
projecten als voorbeeld. Wanneer
wij op relatief korte termijn deze
projecten willen opstarten en ook op
relatief korte termijn daarvan het
rendement willen hebben, zal dit
met bijkomende middelen moeten
gebeuren. Een alternatieve financie-
ring moet een oplossing kunnen bie-
den om dit vervroegd in resultaten
om te zetten. In die zin is het natuur-
lijk treurig op het terrein te moeten
vaststellen dat reeds besliste investe-
ringen en waarvoor de bedragen zijn
vastgelegd, om een of andere reden,
administratieve of andere,  geen
doorgang kunnen vinden. Het is bij-
voorbeeld frustrerend te moeten
vaststellen dat het Verrebroekdok
waar de procedure die eindeloos
leek is afgelopen, waar de beslissing
is genomen, waar de aanbesteding
en de toewijzing is gebeurd, dat aan-
nemers onder elkaar beginnen te
twisten wie uiteindelijk toch de
meest correcte prijs conform de aan-
besteding heeft ingediend en juridi-
sche gedingen inspannen die uitein-
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delijk  moeten beletten dat de eerste
wordt aangeduid. De procedure
voor de Raad van State  kan soms
maanden in beslag nemen wanneer
een eerste uitspraak geen oplossing
biedt. Dit kan tot gevolg hebben dat
men pas maanden later de werken
kan aanvangen.

Veel erger is echter dat kredieten,
die na veel besprekingen moeizaam
werden bekomen - ook in het in-
vesteringsdepartement - niet kun-
nen worden vastgelegd in het jaar
waarvoor zij bestemd zijn. Ik betreur
dat. Op die manier ondergraaft men
ook de geloofwaardigheid van de
vraag naar bijkomende middelen,
vraag die vaak vanuit diezelfde hoek
voor dergelijke investeringen wordt
gesteld. De dag waarop ze worden
toegekend, gunt men elkaar het licht
niet in de ogen om te vermijden dat
werken worden toegewezen aan an-
deren. Zo bewijst men vaak dat het
niet om het doel van het werk gaat,
maar wel om betrokken te worden
bij het middel om dat doel te realise-
ren.

De voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de minister, kunt u geen ge-
bruik maken van het gebeuren rond
Verrebroekdok om dat nog eens te
bekijken. In de onmiddellijke buurt
ligt daar een ander dok, met name
het Doeldok.  Het ligt er al meer dan
tien jaar en het wordt nog altijd niet
gebruikt, ondanks het feit dat daar-
voor miljarden frank werden geïn-
vesteerd.

Zou het niet beter zijn om na te gaan
of dat dok niet kan worden gevalori-
seerd ? Heel wat hectaren land-
bouwgrond worden dan gevrijwaard
en het dorp Verrebroek zal veel leef-
baarder blijven.

Minister T. Kelchtermans : Mijn-
heer de voorzitter, collega Van
Dienderen volhardt in de boosheid.
Hij heeft mij die vraag ooit gesteld
en ik heb hem toen een antwoord
gegeven. De administratie heeft

Begrotingen

toen trouwens haarfijn aangetoond
dat de aanleg van dat dok geen
meerwaarde voor de haven zou bete-
kenen, maar daarenboven, in verge-
lijking met het Verrebroekdok, een
duurdere uitvoering gezien de om-
standigheden waarin dit dok moet
worden aangelegd. Ik verwijs naar
mijn vroeger antwoord.

De heer H. Van Dienderen : Inge-
nieurs hebben ontkend dat dit duur-
der zou zijn.

Minister T. Kelchtermans : Dat zul-
len dan ingenieurs zijn die ik niet
ken. De ingenieurs in mijn admini-
stratie..  .

De heer H. Van Dienderen : Het
gaat om ingenieurs die al heel wat
werken in de Antwerpse haven heb-
ben opgeknapt.

De voorzitter : Mijnheer de minis-
ter, wilt u uw uiteenzetting voortzet-
ten ?

Minister T. Kelchtermans : Mijn-
heer de voorzitter, ik begrijp dat wij
de discussie beter zakelijk en kort
houden.

Collega Vautmans, die hier niet aan-
wezig is, heeft een vraag gesteld in
verband met het eurovignet waarop
ik een antwoord wens te geven. Hij
is van mening dat wij een slecht com-
promis hebben gesloten. Ik spreek
dat tegen. De drie gewesten hebben
samen de discussie aangevat. Gezien
de bevoegdheidsdiscussie, die u op
juridisch vlak eindeloos kunt blijven
rekken, hebben wij afgesproken dat
alles wat boven de 12 ton ligt, op het
federale niveau onder te brengen.
Aangezien dit geld zou moeten die-
nen voor NMBS-investeringen heb-
ben wij de voorwaarde gesteld dat
de huidige NMBS-verdeelsleutel
ook over de drie gewesten zou wor-
den gehandhaafd. Daarenboven
krijgt het Vlaamse Gewest de verze-
kering dat dit geldt voor extra-inves-
teringen, voor de versterking van het
binnenlands spoorwegennet, de ver-
betering van de stationsomgeving en
van  de  on thaa l s t ruc tu ren .  He t
Vlaamse Gewest kan mee beslissen
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over de projecten die in aanmerking
komen. Ik vind dit een zeer belang-
rijke discussie.

In  de  marge  daarvan  moet  de
NMBS, dat willen wij via de federale
minister bekomen, een dossier inlei-
den bij de Kristofferson-groep bij de
Europese Commissie. Collega Sau-
wens heeft trouwens daaromtrent,
ter voorbereiding, een bijkomende
studieopdracht bevolen.

Immers, in de marge van de gesprek-
ken met Nederland, in verband met
de Waterverdragen, hebben wij vast-
gesteld dat er nog geen dossier op
het niveau van de Europese Com-
missie aanwezig is, laat staan dat wij
ter zake aanspraak kunnen maken
op bijkomende subsidiemogelijkhe-
den vanuit de transeuropese netwer-
ken, zoals die trouwens in de Kris-
toffersongroep worden behandeld.

Ik bevestig dus dat het onze overtui-
ging is - en de gesprekken met de
drie gewesten zijn nog aan de gang
- dat wij goed onderhandeld heb-
ben en dat we duidelijk gekozen
hebben voor de lange-termijnoplos-
sing en niet voor de peanuts op korte
termijn. Dit zal, in het kader van een
Europese regeling, ongetwijfeld de
volgende stap zijn. De afspraak was
trouwens dat wij op deze Europese
regeling zouden wachten. Vanaf het
vervoer onder de 12 ton, en vooral
wat de personenwagens betreft, wil-
len wij de mobiliteit sturen. Dat is
een andere discussie. Het gaat hier
om de grote getallen. Wij spreken
dan over 4.400.000 wagens en nau-
welijks over 58.000 zware vrachtwa-
gens. Tussen 3,5 ton en 12 ton zijn
er nauwelijks 60.000 vrachtwagens.
Dat zijn dus kleine getallen in verge-
lijking met de 4.400.000 personen-
wagens.

Willen wij ons op termijn inzake mo-
biliteit organiseren, dan moeten wij
een uitsluitende bevoegdheid heb-
ben over deze categorieën van ver-
voer. Dit akkoord bevestigt dat wij
de uitsluitende bevoegdheid hebben
om ons hier mee bezig te houden.
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De heer Ansoms  heeft de begroting
positief onthaalt en ik dank hem
daarvoor. Hij vestigt andermaal,
ook in de bredere context, de aan-
dacht op het ruimtelijk structuurplan
Vlaanderen dat een aantal basisbe-
grippen  en uitgangspunten inzake
mobiliteit moet veilig stellen.

Ik bevestig dat de Vlaamse Stichting
voor Verkeerskunde voor ons de
Vlaamse adviesinstantie bij uitstek
is. Zij zal ons ook begeleiden bij het
zoeken naar een oplossing voor een
aantal belangrijke problemen die,
hetzij punctueel, hetzij van meer al-
gemene aard, vanuit het Vlaams
Openbaar Wegen- en verkeersinfra-
structuurbeleid worden gesteld.

U weet dat ook hier het federale par-
lement de vooruitgang moet force-
ren. In ieder geval zetten wij de
plaatsing van de infrastructuur on-
verminderd voort. Daarmee verho-
gen wij de psychologische druk om
zo vlug mogelijk tot een wet ter zake
te komen.

De heer Verreycken heeft ons ver-
gast op een zeer interessante les over
hoe door alkalizouten aangetaste
bruggen deskundig moeten worden
behandeld. Ik heb nooit geweten dat
zulke specialisten deel uitmaken van
de Raad.

Ik ontken dat de studies waartoe ik
de opdracht heb gegeven, onder an-
dere deze inzake de rendabiliteit van
de Liefkenshoektunnel, vrijblijvend
zouden zijn. Integendeel, ze zijn
meestal doelgericht. Zo wenste ik na
te gaan of de Liefkenshoektunnel
ooit rendabel zou kunnen worden
uitgebaat, wat het uitgangspunt was
bij de bouw ervan. Dankzij deze stu-
die door het door de heer Verreyc-
ken genoemde bureau is zwart op
wit aangetoond dat onder welke om-
standigheden ook, zelfs met de uit-
breiding van de infrastructuur, een
normaal rendement van de tunnel
niet mogelijk is, tenzij men elke
chauffeur met de revolver in de rug
zou dwingen de tunnel te gebruiken.

Ik neem aan dat collega Sauwens zal
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ingaan op de opmerkingen inzake
het multimodaal verkeersmodel.

Voorts heeft hij opmerkingen gefor-
muleerd over het eurovignet. Ik ver-
wijs naar mijn antwoord op de vra-
gen van de heer Vautmans.

De voorzitter : De heer Verreycken
heeft het woord.

De heer W. Verreycken : Mijn kri-
tiek dienaangaande was gebaseerd
op uw opmerking in de commissie
dat de federale minister ons slecht
gediend heeft. Dat blijkt trouwens
uit een verslag in Lc Soir waarin het
eurovignet wordt omschreven als
paiement de I’utilisation du réseau
autoroutière. Daarin is dus helemaal
geen sprake van het binnenlands
treinverkeer. Het is pas na de Waal-
se eis dat hun HST met het eurovig-
net zou moeten worden betaald, dat
ook u werd opgelegd om de op-
brengst ervan daaraan te besteden.

Ik meen daarentegen dat Vlaande-
ren aan de tafel moet zitten bij de
inning van de opbrengst van het eu-
rovignet en niet de federale minister
die u oplegt wat u op dit ogenblik
moet komen vertellen. Het lijkt mij
beter dat in het Europa dat wij beo-
gen - dat is bij een ander onder-
werp reeds aan bod gekomen -, u
als bevoegde minister de gelden int
van de sector die ze genereert, en
ook de bestemming ervan regelt, zo-
als het objectief door de Europese
Commissie werd bepaald. Di Rupo
moet u niet uw werkwijze inthiiste-
ren, en dat dan nog onder invloed
van de Waalse lobby.

De voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : De ge-
westen stonden min of meer op de-
zelfde lijn dat de opbrengst integraal
de gewesten zelf moest toekomen.
Maar ofwel rekt men de bevoegd-
heidsdiscussie eindeloos, ofwel kiest
men op een bepaald ogenblik voor
een pragmatische aanpak, wat altijd
een overleg inhoudt. De Vlaamse re-
gering heeft steeds van in het begin
de betwisting van de federale be-
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voegdheid ter zake volgehouden.
Wij konden er echter ook niet aan
voorbij dat de federale regering over
een belangrijk juridisch advies in
hun voordeel beschikte nadat de
Raad van State  zich daarover had
uitgesproken.

Ofwel betwisten wij dat advies met
het risico dat het dossier eindeloos
aansleept. Ofwel zoeken wij via
overleg een oplossing.

In ieder geval kan de discussie ten
gronde worden voortgezet. Overi-
gens, indien de voorgestelde rege-
ling uiteindelijk doorgaat, blijft het
recht op de opbrengst van het vignet
voor wagens onder de 12 ton, 4,4
miljoen personenwagens inbegre-
pen, gehandhaafd.

Het rekeningrijden is geen veralge-
mening van een vignet ; het is een
mogelijkheid om de mobiliteit te stu-
ren en kan - ik erken dit - als een
bijkomende alternatieve financiering
van de infrastructuurwerken worden
gebruikt.

Men klaagt aan dat de binnenvaart
te weinig zou worden gepromoot.
Maar er is een VZW die zich daar-
mee bezighoudt. Zij is overal actief
en was trouwens ook aanwezig op
de aangehaalde beurs Ahoy, in Pa-
rijs en Sevilla. Niemand ontkent dat
deze organisatie zeer verdienstelijk
werk levert.

Ik laat evenwel opmerken dat er bij
10 percent stijging van de binnen-
vaarttraffiek reeds problemen rijzen
bij de sluizen. Men zou het filepro-
bleem dus enkel van de weg naar de
waterweg verschuiven.

Collega De Mol heeft gesproken
over zijn masterplan. In het kader
van het Ruimtelijk Structuurplan
Vlaanderen moeten wij ook wat dit
betreft de globale uitgangspunten
vaststellen. Ik betwist formeel dat de
infrastructuur bijna uitsluitend de
enige verantwoordelijke zou zijn
voor de verkeersonveiligheid. Men
geeft te vaak die indruk. Het zal hier
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ongetwijfeld niet de bedoeling zijn
hetzelfde te beklemtonen als de we-
genfederatie die in heel België de
indruk wou wekken dat we met meer
en betere wegen een betere ver-
keersveiligheid zouden kunnen reali-
seren.

Wat de doortochten betreft zijn de
inspanningen niet verminderd. Ik
stel echter ook vast dat er een groot
verschil bestaat van provincie tot
provincie. Dat is het eigene van een
buitendienst, waar ondanks de alge-
mene lijnen in de communicatie met
de lokale besturen de programma’s
uiteindelijk tot stand worden ge-
bracht.

Men heeft hier ook naar de actieco-
mités verwezen. Ik ervaar hun rol
als positief. Sommige verkeersonvei-
lige punten worden op academische
wijze niet opgemerkt omdat men
nogal wat knelpunten heeft in het
Vlaamse wegennet. Als er zich ech-
ter een prioriteit voordoet die ook
maatschappelijk sterk wordt be-
klemtoond via actiegroepen, dan is
dat een factor te meer om snel tot
oplossingen te komen. In deze zin
zijn actiegroepen maatschappelijk
gezien een catalysator bij het weg-
werken van verkeersonveilige pun-
ten.

Er werd ook opgemerkt dat de admi-
nistratie te conservatief is. Ik heb de
laatste twee tot drie jaar in mijn ei-
gen departement kunnen vaststellen
dat de administratie nu van een
enorme combativiteit getuigt, ook
wat het inpikken op de maatschap-
pelijke gevoeligheden betreft. De
vormingsprogramma’s zullen onge-
twijfeld op middellange termijn
vrucht afwerpen.

Collega De Mol heeft het ook over
de Waterverdragen gehad. Hij had
de indruk dat alle betrokken partijen
daar verdienstelijk werk hadden ge-
leverd. Ook ik wil hier graag hulde
brengen aan de ambtenaren die bin-
nen de kortst mogelijke tijd via amb-
telijk overleg een goed voorstel heb-
ben uitgewerkt dat achteraf door de
politiek werd onderschreven. Een
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viertal maanden geleden waren er
hier echter verscheidene interpellan-
ten die de minister van Openbare
Werken en de minister-president uit-
drukkelijk verantwoordelijk stelden
voor het mislukken van de Water-
verdragen.

Een andere vraag van collega De
Mol betrof het rekeningrijden. Hij
wou graag weten wanneer dat er
komt. Daarover is nog geen enkele
beslissing genomen omdat dit zich
nog op het niveau van de studie en
de mogelijke implementatie bevindt.
Wij staan hierin niet alleen. We
moeten zien dat we niet te laat ko-
men, want ook in Nederland en an-
dere landen is men daar volop mee
bezig. Een aantal Oostaziatische lan-
den heeft op dat vlak reeds concrete
ervaring. Wij hebben een concreet
implementatievoorstel uitgewerkt en
we laten de haalbaarheid daarvan
nagaan. Ondertussen nemen we alle
voorzorgen om dit ook elektronisch
mogelijk te maken.

Collega Van Dienderen heeft een
aantal vragen gesteld over investe-
ringen en tewerkstelling. Wij kennen
zijn voorkeuren. Voor de directe
werkgelegenheid is er ook in 1 mil-
jard frank direct bij de investering
voorzien. Men geeft vaak de indruk
dat het verminderen van investerin-
gen pijnloos verloopt en dat men
moet vermijden te besparen in de
departementen waar de mensen no-
minatum kunnen worden aangeduid.
Als investering betekent dit bedrag
toch weer 300 directe werkplaatsen
en 120 indirecte op jaarbasis.

Ik heb nooit gezegd dat datgene wat
goed is voor de auto, ook goed is
voor de economie. Dat is een nogal
simplistische synthese. Maar we stel-
len nu eenmaal vast dat er veel au-
to’s zijn en dat we dus ook de mobi-
liteit naar die vervoersvorm moeten
organiseren, dit in afwachting van
het ogenblik waarop we kunnen ge-
bieden wie welke vervoersvorm
moet gebruiken. Maar dat zullen wij
waarschijnlijk niet meer meemaken.

De heer Van Hooland heeft op de
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mobiliteitsproblematiek gewezen en
opnieuw over de noodzaak aan bij-
komend management gesproken. Ik
heb u verteld wat wij op dat vlak
hebben ondernomen. Wij mogen
trots zijn over de resultaten die wij
tot op heden ter zake hebben be-
haald.

De heer Van Hooland pleit er ook
voor dat men de prioriteiten meer
onderbouwt. Hij heeft heimwee naar
een aantal parameters waarmee dat
zou moeten gebeuren. Welnu, ik
heb ook vaak heimwee naar formu-
les waar men alleen parameters
moet invullen waarna de uitkomst
wiskundig de prioriteiten bepaalt.
Maar poli t iek en maatschappij
werken helaas niet altijd op deze ma-
nier. De ene zal immers meer belang
hechten aan bepaalde parameters
dan de andere. Hierdoor is het on-
mogelijk om beslissingen te baseren
op wiskundige formules. Mijnheer
Van Hooland, u ervaart waarschijn-
lijk ook in uw gemeente en in de
andere bestuursniveaus waar u actief
bent, dat beslissingen op heel wat
meer worden gefundeerd dan alleen
maar op zogenoemde objectieve pa-
rameters.

Mijnheer de voorzitter, deze begro-
ting zorgt voor continuïteit ; we
doen opnieuw een verhoogde in-
spanning voor de zwakke weggebrui-
ker en de veiligheid ; we zitten op
het tandvlees wat middelen betreft.
We kijken dan ook hoopvol uit naar
het debat van de alternatieve finan-
ciering.

De voorzitter : Minister Sauwens
heeft het woord.

Minister J. Sauwens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, colle-
ga’s, ik zal ingaan op een aantal be-
merkingen die daarnet werden ge-
maakt omtrent het algemene ver-
keersbeleid, de verkeersonveiligheid
en de aanpak van het stads- en
streekvervoer in Vlaanderen.

Ik ga in grote mate akkoord met de
analyse van de heer Ansoms.  De re-
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gionalisering van Openbare Werken
en Verkeer - het vervoersbeleid -
viel samen met een absoluut diepte-
punt in de investeringskredieten.
Het gaat over de jaren 1988-1989. In
die periode kenden we ook een
enorme stijging van het aantal onge-
vallen op de wegen en een daling
van het aantal gebruikers van het
openbaar vervoer.

Door middel van infrastructurele
maatregelen, aanpassingen van het
verkeersreglement, acties van de ge-
meentebesturen, de politiek en de
rijkswacht, en een gecoördineerd
verkeersbeleid over alle grenzen
heen, hebben we uiteindelijk toch
resultaten geboekt. Het aantal onge-
vallen is tussen 1989 en 1992 gedaald
en die trend zet zich ook in 1993 en
1994 door. Het aantal ongevallen
daalt, net zoals het aantal zwaarge-
kwetsten en dodelijke verkeers-
slachtoffers. Sinds drie jaar trekt het
openbaar vervoer ook opnieuw meer
reizigers aan. En een aantal experi-
menten - ik denk bijvoorbeeld aan
Brugge - krijgt ook navolging in
heel wat andere Vlaamse steden en
gemeenten. De zwakke weggebrui-
ker kan, vooral in de kernen, op-
nieuw zijn plaats innemen.

Ik ga akkoord met de sprekers die
vragen dat de inspanningen opgedre-
ven moet worden en het intensief
verkeersbeleid ook in daden moet
worden omgezet.

Ik zal wat dieper ingaan op een aan-
tal specifieke vragen.

Collega Verreycken heeft de proble-
matiek van de uitbreiding van de
luchthaven van Deurne behandeld.
De Vlaamse regering zal in februari
1995 hierover een gesprek hebben
met het nieuwe stadsbestuur van
Antwerpen. Het is duidelijk dat er
noch in deze Raad, noch in de rege-
ring eensgezindheid bestaat over een
mogelijke uitbreiding.

De analyse inzake de veerdiensten
is niet correct. De regering heeft een
bedrag voor achterstallige facturen
ten laste moeten nemen omdat de
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federale overheid in de periode
1987-1988, ondanks de juridische
stopzetting van de contracten, de
veerdiensten heeft laten doorvaren.
De regering is erin geslaagd de vor-
dering van meer dan 1 miljard frank
terug te brengen tot ongeveer 500
miljoen frank.

Collega De Mol vraagt of de rege-
ring bereid is een mobiliteitsdebat te
houden. De tweede editie van het
Vlaamse Verkeers-en Vervoerplan
zal binnenkort gepubliceerd worden.
Het zal in de bevoegde commissie
besproken worden.

De raad van bestuur zal het vooront-
werp van Punt aan de Lijn bestude-
ren. Het voorontwerp blijft binnen
de door de regering toegestane bud-
gettaire ruimte. Ik heb de regerings-
commissaris opdracht gegeven het
dossier op te volgen.

De heer Van Dienderen beweert dat
de budgetten niet verhoogd worden.
Binnen de algemene Vlaamse begro-
ting is er niet veel ruimte voor de
gewestmateries. De begroting voor
Openbare Werken en Vervoer van
1989 bereikte een dieptepunt. Bo-
vendien moest de regering rekening
houden met de algemene maatregel
inzake de beperking van de investe-
ringen tot 80 percent.

Vanaf 1989 heeft de regering op sys-
tematische wijze in meer budgettaire
middelen voorzien voor het open-
baar vervoer. Ten opzichte van 1989
zijn de infrastructuurkredieten voor
wegen en waterwegen verdubbeld.
Het is wel correct dat deze inspan-
ning nog onvoldoende is.

Ik beklemtoon dat ik tijdens de dis-
cussie inzake het Eurovignet ge-
vraagd heb dat de inkomsten ook het
Vlaamse stads-en streekvervoer ten
goede zouden komen. Ik geef echter
wel toe dat ik daar tot op heden niet
in geslaagd ben.

We kunnen er evenwel niet onderuit
dat de vraag naar een beter open-
baar vervoer zich niet echt in meer
investeringskredieten vertaalt, maar
wel in een groter exploitatiebudget.
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Slechts 33 percent van de uitgaven
wordt door eigen inkomsten gedekt.
Dit dekkingscoëfficient ligt in vele
Westeuropese landen hoger, in an-
dere dan weer lager. Het is en blijft
dus een strakke norm. In Nederland
schommelt die norm tussen 25 en 26
percent. Hoe groter het aanbod van
openbaar vervoer, hoe meer kilome-
ter er worden gereden en hoe groter
het aandeel dat de overheid uit de
algemene middelen moet bijpassen.
De Vlaamse Vervoermaatschappij
bevindt zich dus in een soort hamer-
en aambeeld-situatie. Desondanks
hikte het ons via een aantal bijzon-
dere kredieten de voorbije jaren
nieuwe initiatieven daadwerkelijk op
het getouw te zetten. Denk daarbij
aan de belbus- en snelbusprojecten
en het experiment Brugge, die dus
mee worden gefinancierd uit de
Vlaamse begroting. In een eerste fa-
se brengen dergelijke experimenten
immers meer kosten mee dan rende-
ment. Ze zijn dan ook niet in het
normale exploitatiebudget opgeno-
men. Ik ben het er in elk geval mee
eens dat elk pleidooi voor een ver-
sterking en een toename van de mid-
delen van de Vlaamse vervoermaat-
schappij terecht zijn.

De voorzitter : De heer De Seranno
heeft het woord.

De heer J. De Seranno : Mijnheer
de voorzitter, mijnheer de minister,
een vraag die al eerder in de com-
missie rees, handelt over de begro-
tingsdocumenten. Bij de begroting
horen normaliter ook de begrotings-
documenten of -ontwerpen van de
parastatalen. Wat we van de Vlaam-
se Vervoermaatschappij ontvingen,
is toch ietwat té beperkt. Ik hoop
dat daar de volgende jaren aan
wordt verholpen, want de verslagen
van de vorige jaren komen ook al zo
langzaam binnen. Zo kan een parle-
mentslid onmogelijk een goede kijk
op het beheer krijgen.

We merken dat de ontvangsten en
subsidie van de Vlaamse Vervoer-
maatschappij 14 miljard frank bedra-

gen. Daarin zijn begrepen 4 miljard
frank aan inkomsten vanwege de ge-
bruikers en de overige 10 miljard
frank uit de overheidskas.

Ik heb moeite met het feit dat er 14
miljard frank instaat voor 140 mil-
joen kilometer. U zegt dan dat onge-
veer 70 percent daarvan aan perso-
neelskosten wordt gespendeerd. Een
taxi kost bijvoorbeeld 20 frank per
kilometer ; de personeelskosten be-
dragen hier ruim de helft. Vraagt u
zich dan niet af of die wanverhou-
ding - 100 frank per kilometer van
het openbaar vervoer - wel kan ?
Daar moet toch een andere oplos-
sing voor zijn. Laat dan, indien no-
dig, taxi’s aanrukken om iedereen
ter bestemming te brengen, of een
minibus  ? Als dat onmogelijk blijkt,
dan moet de basis van het openbaar
vervoer in handen van de Vlaamse
Vervoermaatschappij blijven en het
overige privatiseert. Dat klinkt mis-
schien raar uit de mond van een fer-
vent aanhanger én gebruiker van het
openbaar vervoer. In de toekomst
kan men dat niet volhouden. De
“overheads”kosten  en de structuur
op zichzelf zijn waarschijnlijk veel te
groot en dringt zich dus een klein-
schaliger project op. Noem het dan
maar een vorm van privatisering, als
het moet.

De voorzitter : De minister heeft het
woord.

Minister J. Sauwens : Mijnheer De
Seranno, u legt natuurlijk de vinger
op de wonde. Uw cijfers kloppen on-
geveer : de tram kost zo’n 200 frank
per kilometer, de bus kost 80 frank
per kilometer. Door de enorme ca-
paciteit en het comfort van de tram
- blijkens de middelen die gebruikt
worden  voor  de  woon-werk-ver-
plaatsing - biedt de tram heel wat
voordelen. Het is om capaciteitsre-
denen en budgettaire redenen on-
mogelijk om hetzelfde aantal perso-
nen - zeker in de piekuren - te ver-
voeren met taxi’s in vervanging van
bussen en trams. Ik heb ook wel de
fotocollage gezien waarbij men alle
auto’s in de Wetstraat had vervan-
gen door dubbelgelede trambussen

- en dat schiep natuurlijk heel wat
meer ruimte op straat.

De heer J. De Seranno : Het doet
mij alleen pijn om buiten de spitsu-
ren lege bussen te zien rondrijden.

Minister J. Sauwens : Het doet ook
pijn om in landelijke gebieden open-
baar vervoer te zien waar weinig
mensen gebruik van maken. Sommi-
ge mensen gebruiken in dit verband
de beeldspraak van een boom : houd
van de boom alleen de stam en de
grote takken, en zaag de takken en
de twijgjes af.

In het complexe dossier van het
openbaar vervoer moet men echter
rekening houden met het fijnmazige
netwerk om de grote assen in stand
te houden. Ik geef u wel gelijk dat
het in de weekends, de daluren en
de avonduren onmogelijk is om het
standaardaanbod van bussen met
een capaciteit van 90 personen leeg
te laten rondrijden tot iemand een
kleine verplaatsing wil maken. Het
autobezit is dermate groot dat pre-
cies in die daluren slechts enkelen
gebruik maken van het openbaar
vervoer.

We treden nu uit de experimentele
fase : het belbussysteem werkt in de
Westhoek en Landen en nog andere
gebieden vrij goed, en zal worden
uitgebreid. 1995 zal voor De Lijn de
doorbraak betekenen van het vraag-
afhankelijk vervoer. De taxi zal daar
dus ook een rol in spelen, want men
zal enkel uitrijden als men zeker
weet dat er reizigers op de stopplaats
aanwezig zullen zijn.

Er stelt zich echter nog een juridisch
probleem dat de taxi enkel beperkt
moet bli jven tot eenpersoonsver-
voer, maar het zal zich verder moe-
ten ontwikkelen. Op tal van plaatsen
groeit het aantal experimenten aan,
en voor het eerst zijn ook bepaalde
gemeentebesturen bereid te betalen
om dit soort experimenten op te zet-
ten. Het zal een aanvulling van het
huidige beleid van De Lijn beteke-
nen, en ik heb ook de aanbeveling
gegeven dat men geen lijnen meer
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zal schrappen zonder volwaardige al-
ternatieven te formuleren.

De heer J. De Seranno : Ik waar-
deer de scherpe formulering van de
minister, maar ik blijf het er moeilijk
mee hebben dat de personeelskost
per kilometer ongeveer 60 frank be-
draagt. Mijns inziens zouden wij de-
ze problemen ten gronde moeten be-
spreken, maar dit kan buiten het be-
grotingsdebat in de commissie ge-
beuren.

Minister J. Sauwens : Wat u zegt is
niet juist, maar wij zullen dit in de
commissie bespreken, samen met de
verantwoordelijken van De Lijn.

Mijnheer Van Dienderen, ik heb bij-
zonder veel waardering voor het
maaschappelijke  werk van de KWB
en andere organisaties. Een aantal
van hun suggesties wordt dan ook
ernstig genomen. Het is overigens
noodzakelijk dat het maatschappelij-
ke draagvlak voor het nieuwe ver-
keersdenken wordt verruimd. Mijn-
heer de voorzitter, vervolgens kom
ik terug op het bevriezen van de ta-
rieven. Tijdens de Vlaamse periode
van het stads- en streekvervoer zijn
de tarieven slechts met enkele per-
centen gestegen. Indien men de ta-
rieven niet zou aanpassen aan het
uitgavenniveau, zou men een aantal
uitgaven, vooral personeelsuitgaven,
moeten schrappen. De personeeluit-
gaven vertegenwoordigen namelijk
70 percent van de uitgaven van De
Lijn. Bovendien zijn de personeels-
kosten voor het openbaar vervoer
niet meer samendrukbaar ; vroeger
was er op iedere bus een controleur
aanwezig. Dit is nu niet meer het
geval, de voertuigen worden be-
diend door een persoon. Een aan-
passing aan de index brengt dan ook
niet automatisch een tariefverhoging
tot stand. Rekening houdend met de
lagere kostprijs voor de abonnemen-
ten, kan worden gesteld dat de reële
kostprijs voor het openbaar vervoer
in Vlaanderen sinds 1989 goedkoper
is geworden.
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De voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de minister, u vergelijkt de hui-
dige tarieven met de tarieven van
vroeger, terwijl ze moeten worden
vergeleken met de kostprijs van het
concurrerend vervoermiddel, name-
lijk de auto. In dit verband heb ik
daarstraks overigens geciteerd uit
Leren om te Keren. Sinds 1983 is de
nominale prijs van een kaartje of een
abonnement voor het openbaar ver-
voer met 60 percent gestegen. In
1985 was er een piek in de tarieven
voor autobrandstof, in 1986 was er
een prijsdaling en nu betaald men
ongeveer evenveel als in 1983. De
KWB heeft dan ook gelijk wanneer
zij beweert dat het bevriezen van de
tarieven een van de meest voor de
hand liggende maatregelen is om het
openbaar vervoer aantrekkelijk te
maken. Mijnheer de minister, zult u
ook met deze suggestie van de KWB
rekening houden ?

De voorzitter : De minister heeft het
woord.

Minister J. Sauwens : Mijnheer Van
Dienderen, met deze suggestie
wordt wel degelijk rekening gehou-
den. Uw analyse is echter niet juist.
Uit studies blijkt namelijk dat in de
woon-werkverplaatsing de keuze
voor het vervoermiddel voor meer
dan 50 percent wordt bepaald door
de snelheid, voor 30 percent door
het comfort en slechts voor 15 per-
cent door de kostprijs. Indien de
mensen zich op een comfortabele en
snelle manier kunnen verplaatsen,
zijn ze bereid om het openbaar ver-
voer te nemen, zelfs indien ze hier-
voor meer moeten betalen. Het is
een fabeltje, te denken dat het ge-
bruik van het openbaar vervoer zou
toenemen indien het volledig gratis
werd verschaft. Het zijn de factoren
snelheid en comfort die bepalend
zijn. Een aantal specialisten beweert
overigens dat wij voor het openbaar
vervoer de reële kosten zouden moe-
ten aanrekenen. De hefboom van de
variabele kosten moet grondig wor-
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den bestudeerd, maar dit zal op Eu-
ropees vlak gebeuren.

Mijnheer Van Hooland, de intermi-
nisteriële conferentie van de minis-
ters voor infrastructuur en verkeer
heeft sedert juli 1994 eenmaal verga-
derd.

Het federaal overlegmodel werkt
vrij moeizaam wat verkeer en infra-
structuur betreft. Er is ook een wis-
seling geweest in de federale rege-
ring. Minister Di Rupo heeft minis-
ter Coëme vervangen. Er is wel heel
wat bilateraal overleg geweest rond
ad hoc dossiers, maar de interminis-
teriële conferentie zelf komt niet zo
vaak samen.

Mevrouw Dua heeft de Gentse pro-
blematiek aangehaald als voorbeeld
voor de agglomeratieproblemen.
Wij hebben toch een belangrijke bij-
drage geleverd door financiële steun
voor de ontwikkeling van het school-
vervoerplan, een initiatief van
schooldirecties, ouderverenigingen
en leerlingengroepen die samen zoe-
ken naar de meest veilige weg voor
de duizenden scholieren in Gent. Ik
vind dit een goed initiatief.

Ik ben het op dat vlak met minister
Kelchtermans eens. In de hele ver-
voerketting, waarvan infrastructuur
en de voertuigen belangrijk factoren
zijn, blijft het menselijk gegeven de
zwakke schakel.

Ik zal in de loop van volgende week,
samen met de minister van Onder-
wijs, in dat verband voorstellen doen
in de Vlaamse regering. Nu wij toch
vaststellen dat bijna iedere Vlaming
rond 18 jaar een rijbewijs behaalt, is
het misschien nuttig de technische
verkeersopleiding,  die nodig is voor
het bekomen van het rijbewijs, in het
globale onderwijsaanbod op te ne-
men en te koppelen aan een ver-
keersopvoeding. Het volstaat niet de
jeugd aan te leren hoe ze op tijd
kunnen schakelen en hen te onder-
vragen over het verkeersreglement.
Zij moeten een maatschappelijke vi-
sie ontwikkelen. Sommigen pleiten
voor een assertief rijgedrag. Dat
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leidt tot agressiviteit. Het is duidelijk
dat het individu zich als bestuurder
moet inschakelen in een nieuwe rij-
stijl. Dat is een fundamenteel gege-
ven. Wij moeten daarvoor structure-
le maatregelen nemen in plaats van
dat over te laten aan het privé-initia-
tief.

De voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de minister, zou het niet beter
zijn aan minister Van den Bossche
te vragen het onderhoud van de fiets
of het gebruik van de treingids ari-
disc te integreren in het onderwijs-
pakket, in plaats van de mobiliteit
ook in de school gelijk te stellen met
autogebruik. In  hun  rappor ten
Vlaanderen-Europa 2002 zegt de
Vlaamse regering dat wij sturend
moeten optreden en dat de automo-
biliteit moet worden afgebouwd.
Dat zult u met de maatregelen waar-
over u spreekt toch niet bekomen.

De voorzitter : Minister Sauwens
heeft het woord.

Minister J. Sauwens : Mijnheer Van
Dienderen, u moet luisteren. Ik heb
gezegd dat dit moet kaderen  in een
algemene verkeersbenadering.

De heer Ansoms  heeft een vraag ge-
steld over het meerjarenplan. Op dit
ogenblik wordt er in De Lijn ge-
werkt met een strategisch onderne-
mingsplan dat vijftien jaar ver reikt.
De grote opties zijn vijf sporen, per-
soneel, het aanbod infrastructuur,
rollend materieel, het relationeel be-
leid, de contacten met onder meer
de lagere besturen en de marktken-
nis. Er is dan nog het operationeel
plan dat zes jaar loopt, de actieplan-
nen die per jaar worden opgemaakt
en de driejarige rollende investe-
ringsprogramma’s. We hebben drie
jaar genomen omdat de beheers-
overeenkomst, waaraan op dit ogen-
blik de laatste hand wordt gelegd,
zal gelden van 1995 tot 1997.

De heer De Mol heeft gevraagd naar

de verpachtingscontracten. Op 25
november hebben we daarover be-
richt gekregen van de Commissie
voor de Overheidsopdrachten bij de
diensten van de eerste minister. Zij
schrijven ons dat de wetgeving be-
treffende de overheidsopdrachten
niet verplicht dient te worden toege-
past op het verlenen van concessies
van openbare dienst, wat een andere
wijze van beheer van de openbare
dienst is. Wel gelden de regels van
de mededinging, die door de maat-
schappij wordt nageleefd.

De heer Van Hooland heeft een aan-
tal concrete vragen gesteld over
Gentse dossiers. Voor Gent-Zuid is
voor de heraanleg van het Wilson-
plein een eigen tram- en busbaan  en
een part  and ride 112 miljoen frank
ingeschreven voor 1994 en 100 mil-
joen frank voor 1995. Voor het Maria
Hendrikaplein werden respectieve-
lijk 66 en 52 miljoen frank ingeschre-
ven. De aanleg van het plein zelf is
geraamd op 146 miljoen frank. De
ingebruikneming wordt verwacht te-
gen 1996.

Ik besluit dan met een positief be-
richt. Volgens de meest recente cij-
fers, namelijk die van november
1994, is het openbaar vervoer in
Vlaanderen met 11 percent gestegen
ten opzichte van 1993. Vorig jaar wa-
ren er wel enkele stakingsdagen.
Vergeleken met 1993 zijn de ont-
vangsten voor de eerste elf maanden
van dit jaar gestegen met meer dan
2,5  percent, terwijl de uitgaven on-
der het geraamde bedrag blijven.
Het is natuurlijk hoopgevend dat on-
danks het feit dat het budget niet
groeit in de mate dat we zelf zouden
willen, de Vlaamse Vervoermaat-
schappij in niet altijd gemakkelijke
omstandigheden en ondanks de dua-
liteit tussen stad en streek, er toch
in slaagt een belangrijke bijdrage te
leveren in de mobiliteitsbeheersing.

De voorzitter : De heer Ansoms
heeft het woord.

De heer J. Ansoms : Mijnheer de
voorzitter, ik ben het eens met de
minister dat er bij minister Van den

Bossche moet worden op aange-
drongen om de verkeersopvoeding
te integreren in het secundair onder-
wijs. Het is immers al te gek dat men
met kleuters of met kinderen van het
lager onderwijs op straat loopt om
hen begrippen van verkeersveilig-
heid bij te brengen terwijl er niet
meer aan verkeersopvoeding wordt
gedaan in het middelbaar onderwijs,
waar het verwerven van een brom-
fiets of misschien zelfs van een auto
tot de reële mogelijkheden behoort.

De verkeersopvoeding is echter
slechts één element. De rijopleiding
moet bestaan uit drie gelijkwaardige
delen : een technisch deel dat het
leren rijden met een wagen omvat ;
het leren defensief rijden en het in-
schatten van alle mogelijke risico’s ;
inzien dat er nog andere middelen
bestaan om zich te verplaatsen dan
de auto. Op dat vlak deel ik de me-
ning van de heer Van Dienderen.

Mijnheer de minister, indien minis-
ter Di Rupo in de boosheid zou vol-
harden en de maximum snelheid op
de autowegen zou verhogen tot 130
kilometer per uur, waardoor hij het
aantal verkeersdoden op de autowe-
gen met 10 percent zou doen toene-
men - dus 20 verkeersdoden meer
per jaar -, zult u zich hier dan met
alle kracht tegen verzetten in het in-
terministerieel comité ?

De voorzitter : Minister Sauwens
heeft het woord.

Minister J. Sauwens : Mijnheer An-
soms, dat is alleszins mijn bedoeling.

Bij de discussies over onder meer
onbemande camera’s blijkt duidelijk
dat de verkeersinzichten in Wallonië
op een ander niveau liggen dan in
Vlaanderen. De Vlamingen in het
federaal parlement moeten op dit
vlak hun verantwoordelijkheid op
zich nemen.

De voorzitter : De heer Verreycken
heeft het woord.

De heer W. Verreycken : Mijnheer
de minister, het is niet mijn bedoe-
ling mij op de weg van het purisme
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te begeven, maar toch wens ik u er-
op te wijzen dat wanneer u het heeft
over, en ik citeer : Globale gegevens
van verkeersopleiding en de globale
aanpak van de problematiek, de
term globaal wel degelijk betekent
niet nauwkeurig en niet gedetail-
leerd. Indien u hiermee bedoelt een
alomvattende, gehele, volledige aan-
pak, dat ben ik het met u eens.

Wat de visie van een globaal plan in
de zin van een onnauwkeurig of niet
gedetailleerd plan betreft, suggereer
ik u echter het gebruik van dergelij-
ke domme taalkundige fouten aan
de federale regering over te laten.

Mijnheer de minister, mijn tweede
opmerking is iets fundamenteler. Ui-
teraard ben ik het ermee eens dat
Vlaanderen voldoende gebeton-
neerd is en dat meer aandacht moet
worden besteed aan het openbaar
vervoer. Ongetwijfeld remmen de
budgettaire beperkingen de uitbrei-
ding van het openbaar vervoer. In
dat verband wens ik echter te wijzen
op een paar opmerkelijke vaststellin-
gen. In 1993 reeds verklaarde het
Rekenhof aangaande het miljarden-
project het volgende, en ik citeer :
Dat de aangekochte gronden en ge-
bouwen aan een te hoge kostprijs
waren verworven. Bovendien ver-
weet het Rekenhof u de kostenver-
hogende inschakeling van een pro-
jectontwikkelaar. In het zesde blun-
derboek  - het is zeer recent want
het dateert van dit jaar - dat er nog
niets was gewijzigd. Het Rekenhof
merkte dienaangaande het volgende
op : Verder hebben wij opgemerkt
dat de tot op heden gesloten contrac-
ten afwijken van de vigerende subsi-
dieregeling ; dat de administratieve
controle nauwelijks wordt uitge-
voerd en hebben wij kritiek op de
opvolging van het project door de
VVN en het departement.

Welnu, mijnheer de minister, vol-
gens mij gaat het hier om vrij ernsti-
ge opmerkingen en ik vraag mij af,
indien wij als overheid slechte be-
heer-
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ders blijken te zijn, of wij de privati-
seringsdenkpiste van de heer De Se-
ranno niet verder moeten uitbou-
wen. Het ware misschien best eens
na te gaan of wij wel geschikt zijn
om dergelijke kleine zaken te behe-
ren en of het niet aangewezen zou
zijn bepaalde projecten toe te ver-
trouwen aan de particuliere sector
en ons te beperken tot hetgeen wij
wel aankunnen, met name het uit-
stippelen van de grotere lijnen.

De voorzitter : De heer Van Hoo-
land heeft het woord.

De heer R. Van Hooland : Mijnheer
de minister, ik wil nog even uw aan-
dacht vragen voor volgende punten.

Ook vroeger hebt u reeds gezegd
dat, wat onze middelen betreft, wij
tot op het tandvlees zitten. Dat is
precies hetgeen ik betwist. Daarom
heb ik nogmaals uitgelegd hoe wij
een meer aangepaste beleidsvoering
zouden moeten opvatten. Wij zou-
den het anders moeten doen. Men
kan mobiliteitsstrategie zeker niet
verengen tot management. Het zijn
inderdaad twee verschillende din-
gen.

Ik heb ook gevraagd waarom geen
ophefmakend of versneld program-
ma voor rotondes werd ingevoerd.
Waarom worden er radicaal niet
méér gepland ? Dit zou vele voorde-
len hebben. Ik meen ook dat zelfs
de kwaliteit er wel zou bij varen
wanneer wij de rotondes eenvoudi-
ger zouden maken. Ik vraag mij in-
derdaad af waarom wij nu op ver-
schillende plaatsen in Vlaanderen
pseudo-artistieke monumenten aan
het bouwen zijn, die wij dan rond
verkeerspunt noemen. 20 tot 25 mil-
joen frank voor zo’n rotonde is on-
waarschijnlijk veel. Wanneer wij nu
eens zouden beginnen met het op-
bouwen van een eenvoudig rond-
punt op de meestal bestaande ver-
harding, dan komt men niet eens aan
de helft van de kosten. Gelijk op
welk punt men vanuit Nederland
Vlaanderen binnenkomt, van Nijme-
gen naar Poppel,  van Aardenburg
naar Maldegem, van Sluis naar
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Brugge, kan men er niet naast kijken
dat onze wegenis  weinig verfijnd is
uitgevoerd. Tussen haakjes, de ver-
keersveiligheid in Nederland is een
feit. In termen van slachtoffers uit-
gedrukt, is de onveiligheid er zowat
de helft van dit bij ons : 1.300 doden
voor ruim 15 miljoen inwoners.

Wat het Kluizendok betreft, zou ik
graag een punctueel antwoord krij-
gen op volgende vraag. Oorspronke-
lijk was er in 622 miljoen frank voor-
zien, en nu in 400 miljoen frank.
Waarom ?

De voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de voorzitter, ik heb een vraag
in verband met het Kluizendok en
andere dokken. Inzake de havenin-
vesteringen zegt de minister over
studies te beschikken die de rentabi-
liteit aantonen. Ik vraag mij af of het
niet noodzakelijk is om die studies
op een complementaire manier te la-
ten uitvoeren. Zo zouden de studies
over het Kluizendok rekening kun-
nen houden met de bouw van het
Verrebroekdok en vice versa. Zo
kan de verdieping van de Schelde in
samenhang met de verdieping van
Zeebrugge worden bestudeerd. Nu
wordt dat telkens geïsoleerd be-
schouwd en geven wij de Vlaamse
havens, met veel geld, middelen om
tegen mekaar te concurreren. Moet
de complementariteit niet bij de stu-
dies beginnen en rekening houden
met de diverse investeringen ?

De voorzitter : De minister heeft het
woord.

Minister T. Kelchtemans : Mijn-
heer de voorzitter, wat de ronde
punten betreft, bestaat er een alge-
mene instructie voor onze buiten-
diensten. De coördinatie gebeurt
trouwens vanuit het hoofdbestuur.
Indien mogelijk moet voorrang wor-
den verleend aan de ronde punten.
Het is niet aan de minister om van
kruispunt tot kruispunt rond te trek-
ken en te zeggen waar wel en waar
geen rond punt moet komen en waar
nog even moet worden nagedacht.
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Ik ben ook vaak verwonderd dat er
nog niet meer ronde punten zijn,
maar er zijn er toch al heel veel.
Bovendien denk ik dat een mentali-
teitswijziging tijd vraagt. De priori-
teit is gesteld en het moet ook zo
eenvoudig mogelijk kunnen.

Ik ga ervan uit dat, wanneer het zo
is geformuleerd, de instructies op
het terrein zelf ook zo worden begre-
pen. Ik beschik niet over aanwijzin-
gen dat het anders is. De vraag is
hier echter gesteld en het zal dus
worden nagegaan.

Wat de Kluizendokken betreft, be-
droeg het oorspronkelijke bedrag
600 miljoen frank. Dit is inderdaad
niet volledig in de begroting 1995 in-
geschreven. Als ik het mij goed her-
inner is er 400 miljoen frank inge-
schreven. Ter zake zullen wij - en
dat is een formele toezegging - in
de budgetcontrole van 1995 het res-
tant voorzien.

Door de watersnood van het voor-
bije jaar - en na de verdediging die
daarvoor nodig was - hebben wij
heel wat herschikkingen moeten
doorvoeren. Deze budgetten zijn
niet volkomen gecompenseerd. Wij
hebben nu wat vertraging en dat ver-
taalt zich onder meer in een paar
belangrijke economische projecten
zoals het Kluizendok.
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Ik kom bij de vraag van de heer Van
Dienderen. Voor de coördinatie van
de werken voor de verdieping te
Zeebrugge, de werken te Antwer-
pen, het Kluizendok, de kosten-ba-
tenanalyse enzovoort beschikken wij
over dat tienjarig investeringspro-
gramma.  In de verdiepingsprogram-
ma’s staan de eigen kosten-batena-
nalyses. In de havencommissie is het
onze uitdrukkelijke opdracht om de
complementariteit van een aantal
projecten, de meerwaarde voor de
Vlaamse havens, gecoördineerd te
beoordelen.

Hier zal pas echt vooruitgang wor-
den geboekt wanneer alle havens
over dezelfde middelen beschikken.
De NV Havenbedrijf, die met de
goedkeuring van het havendecreet
zal worden opgericht, zal het struc-
tureel mogelijk maken dat de havens
dezelfde wapens hebben. Het een-
vormige beleid wordt door de
Vlaamse overheid gestuurd, terwijl
het beheer autonoom in handen is
van de havens zelf.

Ten slotte antwoord ik nog op een
punctuele vraag - ik merk dat ik
dat niet heb gedaan tijdens mijn uit-
eenzetting - van mevrouw Dua
over de verkeersveiligheid ter hoog-
te van de Dampoort. Het probleem
is mij bekend. Er is nog geen oplos-
sing omdat er overleg met de stad
nodig was. De onderhandelingen
over de overbrugging en de wegenis-

Begrotingen
Regeling van de werkzaamheden.

sen zijn thans bezig. Ik zeg graag toe
dat die zo vlug mogelijk worden af-
gerond zodat nog in 1995 dit knel-
punt van verkeersonveiligheid wordt
weggewerkt.

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 9.30 uur en
14 uur opnieuw bijeen om de alge-
mene bespreking voort te zetten met
de materies Leefmilieu en Natuurbe-
houd, de materie Cultuur en de ma-
teries Welzijn en Gezondheid.

Is de Raad het daarmede  eens ? (Oz
stemming)

Dan is aldus besloten.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
21.14 uur.
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